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82-LETNI «GENERALISSIMO» NAJ BI BIL ŽE VEČ DNI V KOMI

ŠPANSKI DIKTATOR FRANCO NA SMRTNI POSTELJI 
ODLOŽENA PREDAJA OBLASTI JUANU CARLOSU

Zdravniško sporočilo govori o hudi srčni krizi, ki pa naj bi jo Franco premostil
.MADRID, 24. — Zadnje zdravniško sporočilo o zdravstvenem 

stanju španskega diktatorja Franca govori o spremembah v poteku 
bolezni državnega poglavarja, saj je Franco preživel ponovno srčno 
krizo. Zdravniško sporočilo v svoji suhoparni in hladni obliki jasno 
eovori o dejstvu, da je Franco pri življenju samo zaradi neprestane 
zdravniške nege in da sploh ni več priseben. Od včeraj naj bi 82- 
letni «generalissimo» bil v komi.

P veliki zmešnjavi v španskem 
Političnem življenju priča tudi dej-
sivo, da se ministrski svet, ki se 
redno sestaja ob petkih ob 11. 
Uri, danes ni sestal. Sporočili so, 
ria se je pač sestal baje včeraj.

Minister za informacije Leon Her- 
rera je v svoji tiskovni konferenci 
v . zvezi z zdravstvenim stanjem 
državnega poglavarja in z njegovim 
o.asledstvom izjavil, da do sedaj 
"' prišlo do pogojev, zaradi ka- 
ferih bi morali izvajati člen 11 
»Panske ustave.

Po njegovem mnenju Francova bo
lezen ni tako huda, da bi mu pre
prečila izvajanje njegovih funkcij, 
vsekakor, je izjavil minister Herrera, 
sta vlada in svet kraljestva priprav
ljena spoštovati določila ustave. Dej- 
s^v° je, da nihče nima poguma zah

tevati od senilnega diktatorja, da iz
roči oblast princu Juanu Carlosu in 
se zato dejansko brezvladje še na
daljuje.

V krogih politične opozicije prevla
duje mnenje, da je zdravniško spo
ročilo o srčnih krizah Franca prvi 
korak k morebitnemu sporočilu, da 
je oblast prevzel Juan Carlos. Pre
vladuje mnenje, da se zdravstveno 
stanje generala Franca v resnici ni 
spremenilo od torka, ko je imel prvi 
srčni napad. Njegov naslednik Juan 
Carlos ga je v teku dneva večkrat 
obiskal, po vsej verjetnosti pa ni 
mogel z njim govoriti.

Poročajo tudi o seji vrhovnega sve
ta vojne mornarice, ki ga sestavlja
jo najvišji častniki in ki se je se
stal danes v Madridu pod predsed

stvom načelnika generalnega štaba 
mornarice admirala Carlosa Garcie. 
Pred dnevi se je sestal tudi vrhov
ni svet vojske.

Vsi francoski dnevniki posvečajo 
danes dokajšnjo pozornost Francovi 
bolezni in v veliki večini soglašajo 
pri ugotovitvi, da je staremu dikta
torju odklenkalo. Kakšen smisel ima, 
se sprašuje pariški «Le Figaro», dr
žati se oblasti kot klop. čemu slu
žijo vsi uradni demantiji? Z druge 
strani pa levičarski «Liberation» pra
vi, da se frankisti bojijo. Bojijo se 
bodočnosti, bojijo se veselja, ki ga 
v- teh trenutkih kaže špansko ljud
stvo. Sedaj, ko bo vsak trenutek ko
nec krvavega simbola režima, ki je 
držal Španijo v suženjstvu več kot 
35 let, bo ljudstvo odločalo o svoji 
usodi. «Le quatidien de Paris» pra
vi, da je Franco politično že mrtev 
in da nima več oblasti. V palači 
Pardo, ki se počasi spreminja v grob
nico, si skupina oseb deli oblast in 
skuša krojiti usodo Španije v svojo 
korist.

mnogo časnikarjev, ki čakajo vesti.

ZARADI POLOŽAJA V ŠPANIJI

Portugalska vojska 
v stanju pripravljenosti

LIZBONA, 24. — Glasnik celin
skega operativnega korpusa je da
nes izjavil, da so portugalske obo
rožene sile v stanju pripravljenosti 
zaradi sedanjega političnega polo
žaja v državi. Vojaške oblasti so 
preklicale vsa dovoljenja in vsi vo
jaki morajo ostati v vojašnicah. Po
veljnik celinskega operativnega kor
pusa general Otelo Saraiva de Car- 
valho je sklical sejo vseh poveljni
kov lizbonskih polkov, da bi raz
pravljali o dinamitnih atentatih, ki 
so jih v glavnem mestu izvedle des
ničarske skupine. Govorijo tudi o 
znamenjih, da bi v severni, srednji 
in južni Portugalski pripravljali des
ničarski golpe.

Še zlasti strogo je stanje priprav
ljenosti v Oportu, kjer oklopna vo
zila patruljirajo glavne ceste ter 
nadzorujejo dohode v mesto. Zjutraj 
je vojaška policija prejela večjo ko
ličino orožja in streliva ter dodat
ne obroke hrane. Mnogi povezujejo 
zaostritev položaja na Portugalskem 
z zadnjimi dogodki v Španiji, kjer 
je diktator Franco na smrtni po
stelji. Če bo prevzel oblast princ 
Juan Carlos, do česar bi, menijo v 
Lizboni, lahko prišlo še danes, bi 
morda desničarske skupine portu
galskih beguncev v Španiji izgubile 
podporo in naj bi skušale vdreti 
v Portugalsko s severa.

Jutri bo prispel v Oporto ministr
ski predsednik admiral de Azevedo. 
Njegov obisk je povzročil dokajšnje 
presenečenje, saj sovpada s povrat
kom predsednika republike Costa 
Gomesa z uradnega obiska v Jugo
slaviji. O Azevedovem potovanju v 
Oporto so poročale socialistična, so
cialdemokratska in demokristjanska 
stranka še pred uradnim vladnim 
glasnikom.

V sporočilu, ki ga je COPCON

Otvoritveni koncert abonmajske sezone EM

S skušnje orkestra Glasbene matice pod vodstvom dirigenta Oskarja Kjudra za
majski koncert sezone 1975-76 v Kulturnem domu.

drevišnji otvoritveni abon-
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«Borštnikovem srečanju» poklicnih slovenskih gledališč

Tudi Francovi zdravniki pri
znavajo, da je zdravstveno 
stanje 82-letnega španskega dik
tatorja brezupno. Zvečer je pre
mostil še eno srčno krizo, kaže 
pa da je že več dni v komi. Kljub 
vsemu pa še vedno nišo sprožili 
postopka za predajo oblasti prin
cu Juanu Carlosu, po vsej ve
rjetnosti, ker sl nihče ne upa 
povedati Francu, da je njegovo 
stanje brezupno, če je sploh še 
priseben.

Včerajšnja splošna stavka dr
žavnih uslužbencev, ki so jo o- 
klicali avtonomni sindikati in
CISNAL v polemiki z vlado in z_objavil v prvih popoldanskih urah"'zveznimi sindikati, se je zaklju- 

je rečeno, da so v teku poostrene 
varnostne akcije spričo vesti o mož
nih sabotažah s strani skrajne des
nice, o čemer priča eksplozija šestih 
peklenskih strojev v Lizboni. Bombe 
so poškodovale vozila nekaterih vi
sokih mornariških častnikov.

TOKIO, 24, — Ameriški zunanji mi
nister Kissinger je odpotoval iz To
kia v domovino po kratkih toda in
tenzivnih razgovorih z japonskimi vo
ditelji. Pred odhodom se je šef a- 
meriške diplomacije sestal še z ja
ponskim premierom Mikijem in z 
njegovim namestnikom Fukudo, kate
rima je poročal o poteku svojega 
obiska na Kitajskem. Japonski vodi
telji pa so zagotovili Kissingerju, da 
tokijska vlada za sedaj ne namerava 
diplomatsko priznati Severne Koreje.

čila s popolnim polomom, saj je 
bila udeležba v stavki neznatna. 
Po mnenju federacije CGIL, CISL 
in UIL to potrjuje pravilnost li
nije zveznih sindikatov, ki sè bo
jujejo ne samo za zaščito delav
cev, ampak tudi za reševanje 
problemov gospodarskega razvo
ja in zaposlovanja.

V Beogradu so se včeraj za
ključili jugoslovansko-portugalski 
pogovori, ki so jih z obeh strani 
ocenili kot zelo koristne za na
daljnji razvoj odnosov prijatelj
stva in sodelovanja med obema 
državama. Portugalski predsednik 
Costa Gomes bo danes odpotoval 
na Reko, kjer si bo ogledal la
djedelnico, nato pa končal svoj 
tridnevni uradni obisk v Jugo
slaviji.

SSG z «Dvema bregovoma» 
prodorno uspelo v Mariboru
Predstavi je poleg številnih predstavnikov kulturnega in druž- 
beno-političnega življenja prisostvovala tudi vdova po av* 
torju drame - Danes zvečer podelitev Borštnikovih nagrad

MARIBOR, 24. — Stalno sloven
sko gledališče iz Trsta je nocoj na
stopilo na zaključnem večeru tekmo
valnega sporeda letošnjega «Boršt
nikovega srečanja» v Mariboru z 
dramo «Dva bregova» Antona Le
skovca. Na srečanju so se predsta
vila vsa' slovenska poklicna gleda
lišča.

Za predstavo je vladalo veliko za
nimanje v mariborskih in sploh v 
slovenskih gledaliških in kulturnih 
krogih, tudi zaradi tega, ker je ta 
Leskovčeva drama doživela svoj o- 
drski krst prav v Mariboru. V po
polnoma zasedeni dvorani ob števil
ni udeležbi uglednih predstavnikov 
slovenskega kulturnega in družbeno
političnega življenja, je predstavi 
prisostvovala tudi vdova po pokoj
nem avtorju. Za izvirno in bogato 
umetniško interpretacijo je celotni 
ansambel z režiserjem Babičem 
vred, bil deležen izjemnega aplavza 
in vsestranskih priznanj.

Sklepna prireditev na «Borštniko
vem srečanju 75» bo jutri zvečer 
«Večerom poezije med NOV», ki bo

posvečen 30-letnici osvoboditve ob 
mednarodnem letu žena. Nastopala 
bo tudi predstavnica SSG Leli Na- 
krstova. Prireditev se bo zaključila 
s svečano podelitvijo Borštnikovih 
nagrad.

f. b.
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Ooseh propadla stavka 
avtonomnih sindikatov 
državnih uslužbencev
Znatna udeležba v stavki - Resolucija glavnega sveta CGIL
ka ~ 24-urna splošna stav-
okh ,^avnih uslužbencev, ki so jo 

avtonomni sindikati in CIS 
L v znak protesta proti dogovo- 

CKTmecl viario in federacijo CGIL, 
’ ^ ln UIL, je doživela pravi polom. Med železničarji je poziv k
sai • - a PoakUčoo brez odmeva, 
VSp 1® železniški promet potekal po
lij; „»ec?no v severni in srednji Ita

stavki ostal 
ielez 
ìdno

ne, na Jugu pa so zabeležili samo 
vlak-3 zastoje nekateri tovorni 
PQdj1',.. lod uslužbenci poldržavnih 
v <■ ti . ^n. Poštne uprave udeležba 
kov a-tr ni Presegla 2 do 3 odstot- 
la n k1". se Hòe šol ni stavka ime- 
Sn .ouih posledic na pouk na o- 
je šolah, na srednjih šolah pa 
stntf, vkal sorazmeroma nizek od- 
Se ì ^ Profesorjev. Na ministrstvih
deloi-i rog 13 odst. uslužbencev u- 
ueležilo stavke.
Jeclja CGIL, CISL in UIL je 
lia ala PoroòHo, v katerem ugotav- 
hnt’ v se> «dokaz moči», ki so ga 
vso3*1 c'all avtonomni sindikati, po- 
nostnr1^alovil> kar potrjuje pravil- 
bnii • • Je 2veznih sindikatov, ki se 
dpi e!° na dveh frontah: za zaščito 

avcev in za reševanje splošnih
in , em°v g0Sp0darskega
in zaposlovanja.

razvoja

ia a ,sedežu ministrstva za reformo 
sre?6 ..uPrave je bilo danes novo 

med vlado in sindikati, ki 
Pošti ttokrat Posvečeno vprašanjem 
ku “o-telefonske uprave. Na sestan- 
splovi idose.gli načelni dogovor o 
bodn111 Pngajanj, medtem ko
toria sPecifiòne probleme tega sek- 
čaniit, iavnavak na Prihodnjih sre- 

J o. ki bodo v najkrajšem času.
ho ^leSi s?.rnedtem objavili zaključ- 
brili s?luclj°> ki so jo soglasno odo- 

- 0,3 včerajšnjem zaključku za

sedanja glavnega sveta CGIL v A- 
riccii blizu Rima. Dokument potrju
je, da mora biti sindikalna akcija 
usmerjena predvsem k reševanju 
problemov zaposlovanja in k preno
vitvi gospodarske politike. Resoluci
ja poudarja tudi potrebo po ustrez
nem in doslednem s rednjeročnem 
programu ter kritizira vladne načr
te, ki se omejujejo le na golo na
poved izdatkov, medtem ko ni v 
njih zaznati globalne vizije proble
mov, ki jih mora država reševati 
za premagovanje krize in za nov 
tip razvoja. Glavni svet CGIL po
udarja, da sindikalna akcija nikakor 
ne stremi k povzročitvi vladne kri
ze, v zaključnem delu resolucije pa 
poudarja potrebo po sindikalni enot
nosti.

Zavrnjen Saragatov 
predlog o sklicanju 
izrednega kongresa PSDI

RIM, 24. — Zasedanje vodstva 
PSDI se je zaključilo z odobritvijo 
včerajšnjega poročila tajnika Ta- 
nassija in z zavrnitvijo Saraga- 
tovega predloga o čimprejšnjem 
sklicanju izrednega strankinega kon
gresa. Vsedržavni kongres PSDI bo 
tako šele spomladi prihodnjega leta, 
pred koncem letošnjega leta pa 
bodo priredili «ideološko program
sko korìferetico*, na 'kateri naj bi 
razpravljali o vlogi socialdemokrat
ske stranke v sedanjem političnem 
položaju. Leva struja .PSDI je gla
sovala proti tajniškemu, poročilu, 
češ da ne vsebuje predlogov za 
prepotrebno prenovitev stranke.'

PREDSEDNIK GOMES ŠIBO DANES OGLEDAL REŠKO LADJEDELNICO

Jugoslovansko-portugalski pogovori končani

Poinigaiski predsednik Cesia Gomes med 'iradicionaiito slovesnostjo vsaditve - drevesa v «Parku prijateljstva*
v Beogradu.

(Od našega dopisnika!
BEOGRAD, 24. — Nocoj so se 

končali uradni jugoslovansko - por
tugalski pogovori. Zaključno sreča
nje dveh delegacij sta vodila pred
sednika Tito in Gomes, čez dan pa 
so se pogovarjali tudi člani delega
cij. Zvezna tajnika za zunanje za
deve Miloš Minic in dr. Emil Ludvi- 
ger sta z zunanjim ministrom Melom 
Antunesom razpravljala o nadalj
njem razvoju odnosov in sodelova
nja med državama in o nekaterih 
zunanjepolitičnih vprašanjih in do
godkih v svetu. Zvezni tajnik za 
ljudsko obrambo armadni general 
Nikola Ljubičič pa je sprejel na pri
jateljski pogovor člana sveta revo
lucije brigadnega generala Pedra 
Correio in kapetana Rodriga Castra.

Predsednika Tito in Gomes sta 
podprla dogovore, ki so jih v zvezi 
z nadaljnjim sodelovanjem dosegli 
njuni sodelavci. Omeniti velja, da 
sta popoldne v Beogradu predsed
nik zveznega komiteja za znanost 
in kulturo Trpe Jakovlevski in zuna
nji minister Melo Antunes podpisala 
protokol o kulturnem sodelovanju. 
Tito in Gomes sta v sklepnih pogo
vorih poseben pomen pripisala bliž
njemu zasedanju mešane komisije, 
ki bo obravnavala konkretne ukrepe 
za napredek sodelovanja na posa
meznih področjih.

V nocojšnjih pogovorih so tudi u- 
skladili in sprejeli skupno sporoči
lo, ki ga bodo objavili jutri proti 
večeru. V krogih delegacij obisk 
portugalskega predsednika Gomesa 
in njegove pogovore s predsednikom 
Titom soglasno ocenjujejo kot po
membne in koristne za nadaljnji raz
voj odnosov, sodelovanja in prija
teljstva med državama.

Francisco da Costa Gomes bo ju
tri odpotoval iz Beograda na Krk 
in po krajšem bivanju na Reki, kjer 
si bo ogledal ladjedelnico «3. maj», 
končal tridnevni uradni obisk v Ju
goslaviji.

VLADO BARABAŠ

Zamejski Slovenci 
pri Josipu Vidmarju

V zastopstvu so bili predstavniki 
ZSO in SKGZ

Včeraj pozno popoldne so v Tržiču 
na Gorenjskem obiskali Josipa Vid
marja, ki je pred kratkim dopolnil 
osemdeseto leto, predstavniki Zveze 
slovenskih organizacij na Koroškem 
in Slovenske kulturno - gospodarske 
zveze. Korošce so zastopali Franci 
Zwitter, Karel Prušnik-Gašper, Andrej 
Kokot in Florijan Lipuš. S predsed
nikom Borisom Racetom in načelni
kom kulturne komisije Miroslavom Ko
šuto pa so bili še ti predstavniki 
ustanov in organizacij, ki so združe
ne v SKGZ: prof. Josip Tavčar, pred
sednik Društva Slovensko gledališče, 
Stanislav Renko, predsednik Narodne 
in študijske . knjižnice, dr. Gojnrir 
Demšar, ravnatelj Glasbene matice, 
dr. Karel Siškovič, ravnatelj Sloven
skega raziskovalnega inštituta, in za 
Slovensko prosvetno zvezo predsednik 
Klavdij Palčič in Edmund Košuta.

Boris Race je v svojem pozdravu 
poudaril predvsem tiste poteze v slav
ljenčevem liku in tiste prelomne do
godke iz njegovega življenja, ki so 
najbolj živi. v zavesti zamejcev, nje
govo nezamenljivo vlogo pri ustano
vitvi OF in njenem vodenju, njegovo 
povojno delo, še posebej pa veliko 
zanimanje, ki ga je vselej kazal za 
dogajanje na naši strani meje, in 
ljubezen do tržaškega gledališča, ka
terega ukinitvi se je svoj čas po
stavil odločno po robu.

Josip Vidmar je-v odgovoru dejal, 
da se ne čuti vrednega vseh časti, 
ki jih je deležen, češ da je vselej 
opravljal zgolj svoje delo in da je 
bilo marsikaj prej rezultat trenutne
ga zgodovinskega stanja kakor oseb
na zasluga. Vsekakor, je poudaril 
predsednik SAZU, pa smo lahko nad
vse zadovoljni nad dejstvom, da se 
je-v velikem domovinskem boju slo
venska kultura plebiscitarno postavi
la v obrambo svojega naroda.

Korošci so slavljencu namenili svo
jo Drabosnjakovo odlikovanje in po
darili Valvasorjevo knjigo o Koroški, 
SKGZ pa mu je poklonila sliko Av
gusta Černigoja, ki prikazuje motiv 
z naše obale.

Predsednik Bonifacio 
zapušča ustavno sodišče

RIM, 24. — Zaradi zapada man
data bo prof. Francesco Paolo Bo
nifacio zapustil ustavno sodišče, ka
teremu je predsedoval od leta 1973, 
potem ko je bil devet let njegov 
član. Bonifacio, ki ga je v prejš
njih . dneh sprejel predsednik re
publike, danes pa sta se od njega 
poslovila predsednika obeh zbornic 
Pertini in Spagnoili, se bo vrnil v 
Neapelj, kjer bo poučeval ustavno 
pravo na tamkajšnji univerzi. Nje- 
f?bvega naslednika v ustavnem so
dišču bi moral izvoliti parlament 
na skupni seji obeh zbornic pri
hodnjo sredo, 29. oktobra.

U o Stalnem slovenskem gledali- 
i šču začenja danes tudi Glas
bena matica svojo abonmajsko kon
certno sezono — peto po vrsti — 
med katero nam bo nudila devet 
visoko kvalitetnih instrumentalnih 
in vokalnih koncertov.

Kot je bila otvoritvena premiera 
SSG velik kulturni dogodek za slo
vensko zamejstvo, tako se tudi dre
višnji otvoritveni koncert GM uvr
šča v vrh slovenskega zamejskega 
kulturnega življenja, saj oba ta 
dva dogodka, obenem z dejavno
stjo še na tolikih drugih področjih 
od likovnega do literarnega, priča
ta, da je v nas živ ustvarjalni kul
turni vir, pa čeprav je vse, kar 
delamo in ustvarjamo, rezultat ne
sorazmerno velikih naporov in mno
gokrat tudi žrtev ob še vedno ne
razumljivem nerazumevanju za na
še kulturne potrebe.

Glasbena matica vstopa letos v 
30. leto svoje' povojne dejavnosti, 
katero je nasilno prekinil fašizem 
s požigom Narodnega doma, kjer 
je takratna Glasbena matica raz
vijala svojo pedagoško in koncert
no aktivnost. Prekinitev njenega 
delovanja je pomenila silno obubo- 
žanje glasbenega življenja Sloven
cev v Trstu in v njegovi okolici, ni 
pa mogla pomeniti njegove smrti. 
Petje in muziciranje se je na ama
terskem .nivoju, umaknilo v delno 
ali popolno ilegalo in stopilo iz 
nje šele z osvoboditvijo, ko je oživ
ljena Glasbena matica ponovno 
zaorala v zaraščeno njivo, ki pa 
je v svojih nedrih še ohranila ži
ve klice semena, ki so gd zasejali 
razni Poliči, Kogoji, Kumarji, Pa
horji, Venturiniji, Švare, Šonci, 
Vrabci, Sancini in še toliki drugi.

Ogromno je delo, ki ga je v teh 
30 povojnih letih opravila Glasbe
na matica tako s svojo glasbeno 
šolo kot s koncertno dejavnostjo. 
Tisočim mladim, ki jim državna 
šola s svojim neživljenjskim pro
gramom ne nudi nikakršne ali sko
raj nikakršne glasbene vzgoje, je 
nudila glasbeni' pouk, izšolala nam 
je celo generacijo novih mladih 
glasbenikov-inštrumentalistov, ki se 
uspešno uveljavljajo v glasbenem 
življenju doma in drugod, vzdržu
je lastni orkester, ki mu drevi pri- 
tiče čast odpiranja koncertne se
zone, požrtvovalno skrbi za'vzga
janje mladega pevskega narašča
ja in s svojimi koncerti, v zadnjih 
letih v okviru rednih abonmajev, 
umetniško bogati naše in splošno 
kulturno življenje Trsta, Gorice in 
drugih krajev.

Obračun teh tridesetih let je vi
soko pozitiven, pa naj gre že za 
kvantiteto ali kvaliteto opravljene
ga dela. Žal pa ne moremo govori
ti o pozitivnosti tridesetletnega o- 
bračuna v drugem smislu: Res se 
je Glasbena matica obnovila iz na
ših lastnih sil kot odraz našega 
stremljenja k čim popolnejšemu kul
turnemu izživljanju in kot taka bila 
vsa ta leta tudi v izključno breme 
naše skupnosti. Toda to nikakor ne 
more pomeniti, da bi breme vzdrže
vanje tako eminentne kulturno - 
vzgojne ustanove, moralo ostati sa
mo in za zmeraj na ramah manj
šine. Kot skupnost, ki se ji vsaj 
v načelu priznavajo pravice ena
kopravnih državljanov, imamo vso 
pravico, da celotna družbena skup
nost podpre obstoj šole Glasbene

Mezzosopranistka Nora Jankovič 
solistka drevišnjega koncerta

matice, oziroma da se ji da. ta 
status, ki bo ustrezal njenem 
vzgojnemu značaju in splošno dru: 
benemu pomenu.

Vsa prizadevanja, da bi bil 
Glasbena matica, oziroma njen 
glasbena šola, deležna ustrezne f 
nančne podpore krajevnih ustanoi 
dežele in države, doslej niso čU 
la pomembnejših rezultatov. Pra 
tako niso prodrli predlogi, da i 
glasbena šola GM prešla kot ai 
tonomni oddelek v sklop državiu 
ga konservatorija «Tartini», in U 
di nedavni odgovor ministra za jai 
no vzgojo Malfattija poslancu ške: 
ku (z dne 20. septembra t.L), 
katerem mu na njegovo zanimanj 
za to vprašanje sporoča, da zarc 
di pomanjkanja fondov v šolskei 
letu 1975-76 ni mogoče odpreti ru 
benega novega zavoda na podroi 
ju umetnostne vzgoje (mišljena j 
priključitev šole GM kot avtonon 
nega oddelka konservatoriju «Tai 
tini»), ne daje velikega upanja, d 
bi bilo to pereče vprašanje rešt 
no v bližnjem času.

Tako ostaja Glasbena matica ža 
še naprej tudi finančno odvisru 
skoraj izključno od nas samih, « 
naše zavzetosti in naklonjenosti, k 
jo bomo med drugim izpričeval 
tudi z množičnim obiskovanjen 
njenih abonmajskih koncertov it 
podpiranjem njenega vzgojnega it 
kulturnega poslanstva. j. k.
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TAJNIŠTVO KD ZAVRAČA 
RAZGOVOR S KOMUNISTI

Polemičen ton odgovoru na sestanek sed
mih deželnih tajnikov laičnih strank

Deželno tajništvo KD je izdalo o 
včerajšnjem sestanku sedmih dežel
nih tajnikov laičnih strank ustavne
ga loka ostro in polemično uradno 
sporočilo. KD predvsem ugotavlja, 
da je obvestilo o sestanku nejasno 
in da bi javno mnenje želelo vedeti, 
kaj pomeni izraz «nov način vlada
nja». Odgovor želi ne samo od KD, 
ki je že odgovorila, temveč tudi od 
KPI, PSI, PSDI, PRI, PLI in dru
gih političnih sil zastopanih v dežel
nem svetu.

Tajništvo KD nadaljuje, da se je 
po 15. juniju zastavilo osnovno poli
tično vprašanje odnosa s KPI in pra
vi, da se je tega vprašanja «KD lo
tila z vso odgovornostjo in resnost
jo». (Pa čeprav — je rečeno v spo
ročilu KD — obstaja vtis, da s stra
ni KPI ni nobene spremembe in da 
ostaja tradicionalna oblika in ton 
polemike). KD priznava vlogo KPI, 
a je tudi mnenja, da ostajajo globo
ke razlike in potrebe utrditve demo
kratičnega sistema, ki ne dovoljuje 
skupne uprave. Glede tega vpraša
nja morajo vsi odkriti svoje karte, 
saj gre za vprašanje, ki ne pomeni 
diskriminacije do nobenega, temveč 
resen prispevek k spreminjajoči se 
politični dialektiki.

Socialistično pobudo ocenjuje taj
ništvo KD za anahronistično pred
vsem v zvezi z razvojem notranje 
polemike socialistične stranke o od
nosih s komunistično partijo, ki pa 
jih PSI, ko so v obravnavi demo
kristjani, zastavlja breb kritične o- 
cene.

Resna vprašanja, ki jih je KD na
vedla že pred mesecem in pol v po
ročilu o zasedanju, ki je bilo v Šte- 
verjanu, in med njimi predvsem o- 
bramba zaposlitve, zahtevajo od vseh 
doslednost in jasnost. Zato KD pri
čakuje stališča strank sedanje veči
ne in je vedno pripravljena na ši
rok razgovor ter razpravo v okviru 
deželnega sveta o splošnem politič
nem položaju ter o konkretnih vpra
šanjih, ki terjajo rešitve.

Oster ton uradnega sporočila KD 
še zaostruje že obstoječa nasprotja 
in daje kaj malo upanja, da bi se 
lahko stvari pogladile brez resne, 
tudi zunanje, krize deželne ter raz
nih krajevnih uprav.

Občine nezadovoljne 
z odškodninami 
za vojaške služnosti

Predsednik deželnega sveta A. Pit- 
toni je včeraj naslovil na predsed
nika obrambne komisije pri poslan
ski zbornici M. Guadalupija brzo
javko, v kateri ga opozarja, da je 
stališče vlade do vprašanja odškod
nin, ki naj se priznajo občinam, 
obremenjenim z vojaškimi služnost
mi, «globoko razočaralo pričakova
nja krajevnih uprav». Predsednik 
Pittoni v brzojavki izraža tudi že
ljo, da bi ga omenjena komisija 
povabila na razgovor, skupaj s pred
stavniki drugih prizadetih dežel, da 
bi lahko z neposrednim nastopom 
orisali stališča krajevnih uprav do 
preureditve zakonodaje v zvezi z 
vojaškimi služnostmi.

Danes okrogla miza 
o obrtniškem zakonu

V okviru praznovanja tridesetlet
nice ustanovitve tržaškega pokrajin
skega združenja obrtnikov bo danes 
dopoldne ob 9.30 v glavni dvorani 
trgovinske zbornice vsedržavni po
svet o «okvirnem zakonu za obrtni
štvo». Posvet ob okrogli mizi ima 
namen opozoriti javno mnenje in 
predstavnike pristojnih organov na 
nujnost čim prejšnje ureditve obrt
niških dejavnosti v državi, zlasti kar 
zadeva ustanovitev obrtniške zbor
nice in strokovno izobraževanje mla
dih kadrov. Uradna proslava tride
setletnice pa bo jutri dopoldne ob 
9.45 v kinodvorani «Cristallo» v pri
sotnosti predsednika deželnega od
bora dr. A. Comellija in predstavni
ka predsedstva vsedržavnega združe
nja obrtnikov dr. M. Germozzija.

Načrt za nov kamping 
med Sesljanom in Devinom

Sinoči je bil v kongresni dvorani 
tržaške trgovinske zbornice občni 
zbor delniške družbe Adria-turi 
sport, ki namerava zgraditi večji 
kamping na 150.000 kv. m velikem] 
zemljišču med Sesljanom in De
vinom. Gre za zemljišče, ki ga je 
svoj čas kupila družba Lloyd Adria
tico z namenom, da bi gradila sta
novanjske hiše, kar pa je občinska 
uprava preprečila z odobritvijo va
riante k regulacijskemu načrtu. 
Okvirni načrt, ki ga je pripravil stu
dio CLAK, predvideva tudi gradnjo 
treh bazenov, teniških igrišč, kotal
kališča in drugih športnih naprav. 
V prvem letu namerava družba zgra
diti le kamping za prikolice, načrt 
pa naj bi dokončno izvedli v petih 
letih.

za vsedržavno zadružno politiko sen. 
Toros. Nadaljnje vprašanje na kon
gresu bo zadeva ljudskih gradenj, 
pri katerih sodelujejo tudi gradbene 
zadruge. Posebno pozornost bodo 
nadalje posvetili razvoju kmetijstva 
ter sodelovanju med zadružnimi or
ganizacijami iz Furlanije - Julijske 
krajine s sorodnimi organizacijami 
v drugih italijanskih deželah in v 
tujini. V tem okviru bo poudarjena 
zlasti vzporedna pripravljenost na 
sodelovanje, ki je prišla do izraza 
med nedavnim obiskom predstav
nikov Zadružnih zvez iz SR Slove
nije in SR Hrvatske v naši deželi.

Zgoniška občina zasebna 
stranka na procesu 
proti «črnim gradnjam»

Na tržaški preturi se je včeraj 
pričela zanimiva sodna obravnava 
proti tako imenovanim črnim grad
njam na Krasu, ki vzbujajo v zad
njem času veliko pozornosti v jav
nem mnenju in zanimanja pri sod
nih oblasteh. Na zatožno klop sta 
sedla tokrat dva Tržačana, ki sta 
se po zgledu številnih drugih lotila 
nedovoljenih gradenj v gornji oko
lici. To sta inž. Giulio Giacomelli, 
ki je pred osmimi leti kupil kos 
zemljišča ob pokrajinski cesti med j 
Gabrovcem in Zgonikom :n na njem

Hudo pomanjkanje 
osnovnošolskih učilnic

Včeraj se je sestala prva stalna 
posvetovalna komisija deželne skup
ščine, Pristojni odbornik Volpe je 
članom komisije prikazal nekatera 
vprašanja v zvezi z delovanjem os
novnih šol v deželi Furlaniji - Ju
lijski krajini. Najbolj pereče je vpra
šanje šolskih prostorov: osrednji za
vod za statistiko Istat je namreč u- 
gotovil, da je pri nas izmed 4.556 
osnovnošolskih učilnic (anketa je za
jela samo državne šole) kar 296 
takih, ki jih pravzaprav ne more
mo imeti za prave učilnice, saj 
gre za razne prostore, ki so bili za 
silo predelani v učilnice. Kljub te
mu mora 6,7 odst. vseh osnovno
šolskih otrok v Furlaniji - Julijski 
krajini zaradi pomanjkanja prosto
rov imeti pouk popoldne, in to v 
drugi in celo tretji izmeni.

Vprašanje bo lahko našlo le del
no rešitev v okviru državnih nakazil 
po zakonu štev. 412 z dne 5. avgu
sta 1975. Zakon je namreč dal na 
razpolago 1.850 milijard za gradnjo 
novih učilnic v prihodnjih dveh tri
letjih, naša dežela pa bo od teh 
sredstev prejela nakazilo, ki prav 
gotovo ne bo omogočilo odpravo vseh 
neskladij na področju osnovnega šol
stva.

ZAKLJUČENA PREOSNOVA OBČINSKEGA SVETA

Odobrena sklepa o ureditvi 
muzeja v palači Revoltella

Razstava o variantah regulacijskega načrta

Na sinočnji seji tržaškega občin
skega sveta so odobrili ostavko no
tarja Gargana in na njegovo mesto 
potrdili izvolitev prof. Cumbata za 
občinskega svetovalca, s čimer je 
bila tudi formalno zaključena pre- 
osnova občinskega sveta.

Nato je občinski svet odobril sklep 
o razstavi, ki naj širšemu. občinstvu 
predstavi na razumljiv način varian
te regulacijskega načrta za področja 
splošnega interesa. Prof. Costa (KPI) 
je v tej zvezi poudaril, da gre za 
uresničitev zahteve rajonskih konzult, 
kar ima važen politični značaj, ker 
se bodo meščani spoznali z resnično 
vsebino načrtov.

Občinski svet je nato odobril dva 
sklepa, ki se nanašata na likvidacijo 
računov za projektiranje novega gle
dališča. katerega pa ne bodo gradili 
in za dodelitev milijarde in 400 mi
lijonov lir za ureditev muzeja Revol
tella. Ta sredstva je dodelila država

Trstu ob 50-letnici priključitve in so 
jih prvotno namenili za gradnjo gle
dališča, katerega stroški pa so z vsa
kim novim načrtom strmo naraščali, 
tako da se je že govorilo o desetih 
milijardah. Končno so po raznih po
lemikah preusmerili ta sredstva za 
dokončno ureditev muzeja Revoltella.

V začetku seje je odbornik Dolhar 
odločno zavrnil misovca Depola za
radi novih namestitev socialnih asi
stentk. Do sedaj so namreč tudi v 
slovenskih šolah bile nastavljene ita
lijanske asistentke, ki ne znajo slo
venščine, obratno pa so slovenske 
asistentke povsem usposobljene, da 
poučujejo v italijanskih in v sloven
skih zavodih, kar je bilo tudi v ne
katerih primerih najboljša in s sin
dikati dogovorjena rešitev. Dolhar je 
hotel to vprašanje ponovno pojasni
ti, na kar pa mm je župan — dru
gače vedno zelo toleranten — odvzel 
besedo, zaradi česar je Dolhar za
pustil sejo.
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K GLAVNEM ZARADI GOSPODARSKEGA ZASTOJA

Letošnja turistična bera v deželi 
za okrog 3 odstotke slabša od lanske

snega zatrlo zimski turizem ■ Do 31. avgusta 971.000 domačih in 
tujih turistov - Agencija *WPT» bo okrepila propagandno dejavnost za sezono 1976

GLASBENA MATICA - TRST

KONCERTNI ABONMA
Sezona 1975-76 Kulturni dom v Trstu

25. 10. It.5: ORKESTER GLASBENE MATICE, dirigent Oskar 
Kjuder, solistka Nora Jankovič - mezzosopran — 7. 11. 1975: 
AKADEMSKI PEVSKI ZBOR BRANKO KRSMANOVIČ iz Beo
grada, dirigent Bogdan Babič - 26. 11. 1975: TRIO LORENZ 
12. 12. 1975: SIMFONIČNI ORKESTER SLOVENSKE FILHAR
MONIJE, dirigent Anton Kolar, solistka Dubravka Tomšič - 
klavir - 10. 1. 1976: ZAGREBŠKI SOLISTI — 13. 2. 1976: 
VALTER DEŠPALJ - violončelo, Ivo Maček - kla\.r - 12. 3. 
1976: ORKEŠTER GLASBENE MATICE, dirigent Oskar Kju
der, solist Miha Pogačnik - violina — 26. 3. 1976: ACI BER
TONCELJ, klavirski recital - 25. 4. 1976: SLOVENSKI KOMOR
NI ORKESTER, MLADINSKI PEVSKI ZBOR IZ MARIBORA, 
SLOVENSKI OKTET, OKTET GALLUS, dirigent Anton Nanut

Cenjeno občinstvo opozarjamo, da bo zbor Branko Krsmanovič na
stopil 7. in ne 8. novembra kakor prvotno javljeno.

Cene abonmajev:
Parter redni 10.000 lir Balkon redni 8.000 lir
Parter znižani 8.000 lir Balkon znižani 6.000 lir
Mladinski in invalidski 3.000 lir
Vpis abonmajev v pisarni Glasbene matice, Ul. R. Manna 29 — 
tel. 418-605,

Foscarini, ki mu je zemljišče pro
dal, potem ko je še sam na njem 
postavil manjšo barako.

V bistvu gre torej za običajen pre
kršek proti urbanističnemu zakonu 
in sodni postopek bi se zato ne raz
likoval od drugih procesov pred pre- 
torjem Trampušem, ki si je v teh 
pridobil že ime v pokrajinskem me
rilu, če bi se za ta postopek ne pri
javila kot zasebna stranka zgoniška 
občina.

Sodna obravnava se je zato na 
samem začetku izkazala za bolj za
pleteno od drugih podobnih. Pretor 
Trampuš je včeraj zaslišal razne 
priče tako zasebne stranke kot o- 
brambe in nato zaradi pozne ure 
obravnavo odložil na danes. Pravni 
zastopnik zasebne stranke je odv- 
Peter Sanzin, branilec inž. Giaco
mellija je odv. škerk, Foscarinijev 
branilec pa odv. Carbone.

Pred to obravnavo je pretor ob
sodil zaradi podobnih prekrškov na 
10 dni pripora in 300 tisoč lir globe 
Ettora Pola in Tullia Fondo, dve
ma drugima osebama pa je priznal 
amnestijo. Te sodne obravnave so 
se nanašale na črne gradnje ha tr
žaškem Krasu.

Na vprašanje, katerega pomena i vanje domačih in tujih turistov v 
ne gre podcenjevati v tej neugodni I naši deželi: do konca avgusta letos
gospodarski konjunkturi, s kakšnim 
uspehom se bo zaključila letošnja 
turistična «bera» v Furlaniji-Julij- 
ski krajini, je odgovor žal le malo 
spodbuden. Nekaj novega elana je 
prinesel šele september, ko se je 
dotok domačih in tujih turistov ne
koliko povečal v primeri s prejšnji
mi meseci, njegov točen doprinos 
k splošni turistični bilanci pa še ni 
znan, ker pristojne organizacije še 
niso objavile ustreznih podatkov.

Znani pa so podatki za prvih 
oseto mesecev leta in prav ti po 
datki govorijo o nazadovanju v 
primeri z lansko turistično sezono. 
Od 1. januarja do 31. avgusta letos 
je namreč obiskalo Furlanijo-Julij- 
sko krajino okrog 971.000 domačih 
in tujih turistov: v primeri z ustrez
nim razdobjem lanskega leta, je bi
lo njihovo število za 30.000 enot 
manjše, kar pomeni, da se je tu
ristični dotok v naše kraje zmanj
šal za približno 3 odst. Podoben 
je bil tudi položaj kar zadeva bi-

so namreč našteli skupno 8,652.000 
nočitev; v primeri z razdobjem 
januar - avgust 1974 pa izkazuje tu
di ta podatek nazadovanje, in sicer 
v razmerju 3,2 odst.

Turistično gibanje pa ni bilo ena
ko kar zadeva posamezni kompo
nenti domačega in tujega turizma: 
medtem ko se je prihod turistov 
iz drugih italijanskih dežel skrčil, 
se je, nasprotno, število turistov, 
ki so prišli k nam iz tujine, pove
čalo za 4,9 odst. Temu pa ni ustre
zala poprečna dolžina njihovega bi
vanja v Furlaniji-Julijski krajini, 
saj se je število nočitev tujih obi
skovalcev v naših krajih v prime
ri z letom 1974 povečalo le za 0,8 
odst. Pri tem velja pripomniti, da 
so bili med tujimi gosti najbolj 
številni turisti iz Zahodne Nemčije 
in iz sosedne Avstrije. Gre za dve 
zaledni državi, ki sta se v letošnji 
sezoni znašli v ugodnem, - fjdožaju 
kar zadeva menjalpi tečaj 'doma
če valute v odnosu do lire. Tako 
za, nemško marko, kakor tudi za 
avstrijski šiling, je bilo namreč ita
lijansko turistično tržišče letos tudi 
valutno zanimivo in prav temu dej
stvu je treba po vsej verjetnosti 
pripisati povečan dotok nemških in 
avstrijskih turistov v naše kraje 
in zlasti na deželne plaže (pred
vsem v Gradež). Kakor omenjeno, 
pa se je italijanska komponenta v 
deželnem turizmu letos občutno skr
čila: število obiskovalcev iz notra
njosti države se je namreč do kon
ca avgusta skrčilo za 7,5 odst., 
število njihovih nočitev pa za 5,1 
odst. Na vprašanje, zakaj se je 
dotok domačih turistov letos zmanj
šal, odgovarjajo opazovalci pred
vsem z dvema argumentoma: pred
vsem s splošnim gospodarskim za
stojem, ki je najbolj oklestil «ne
potrebne» veje, kot je zlasti veja 
turizma. Kar zadeva našo deželo 
pa omenjajo še posebej dejstvo, 
da je bila pretekla zima nena
vadno skopa s snežnimi padavina
mi. Snega je zapadlo dovolj šele 
v marcu in aprilu, takrat pa so 
turistične strukture lahko le nekc^ 
liko popravile zimsko bilanco, ki 
je bila dotlej krepko negativna.

Kar zadeva finančni uspeh turi
stične sezone, pa menijo opazoval
ci, da so turisti v prvih osmih me- 

Nasmejani ropar (v sredi) med nasmejanima agentoma. secih letošnjega leta potrošili v na-

Razpis natečaja za sestavo 
učne zgodovinske knjige

Deželni šolski urad je razpisal na
tečaj za sestavo učne zgodovinske 
knjige za srednje šole s slovenskim 
učnim jezikom v Trstu in Gorici. Za
devni razpis natečaja je na vpogled 
v deželnem šolskem uradu na Trgu 
sv. Antona 6, v uradih šolskih skrb- 
ništev ter na ravnateljstvih sloven
skih višjih in nižjih srednjih šol.

USPEŠEN ZAKLJUČEK POLICIJSKE PREISKAVE

PRVE DNI DECEMBRA 1975

3. deželni kongres 
Zveze zadrug iz !-JK

Deželni odbor Zveze zadrug iz Fur
lanije - Julijske krajine se je te dni 
sestal na posebnem sestanku v Vid
mu, da bi razpravljal o vrsti pe
rečih vprašanj s področja zadruž
ništva. Ob koncu so se člani dogo
vorili, da bo 3. deželni kongres Zve
ze v dneh 5. in 6. decembra letos.

Na kongresu bodo razpravljali 
predvsem o sklicu 2. deželne kon
ference o zadružništvu (prva je bila 
leta 1971 v Vidmu), na kateri naj 
bi nastopil tudi minister za delo in

Tih in zelo olikan mladenič 
avtor ropa na rojanski pošti

24-letnega Giorgia Cipranija je načelnik letečega oddelka tržaške 
kvesture dr. Petrosino izsledil v hotelu v mestnem središču

Načelnik letečega oddelka tržaš
ke kvesture dr. Petrosino je vče
raj malo po 1». uri potrkal na vra
ta sobe hotela v mestnem središču. 
Na vprašanje kdo je, je odgovoril, 
da je vratar. Gost mu je odprl vra
ta in v veliko presenečenje je ugo
tovil, da ni trkal vratar. Dr. Petro
sino je stopil v sobo in ga vprašal 
«Si bil ti?». «Da, bil sem jaz», je 
odvrnil mladenič in. v tistem tre
nutku je bilo prikrivanje že nemo
goče, saj je podčastnik Longo, ki 
je spremljal šefa letečega oddelka, 
že izvlekel iz torbe, ki jo je našel 
v sobi, šop bankovcev. Po manj 
kot 24 urah se je tako končal lov 
na roparja v rojanskem poštnem 
uradu.

Mladenč — imenuje se Giorgio 
Ciprani, doma pa je v Gozzanu pri 
Novari, kjer se je tudi rodil pred 
24 leti — je na kvesturi priznal ta
tvino. ki jo je pred kakim mese
cem opravil pri neki družini v Mi
lanu, kjer je bil zaposlen kot na
takar. Ko je zapustil službo je iz
maknil 200 tisoč lir in nekaj naki
ta, ki ga je kasneje tudi prodal. Z 
izkupičkom se je podal na potova
nje. Bil je v Beogradu, kjer je pre

živel nekaj dni, nato pa mu je za
čel pohajati denar in vrnil se je v 
Italijo. V Trstu si je omislil tatvi
no. Po daljšem premisleku se je 
odločil za rajonski poštni urad. Ku
pil je samokres, igračko iz plastič
ne mase, in se podal v Rojan. Dalj 
časa je okleval pred uradom. Mimo 
je šla policijska obhodnica, nato 
karabinjerski podčastnik in Ciprani 
je stopil v bližnji bar ter naročil 
kavo, nato pa je stopil v poštni 
urad.

Vse to je pripovedoval tiho, vljud
no, zelo obzirno, z rahlim nasmeš
kom na ustnicah. Dejal je, da se 
je že nameraval oddaljiti, ko so ga 
uradnice začudeno pogledale, nato 
pa se je le opogumil in izvedel rop. 
Iz urada je odšel najprej peš na 
postajo, nato pa s taksijem v hotel, 
kjer je odpovedal sobo in se prese
lil v drugi hotel. Izbral je tistega, 
ki je najbliže tržaški kvesturi. Oro
panega denarja sploh ni preštel. Vi
del je, da je v Trstu mnogo lepih 
deklet, zato se je zvečer z eno po
zabaval; kupil je obleko in podaril 
nekemu revežu 30.000 lir. Zapravil 
je nekaj manj kot 200.000 lir.

Ko je danes zjutraj zvedel, da po

licija išče mladeniča s svetlim dež
nim plaščem, je odvrgel plašč v 
mestnem središču, nato pa se je 
vrnil v hotel. Tu ga je malo kasneje 
«obiskal» dr. Petrosino, ki je na os
novi podatkov, ki jih je dobil pri 
vratarju, domneval, da sta mladi 
hotelski gost in ropar ena in ista 
oseba.

Zasliševanje je potekalo mirno. 
Ciprani se ni izgovarjal in ni skušal 
zanikati krivde. In ko sta ga agenta 
letečega oddelka odpeljala v koro- 
nejske zapore, se je nasmehnil fo
tografom, kot človek, ki je končno 
bil, vsaj nekaj minut, v središču po
zornosti.

Preiskovalci odkrili tatove 
v tobakarni v Ul. Rossetti
Karabinjerji so prišli na sled ta

tovom, ki so v ponedeljek ponoči vlo
mili v tobakarno v Ul. Rossetti. Gfe 
za tri mladoletne Tržačane, 15-let- 
nega Umberta C., 15-letnega Franca 
R. in 14-letnega Alberta S., ki so 
priznali svojo krivdo. Na domu ene
ga izmed njih so našli skoraj vso 
ukradeno blago. Vse tri so prijavili 
sodišču.

ši deželi skupno okrog 120 milijard 
lir. Od tega naj bi turisti iz no
tranjosti države potrošili 80, turi
sti iz tujine pa preostalih 40 mili
jard lir.

Turistično propagando v prid Fur- 
lanije-Julijske krajine je deželna 
uprava za letošnje leto zaupala 
agenciji «WPT» iz Padove, ki ima 
po eno podružnico v Zahodni Nem
čiji in v Avstriji. Agencija je iz
vedla propagando po radiu in tele
viziji, v kinematografih in na med
narodnih sejmih v Hannovru in 
Koelnu, poleg tega je naročila 
vrsto oglasov v raznih časopisih in 
revijah. Na naše področje je po
vabila tudi nekaj skupin turističnih 
časnikarjev iz Zahodne Nemčije in 
iz Avstrije. Ti so potem objavili v 
svojih listih serijo vabljivih član
kov. Osebje padovske agencije me
ni, da če bi morali plačati te član
ke, bi najbrž ne zadostovala vsota 
200 milijonov lir.

NEPRIČAKOVANO ODKRITJE V UJCI SCMMA
- —

Nezavestna in zvezana 
ranjena ženska v omari
Policija išče moža, ki ga ves večer ni bilo domov

Dva koncerta 
ansambla «Pooh»

V ponedeljek, 27. t. m., se bo 
tržaški publiki ponovno predstavil 
italija iski ansambel «POOH», ki je 
v tem tednu začel svojo turnejo, 
na kateri bo predstavil svojo naj
novejšo ploščo, ki je še ni v pro
daji, kajti snemanje in montaža sta 
še v teku. Znani ansambel je v 
zadnjih dveh letih bistveno spreme
nil svoj stil glasbe. Melodičnim glas
benim motivqrm, ki so še vedno pod
laga njihovih skladb, so štirje mla
di glasbeniki dodali nove, sodobnej
še aranžmaje, pri izvedbi pa upo
rabljajo tudi «mug» in celo vrsto 
podobnih elektronskih pripomočkov. 
V Trst, kjer bo «POOH» nastopil v 
kinu Cristallo, bodo člani tega an
sambla prišli iz Švice, kjer v teh 
dneh žanjejo velike uspehe. V po
nedeljek bosta v Trstu dva koncer
ta, prvi ob 16.30 in drugi ob 21. uri. 
Predprodaja vstopnic je v kinu Cri
stallo danes in jutri popoldne.

miUGIt VESTI 
NA ZAnN.ll STKANI

Sinoči malo pred 23. uro so z re
šilnim avtom tržaških gasilcev pre
peljali v glavno bolnišnico 52-letno 
gospodinjo liso Mendler por. Menin 
iz Ul. Somma 4. V nezavestnem sta
nju so jo sprejeli na oddelek za o- 
življanje, kjer so ji ugotovili znake 
vezi na gležnjih in rane ter otekli
ne po vsem telesu, zaradi katerih se 
bo morala zdraviti, če seveda ne bo 
komplikacij, 10 dni.

Okoli 21.30 je mati Meninove, Ca
rolina Mendler, poklicala v hčerino 
stanovanje policijo zaradi domnevne 
tatvine. Popoldne je večkrat telefo
nirala hčeri, a ni odgovoril nihče. 
Zato jo je šla v večernih urah o- 
biskat, a je našla spalnico v popol
nem neredu. Kot že rečeno, je po
klicala policijo, agenti pa so izra
zili domnevo, da je bila spalnica 
prizorišče pretepa, ne pa tatvine. 
Ko so nameravali oditi, je eden iz
med njih slišal stokanje iz velike oma
re. Odprl jo je in V njej je našel 
na pol slečeno Meninovo, zvezano 
z električno žico. Preiskava je v 
teku. Policija vsekakor išče moža, 
ki ga v večernih urah ni bilo do
mov.

• Včeraj je začela delovati nova 
razsvetljava na odseku Drevoreda 20. 
septembra od Ul. Ireneo della Croce 
do Ul. Bonomo. Razsvetljava je po
vsem podobna tisti, ki že šest let 
razsvetljuje začetni del drevoreda. 
Skupno so postavili 53 svetilk, ki jih 
je preskrbelo neko specializirano 1 po
djetje iz Vicenze. Stroške, približno 
50 milijonov lir, sta krili avtonomna 
turistična ustanova in občinska upra
va, za tehnično delo pa je poskrbelo 
občinsko podjetje ACEGAT.

• Danes ob 16. uri bo na sedežu, 
Trg Duca degli Abruzzi 3, II. nad., 
splošen sestanek komunistov, ki de
lajo v pristanišču. Na dnevnem redu 
bo razprava o sedanji politični in gos
podarski krizi ter o včlanjevanju in 
rekrutaciji v KPI za leto 1976.

Bolniški asistenti 
obsojajo včerajšnjo stavko 
državnih uslužbencev

Udeleženci vsedržavnega kongre
sa združenja bolnišniških asistentov 
so včeraj odločno obsodili stavko, 
ki so jo napovedali avtonomni sin
dikati in so v brzojavki ministru za 
delo ter sindikalnim organizacijam 
naglasili, da je ta stavka v nasprot
ju s potrebami bolnikov in je kor
porativnega značaja. Na kongresu 
so poudarili veljavnost skupne vse
državne pogodbe, ki so jo sprejeli 
leta 1974, ki jo priznavajo tudi ti
ste organizacije bolnišniških zdrav 
nikov, kj so jo doslej odklanjale.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 25. oktobra 

DARJA
Sonce vzide ob 6.34 in zatone ob 

'17.04. — Dolžina dneva 10.30. — Lu
na vzide ob 20.51 in zatone ob 11.23.

Jutri, NEDELJA, 26. oktobra 
DEMETRIJ

VREME včeraj: Najvišja dnevna 
temperatura 19,2, najnižja, 13,7, ob 
19. uri 16,4 stopinje, zračni tlak 
1023,7 narašča, veter 16 km na uro, 
posamezni sunki do 37 km na uro, 
severovzhodnik, nebo jasno, vlaga 57- 
odstotna, morje rahlo razgibano, tem
peratura morja 17,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 24. oktobra 1975 se je v Trstu 

rodilo 7 otrok, umrlo pa je 16 oseb.
UMRLI SO: 67-letni Fausto Zotti, 

81-letni Davide Nacson, 62-letna Oli- 
via Busechian, 79-letna Ottilia Plaper 
vd. Singer, 66-letna Irma Gombač 
por. Naperotti, 73-letna Stella Delise 
vd. Cavezzo, 44-letna Romana Boni
facio, 80-letni Roberto Samer, 66-letni 
Nicola Ciani, 71-letni Romolo Bagor
do, 78-letna Giuseppina Marucelj vd. 
Perini, 64-Ietni Ferdinando Lombardi- 
ni, 80-letna Rosa Rotondo vd. Colel- 
la, 88-letna Irene Mecozzi vd. Gode- 
nico, 65-letni Franc Pertot, 83-letna 
Lucia Cimetta vd. Coassin.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 13. do 16. ure)

A. Barbo, Trg Garibaldi 4; Godina, 
«Alllgea», Ul. Ginnastica 6; Chiari- 
Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.30 do 8.30) 

All'Alabarda, Ul. deli’Istria 7; 
Leitenburg, Trg S. Giovanni 5; 
S. Andrea. Trg Venezia 2.

Tehnični konzorcij 
med občinama 
Zgonik in Repentabor 
išče uradnika ali, uradnico
Uprava tehničnega konzorcija med 

občinama Zgonik in Repentabor ob
vešča, da bo sprejela v začasno 
službo uradnika ali uradnico za taj
niške posle. Zainteresirani - zainte
resirane (z znanjem slovenščine ter 
bivajoči v občini Zgonik ali občini 
Repentabor) morajo predložiti proš
njo na kolkovanem papirju od 700 
lir na tajništvo konzorcija (na se
dežu občine Zgonik) ne preko 12. 
ure 31. oktobra 1975. Glede podrob
nejših pojasnil se zainteresirani - 
zainteresirane lahko obrnejo na taj
ništvo konzorcija (na sedežu občine 
Zgonik).

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE TRST 

Kulturni dom

30 let neprekinjenega delovanja 

Otvoritvena predstava 

ANTON LESKOVEC

DVA BREGOVA
Drama iz življenja 
beračev v dveh delih

Po dramaturški redakciji M. Be
line priredil J. Babič 
Besedilo

pesmi: Miroslav Košuta
Scena: Demetrij Cej
Kostumi: Marija Vidauova
Glasba: Aleksander Vodopivec
Lektor: Majda Križajeva
Režija: JOŽE BABIČ

JUTRI, 26. oktobra, ob 16. uri 
ABONMA RED G - okoliški

V četrtek, 30., oktobra, ob 20.30 
ABONMA RED E — mladinski

Rezervacija vstopnic in abonma
jev vsak dan (razen nedelje) od 
10 30 do 12.30, prodaja 1 uro pred 
pričetkom predstav pri blagaj
ni Kulturnega doma tel. 734-265.

GLASBENA MATICA - TRST 
Sezona 1975-76 
Prvi abonmajski koncert

DANES, 25. oktobra, ob 21. uri 
v Kulturnem domu v Trstu

,tjmORKESTER 
GLASBENE 

, M AT I C E
Dirigent:

Oskar Kjuder
Solist:

Nora Jankovič, mezzosopran

Spored:
VV. Giuck - Simfonija v G- 
duru
M. de Falla - Siete canciones 
popuiares espanolas 
G. Martucci • La canzone 
dei ricordi

Rezervacija in prodaja vstopnic 
in abonmajev v pisarni Glasbene 
matice vUl. R. Manna 29 - tel. 
418-605) in eno uro pred pričet
kom koncerta pri blagajni Kul
turnega doma.

Gledališča

BALETNA ŠOLA SSG 
V TRSTU

Stalno slovensko gledališke va
bi k vpisu v baletno šolo za se
zono 1975-76. Po uspešnem za
ključku lanske baletne vzgoje, 
nadaljujemo tudi letos to vablji
vo zvrst vzgoje naših otrok. Le
tos smo pritegnili k vodstvu pr
vega plesalca Opere in Baleta iz 
Ljubljane, koreografa in baletne
ga pedagoga, Janeza Mejača. Z 
njim bo sodelovala Nada Križ- 
mančičeva, ki je že lani uspešno 
zastavila delo v naši baletni šoli.

V baletno šolo sprejemajo, po
leg lanskoletnih učencev, kandi
datke in kandidate od 6. leta 
starosti dalje.

Pouk se bo pričel v novembru.
Vpisovanje bo do 31. okto

bra na upravi SSG v Kulturnem 
domu ob delavnikih od 8. do 
14. ure.

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDIT NA B ANKA 

s. r. a.
TRST - ULICA F. FILZMO - ® 61-ÀA6

URADNI TEČAJ BANKOVCEV 
Ameriški dolar
Funt šterling 
Švicarski frank 
Francoski frank 
Nemška marka 
Avstrijski šiling 
Dinar: debeli 

drobni

MENJALNICA
vseh tujih valut

Mali oglasi

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE
V TRSTU - Kulturni dom
Jutri, 26. oktobra, ob 16. uri za 

abonma RED G - okoliški in v če
trtek, 30. t.m. ob 20.30 za abonma 
RED E • mladinski v četrtek drama 
iz življenja beračev v dveh delih 
A. Leskovca «DVA BREGOVA».

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠ
ČE V TRSTU gostuje danes, 24 ok
tobra, ob 19,30 v Mariboru (Borštni
kovo srečanje) s predstavo A. Leskov
ca «DVA BREGOVA».

ROSSETTI
V okviru «gledaliških srečanj» bo

v mali dvorani gledališča danes, 25. 
oktobra, ob 18. uri pod pokrovitelj
stvom Stalnega gledališča za Furla
nijo - Julijsko krajino pogovor - recital 
«Dagli Zanni a Sior Todero attraver
so Pantalone». Nastopila bosta Nico 
Pepe in Ada Prato.

VERDI
Pri gledališki blagajni (tel. 31948) 

še vedno sprejemajo prošnje za abon
maje za letošnjo operno sezono. V 
nedeljo zapade rok za potrditev lan
skih abonmajev. Po tem roku bodo 
nepotrjene abonmaje dodelili drugim 
prosilcem. Operna sezona 1975-76 se 
bo začela 11. novembra z gala pred
stavo «Otella».

680.-
1405.—
256.50 
154,60
263.50 

37,20 
33,— 
33.—

Ariston 16.00 «Calore». Barvni film. 
Joe Dallesandro, Sylvia Miles. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

Grattacielo 15.30 «Una romantica 
donna inglese». Glenda Jackson, Hel
mut Berger, Michael Calne.

Fenice 16.00 «Buona fortuna 'maggio
re' Bradbury». David Niven, Toshi- 
ro Mifune in Hardy Kruger. Barv
ni film.

Excelsior 14.30 «Il giorno della lo
custa». Donald Sutherland, Karen 
Black in John Schlesinger. Barvni 
film. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

Nazionale 15.30 «Beniamino». Barvni 
film.

Eden 16.00 «L' importante è amare». 
Barvni film. Prepovedan mladini 
poa 18. letom. Igrata Romy Schnei- 
der in Fabio Testi.

Ritz 16.00 «Due cuori, una cappel
la». Barvni film. Renato Pozzetto, 
Agostina Belli. Alno Maecione.

Aurora 16.30 «Non toccate le vecchiet
te». Barvni zabavni film.

Capito! 16.30 «Fantozzi». Paolo Villag
gio. Barvni film.

Cristallo 16.30 «I cinque matti vanno 
in guerra». Barvni film.

Moderno 16.30 «Pippo, Pluto e Pa
perino alla riscossa». Walt Disneye- 
va risanka v barvah.

Filodrammatico 16.00 «Ondata di pia
cere». Igra Silvia Dionisio. Barvni 
film. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Ideale 16.00 «L'accusa è violenza car
nale e omicidio». Sofia Loren in 
Jean Gabin. Barvni film. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Impero 16.30 «La pupa dei gangsters». 
Sofia Loren in Marcello Mastroian 
ni. BafVni film.

Vittorio Veneto 16.30 «L1 anticristo» 
Carla Gravina. Barvni film. Prepo 
vedan, mladini pod 14. letom.

Astra 16.30 «Il seme del tamarindo». 
Omar Sharif, J. Andrews. Barvni 
film.

Abbazia 16.00 «L’esorcista». Max von 
Sydow, Lee J. Cobb, Barvni film. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Radio 16.00 «Il settimo viaggio di 
Simbad». Barvni film.-

Volta Milje 21.00 Festival čarovnij.

MLADINSKI KROŽEK 
TRST

Ulica Ginnastica št. 72

vabi na

ki bo 
20. uri 
centra.

PLES
danes. 25. oktobra, ob 

v prostorih mladinskega

Igral bo rock ansambel 
« ORSA MAGGIORE »

(Vstop dovoljen do 21.15)

Rdžna obvestila
V zimskih mesecih je telo najbolj 

potrebno gibanja! ŠD «Polet» vabi 
odrasle — ženske in moške — °a 
se udeležijo rekreacijske telovadbe, 
ki bo dvakrat na teden v večernih 
urah na Opčinah. Tečaj bo vodil stro
kovnjak in bo služil tudi kot pripra
va za smučanje. Začetek telovadba 
5. novembra, zaključek pa aprila- 
Vpisovanje in podrobnejše informaci
je lahko dobite v trgovini čevljev 
Malalan, Opčine, Proseška ul. R*' 
tel. 212-136.

NUJNO iščemo resno in pošteno na
takarico ali pomočnico za stalno 
zaposlitev: gostilna Pri studencu, 
Dolina pri Trstu, tel. 228-116.

FRIZERKO išče nujno Stalno sloven
sko gledališče. Telefonirati v urad 
nih urah 734-265.

Prispevki
V spomin Josipine Ipavec ^arul 

družina Dovgan od Sv. ^vanann rr 
lir za PD Škamperle in ne 3.000 
kot je bilo objavljeno 24. t.m.

PD Vesna izraža globoko soza^L 
prizadetima družinama De Lorenzi 
Bogateč ob izgubi drage mame 
none Viktorije De Lorenzi.

Dne 23. t.m. je spokojno preminil

Franc Pertot (Ceti)
Pogreb bo danes, 25. 0^0^lia"-gax. 

12.45 iz kapele na pokopališču-v 
kovljah.

, Albert
Žalostno vest sporoča brat 

z družino.

Trst, 25. oktobra 1975 ^
(Obč. pogrebno podjetje, Ul- Zonta
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RAZGOVOR Z DIDAKTIČNIM RAVNATELJEM MIROM TAVČARJEM

Oris razmer in potreb vseh slovenskih šol 
v devinsko-nabrežinski in zgoniški občini

Pomen slovenskega samostojnega šolskega okraja - Zakaj nobena slo
venska osnovna šola ni bila še poimenovana? - Korektivna telovadba

za mentorje ali inštruktorje na ce
lodnevnih šolah. To naj bi bili stro
kovnjaki, ki bi poučevali glasbo 
in petje, vrtnarstvo, spoznavanje 
Krasa, dikcijo in dramatiko, korek
tivno telovadbo, mizarstvo itd. Ne
katere od teh predmetov bi pouče
vali na eni, druge pa na drugi ce
lodnevni šoli.»

«Kako je s telovadnicami in ko
rektivno telovadbo na vaših osnov
nih šolah?»

«Svojo telovadnico imata samo 
šoli v Nabrežini in v Saležu, po 
potrebi pa lahko vsaka šola uporab
lja občinsko telovadnico v Nabre
žini. Korektivno telovadbo za osnov
nošolske otroke imamo do sedaj v 
zgoniški občini, in sicer v telovad
nici v Saležu. V letošnjem šolskem 
letu pa nismo še začeli s korektiv
no telovadbo v tej občini, ker so 
se pojavile razne težave osebnega 
in birokratskega značaja. Vsekakor 
upamo, da bomo začeli v novembru. 
Glede telesne vzgoje in korektivne 
telovadbe pa menim, da bi mo
rali začeti že v otroških vrtcih in 
da bi moral biti za to zadolžen 
specialist, ker je korektivna telo
vadba, nujno potrebna tudi za o- 
troke na podeželju.»

«Kako delujejo pri vas novi šol
ski organi?»

«Vsaka šola ima svoj medrazred- 
ni svet, za vse šole pa imamo svet 
za področje didaktičnega ravnatelj
stva ter učiteljski zbor. Do sedaj smo 
že imeli nekaj sestankov, na katerih 
so starši opozorili na nekatera vpra
šanja. Najbolj so se zanimali za u- 
reditev in popravila šolskih prosto-
fliiillliiliiiiiiitiitiiilllllillilillillllliliiiiliiiimfiiiiiiitiHiiliiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiliiiiiiillliiiiiiiiiiiiiiiiiiillllll

POROČILO SVETA ŠOLSKEGA OKOLIŠA NA OPČINAH

Uspehi dosedanje dejavnosti 
spodbuda za nadaljnje delo

Pogosti in uspešni stiki s krajevno konzul- 
to, občinsko upravo in šolskim skrbništvom

Didaktični ravnatelj v Nabrežini,
Miro Tavčar, nam je te dni orisal 
stanje šolstva v devinsko-nabrežin- 
ski in v zgoniški občini. Pod didak
tično ravnateljstvo v Nabrežini na
mreč spadajo slovenske osnovne šo
le v obeh omenjenih občinah, in 
sicer v Nabrežini, Štivanu, Medji 
vasi, Devinu, Sesljanu, Cerovljah,
Mavhinjah, Slivnem, šempolaju, Zgo
niku in Saležu, v Gabrovcu in pri 
Briščikih. Enorazredne šole so v 
Medji vasi, Cerovljah, Gabrovcu in 
Pri Briščikih, popolne v Nabrežini,
Šempolaju in Saležu — Zgoniku,
Večrazredne pa v Mavhinjah in 
Slivnem. V devinsko-nabrežinski ob
čini je celodnevna šola v Šempo
laju (za otroke iz Šempolaja, Pra
prota, Prečnika in Trnovca), v 
zgoniški občini pa je celodnevna 
šola za Salež - Zgonik (v Saležu 
sta 1. in 2. razred, v Zgoniku pa 
3., 4. in 5. razred), šolo v Saležu 
obiskujejo otroci iz Saleža, Sama- 
torce, Bajte, Zgonika, Repniča in 
Zagradca, šolo v Zgoniku pa tudi 
otroci iz Gabrovca in od Briščikov.
Za prevoz učencev skrbita tako de- 
vinsko nabrežinska kot zgoniška ob
čina. Otroci na celodnevnih šolah 
dobivajo malico in kosilo, za kar 
skrbita omenjeni občinski upravi.

Slovenski otroški vrtci so v Na
brežini, Devinu, Sesljanu, Mav- 
hinjah in šempolaju ter v Zgoniku 
m Gabrovcu. Vsi otroški vrtci so 
občinski in je v njih zaposlenih 
devet vrtnaric, na osnovnih šolah 
Pa je 41 učnih moči, od katerih 
10 na obeh celodnevnih šolah.

V Nabrežni je srednja šola «I.
Gruden», dijaki iz zgoniške občine 
Pa obiskujejo srednjo šolo na Pro
seku.

Didaktični ravnatelj nam je rade 
volje odgovoril še na nekatera vpra
šanja.

«Kako je s prostori na vaših šo
lah?»

«V zasebnih stavbah imamo pouk 
v Štivanu, v Slivnem in pri Bri
ščikih. V Slivnem zdaj gradijo no
vo šolska poslopje. Z dograditvijo 
le šole bi bil vsaj za zdaj rešen 
Problem šolskih prostorov, toda no
va šola v Slivnem bi morala imeti 
dve učilnici. Nezadostni so prostori 
za otroški vrtec v Nabrežini, ki 
m ga morali dograditi. Otroška 
vrtca v Devinu in Sesljanu sta na
meščena v tamkajšnjih stavbah os
novne šole. Zato bi bilo treba pre
skrbeti nove prostore za oba ome
njena otroška vrtca.

«Kakšne izkušnje in uspehe ste 
?o sedaj zabeležili na celodnevnih 
šolah?»

«Celodnevne šole so med drugim 
Priporočljive tudi zato, ker so o- 
Iroci več časa v stiku z učitelji, 
kar jim zelo pomaga, da se lažje 
Privadijo pravilni slovenščini. Na 
teb šolah se metodika menja in 
atroci se bolj sprostijo, spoznajo se 
ned seboj in postanejo bolj sa- 
n^stojni ter kritični. To smo zapa
di že ob prehodu otrok iz teh 
*o! na srednjo šolo. Seveda pa 
ahteva pouk na teh šolah večjo 
avzetost in veliko več truda uči- 
ehev. Pred kratkim smo zaprosili
lu»iiiimmiIi,,,llllllllltllllllltlllllllllltll........mi,iiiHiiiimiiHtiiiiiiiiiiiiiiiiiH,imi,iiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiin

v SREDO ZVEČER V OKVIRU OSNOVNE ŠOLE

Opensko združenje staršev 
je imelo redni občni zbor

Polrdilev načela, da morajo biti združenja star
šev dopolnitev izvoljenih šolskih organov

^arši otrok, ki obiskujejo osnov-1 nje šole. Starši so pred dvema leto- 
zbr r° na Opčinah, s0 Se v sredo ma predlagali poimenovanje šole po 
-■ 311 na tretjem rednem občnem pisatelju Francetu 'Bevku. Predloga

pa pristojne oblasti niso sprejele, 
ker še ni poteklo deset let od pisa
teljeve smrti. Kaže, da bo mogoče 
z novimi zakonskimi normami v 
kratkem premostiti tudi to težavo.

Sledilo je blagajniško poročilo, v 
katerem je bilo poudarjeno, da bo 
združenje uporabilo vsa svoja raz
položljiva sredstva za poimenovanje 
šole.

V razpravo so nato posegli novi 
ravnatelj Bole, ki se je dotaknil 
predvsem vprašanja prostorov, pred
sednik šolske komisije pri krajevni 
konzulti Vremec, ki je dejal, da je 
konzulta že seznanjena z zahtevo 
združenja po srečanju z odbornico 
Bennijevo, predstavnica prosvetnega 
društva «Tabor», ki je izrazila željo 
po večjem sodelovanju med prosve
to in šolo, občinski svetovalec in 
član združenja Wilhelm, ki je pou
daril pomen združenja staršev ter 
se zavzel za razne pobude in drugi 
predstavniki združenja. Na koncu so 
izvolili nov odbor, ki ga sestavljajo 
po dva predstavnika staršev za vsak 
razred. Izvoljeni so bili Anamarija 
Hrovatin in Karel Bratož (I. r.), Da
rjo Ferluga in Maja Fonda (II. r.), 
Dolfi Wilhelm in Ljuba Košuta (III. 
a), Anton Feri in Katerina Sosič 
(Hl.b), Hilda Bogateč in Vili Husu 
(IV. r.) in Kostanca Filipovič ter 
Monika Vremec (V. r.).

rov in za izredne dejavnosti na ce
lodnevnih šolah. Prihodnji mesec bo
mo imeli volitve v medrazredne sve
te, ki se volijo vsako leto, mandat 
sveta za področje didaktičnega rav
nateljstva pa traja tri leta.»

«Kakšni so odnosi z italijanskimi 
šolniki in učenci?»

«Lahko rečem, da so dobri in da 
ne prihaja do sporov, tako med šol
niki, kakor tudi med učenci.»

«Kakšni pa so odnosi z občinski
ma upravama?»

«Prav dobri. Priznati moram, da 
se obe občinski upravi zelo zani
mata za vprašanja slovenske šole 
in nam skušata na vse načine po
magati ter ustreči našim potre
bam.»

«Na področju vašega didaktične
ga ravnateljstva, kot nam je znano, 
ni poimenovana še nobena šola, ra
zen srednje šole v Nabrežini, ki je 
poimenovana po «L Grudnu». Za
kaj?»

«Nobena osnovna šola, tako v de
vinsko - nabrežinski, kot tudi v zgo
niški občini ni bila še poimenova
na, ker z nobene strani ni do se
daj še prišel zadevni predlog. Nihče 
izmed staršev, organizacij, ustanov 
in strank se za to ni še pozanimal.»

«Te dni se spet govori o samo
stojnem slovenskem šolskem okraju. 
Kaj menite o tem?»

«Samostojni slovenski šolski okraj 
bi bil zelo potreben in koristen in 
bi pomenil prvi korak k uveljav
ljanju avtonomije slovenskega šol
stva ter zagotovilo za njegov nadalj
nji razvoj. To je tudi želja staršev 
in vsega učnega osebja.»

ZARADI NERESCVANJA ODPRTIH VPRAŠANJ

DANES V GORICI NE BO POUKA 
NA SLOVENSKIH ŠOLAH VSEH VRST

Stavko so oklicali šolski odbor, sindikat in dijaški odbor

Nad tisoč slovenskih učencev o~ 
snovnih ter nižjih in višjih srednjih 
šol ter 100 učiteljev in profesorjev 
se bo danes vzdržalo pouka. Za ta 
korak so se odločili enotni šolski 
odbor, sindikat šolnikov in enotni 
dijaški odbor. S stavko hočejo šol
niki, učeča se mladina in z njimi 
tudi starši opozoriti na težaven po
ložaj slovenskega šolstva na Go
riškem trideset let po vojni. Ka
kor smo že zapisali, se ne premakne 
z mrtve točke gradnja slovenskih 
šol in tudi zgradb, kjer se sedaj 
vrši pouk, ne popravljajo, tako da 
je stanje šol, zgrajenih nred 70-80 
leti s samoprispevkom naših ljudi, 
vedno slabše in so zgradbe za pouk 
že neprimerne. Tudi dveletnega na
daljevalnega tečaja na trgovski šoli 
oblasti nočejo odpreti, da bi se na
ša mladina usposobila v znanju, ki 
ga s pridom lahko uporabi v po
slovnem življenju našega obmejne-

Udeležba je obvezna. V šolah te 
tri dni ne bo pouka.

PROTEST KPI

Dežela odrekla prispevek 
za spomenik v Podgori

Svetovalca KPI Bergomas in Zor- 
zenon sta naslovila na predsednika 
deželnega sveta posebno vprašanje, 
v katerem ugotavljata, da je dežel
na uprava odrekla denarni prispe
vek podgorskemu odseku ANPI za 
postavitev spomenika v vasi. Sveto
valca izražata svoje začudenje in 
ogorčenje ob sklepu deželnega odbo
ra, ki je s pismom z dne 7. oktobra 
1975 odrekel deželni prispevek za 
odkritje spomenika 52 Podgorcem, 
ki so padli v osvobodilnem boju. 
Svetovalca nadalje poudarjata, da

***: rr !
niškega gibanja, številne občine iz

Med novimi šolskimi zbornimi or
gani, ki so jih na vseh šolah iz
volili med preteklim šolskim letom, 
je bil že od samega začetka med 
najbolj aktivnimi šolski svet open
skega didaktičnega ravnateljstva. 
To je v veliki meri razvidno že iz 
obsežnega poročila o delovanju sve
ta v preteklem Šolskem letu. ki ga 
je pripravila predsednica sveta Re
nata Collerig. Kljub sorazmeroma 
kratkemu obdobju od volitev v šol
ske organe do zaključka šolskega

nanega mesta. Nadalje gre za po 
manjkanje telovadnice, ki je o- 
gromnega pomena za zdravstveno 
preventivo in za zdravo rast na
šega naraščaja. Vsa odprta vpra
šanja s tega področja želi naša 
narodnostna skupnost reševati v 
okviru pooblaščenih odlokov ter s 
tem v zvezi zahteva ustanovitev 
slovenskega šolskega okraja, ki bo 
prav zaradi specifičnosti našega 
položaja sprejemal ustrezne in u- 
činkovite odločitve.

V okviru današnje protestne ma
nifestacije je predviden obisk de
legacije staršev, šolnikov in dija
kov na županstvu, pokrajinski u- 
pravi ter pri šolskem skrbniku.

Slovenski dijaki so z razlogi da
našnje prekinitve pouka seznanili 
tudi italijanske dijake, ki našo pro
blematiko obravnavajo na svojih 
skupščinah. Tako prihaja tudi ob 
tej priložnosti — podobno kot se 
je to primerilo že nekajkrat v 
preteklosti — do solidarnosti dija
kov obeh narodnosti.

ROD MODREGA VALA 
TRST - GORICA

Taborniki obveščajo, da , bo 
jutri, dne 26. oktobra, v Dijaš
kem domu v Trstu ob 9.30.

redni občni zbor

— “a ireijem reanem oncnem 
nniTu\ Po pregledu dosedanje dejav- 
deirV ln Pr°učitvi načrtov za bodoče 
Zr> s9 starši izvolili nov odbor 
šel t e$a-' 0snovni Problem, ki je iz- 
sph -1 Poročila dosedanje pred
io auCe druženja Ljube Košutove, 
srni ,1113 aB iosa združenje sploh še 

sel obstoja ob novih neposred- 
'zvoljemh šolskih organih, ki bi 

Vati ^ejansko spremljati in reše- 
ki V’50 tisto množico problemov, 
.nadevajo šolsko življenje. Pri 
hačel S° st;ar®* še enkrat poudarili 
m- l0> da so združenja staršev po- 
n; .en. dejavnik, ki lahko dopol- 
y6 *zvo^ene šolske organe, 

bron Uvodu svojega poročila se je 
ravr,sfdnica zahvalila dosedanjemu 
Uovo3 iU- Strnadu> ki je odšel na 
delo s uždeno mesto, za njegovo 
skee V aprisi slovenskih šol open- 
Rav>? didaktičnega ravnateljstva, 
golot - *ak° se J® zahvalila za del
nici ivi ^d in delo dosedanji taj- 
sl » ivlarti Zupan, ki je odšla v za- 
ginifni Pukoj, ter priljubljeni slu- 
zdra I rnesti- Predsednica je po
le^ Vlla tudi novega ravnatelja Bo-

se^; nadaljevanju svojega poročila 
ga Prodsednica dotaknila pereče- 
šoii Pršenja prostorov na openski 
krat Vta_ namen je združenje več
nih Iarno nastopilo pri pristoj- 
da hr];anih- Računali so tudi s tem, 
novn-i nekaj razredov preselili v 
toda ■ sko poslopje v Ul. Carsia, 
stom Zaen^rat je ostal problem pro- 
šitvev na slovenski šoli brez re-

dejavnosti združenja staršev 
ne nok osnovne šole gre šteti raz- 
nipp „ ude za proslavljanje 30-let- 
Prirprn-V°koc*.Rve' ^ tem okviru so 
bivših,- zanimivo srečanje otrok z 

“SMU partizanskimi borci.
Proku nerešenimi problemi ostaja 
ie korektivne telovadbe, kivp auit-Kuvne telovadne, ki 
sek;Zar! na vprašanja strokovnega 
dm* .ln prostorov. To bo skrb 
j Tienja tudi v novem šolskem le-• Druin m-nkio™ -------- -

leta, se je šolski svet za področje 
openskega didaktičnega ravnatelj
stva sestal petkrat. Poleg notranje 
ureditve dela in porazdelitev funk
cij je svet šolskega okoliša podrob
no proučil položaj in potrebe vseh 
šol openskega didaktičnega ravna
teljstva. Na pobudo samega ravna
telja in popolnim pristankom sve
ta, so tedaj nemudoma seznanili 
šolsko skrbništvo z raznimi problemi 
in zahtevami teh Sol. Najbolj obču
teno je bilo, in je še vedno, vpra
šanje šolskih prostorov. V gropajski 
in trebenski šoli se je zaradi po
manjkanja učilnic odvijal pouk v 
popoldanskih izmenah. Na Repen- 
tabru, kjer se soočajo z istim pro
blemom, se izognili popoldan
skim izmenam s tem, da so name
stili šolarje v zasilni prostor. Dru
gi občuten problem šolstva na Kra
su je pomanjkanje telovadnic z vse
mi posledicami, ki jih to neprijetno 
dejstvo prinaša. V poročilu šolske
mu skrbniku je svet šolskega okoli
ša med drugim zahteval gradnjo 
dodatnih prostorov za opensko o- 
snovno šolo ter telovadnice na 
Opčinah.

O urejevanju vprašanja popoldan
skih izmen so neposredno odločali 
medrazredni sveti, kot so bili sled
nji tudi pobudniki večjih ali manj
ših pposlav ob 30. obletnici osvobo
ditve. Te pobude je svet šolskega 
okoliša sprejel in podprl, kot je 
podprl tudi predlog trebenskega me- 
drazrednega sveta, da poimenujejo 
tamkajšnjo šolo po narodnem juna
ku Finku Tomažiču.

Svet je večkrat tako pismeno, kot 
neposredni) po svojih predstavnikih, 
posegel pri rajonski konzulti, na ob
čini in pri šolskem skrbništvu ter 
se za koordiniranje dejavnosti sestal 
z drugimi šolskimi sveti. Plodne sti
ke je imel tudi z italijanskim svetom 
šolskega okoliša.

Vse te pobude in akcije so že v 
preteklem šolskem letu dosegle vid
ne uspehe. Tako je občinska upra
va poskrbela za razna popravila 
na kriški in trebenski šoli, kjer so 
v kratkoročnem načrtu še druga 
obnovitvena dela. Ravno tako bi 
morali v kratkem pričeti dela za 
obsežna popravila na openski šoli. 
Žal pa se je zataknilo pri reševa
nju vprašanja pritličnih prostorov 
na Proseku. Kaže, da bodo v krat
kem rešili tudi vprašanje prostorov 
na repentabrski šoli.

Bodoče delo sveta šolskega okoli
ša openskega didaktičnega ravna
teljstva bo usmerjeno k reševanju 
še neuresničenih zahtev in pri tem 
gre v prvi vrsti za rešitev vpraša
nja prostorov na Opčinah, ki so že 
sedaj pretesni in neustrezni, saj po
teka pouk v štirih normalnih in 
dveh zasilnih učilnicah. Seveda 
je to le del problemov, s katerimi 
se bo moral v novem šolskem letu 
spoprijeti šolski svet.

Delna stavka včeraj 
na italijanskih šolah

Na italijanskih srednjih šolah po 
vsej državi so včeraj proglasili stav
ko tako imenovani samostojni sindi
kati, ki ne sprejemajo, proti mnenju 
sindikalne federacije, enotnih poga
janj za vse državne uradnike med 
sindikalno federacijo in državno u- 
pravo. Na raznih šolah se profe
sorji in učitelji piso javili, del 
šolnikov pa se ni odzval stavki.

Omenimo, v zvezi s šolskim pod
ročjem, da so učitelji sindikata Si- 
nascel-Cisl preučili na sestanku, ki 
so ga imeli na sedežu v Ulici 
Roma, sedanja pogajanja z vlado. 
Govorili so tudi o izvajanju po
oblaščenih odlokov, o vprašanjih ki 
tarejo osebje ONAIRC. Poudarek 
temu sestanku je dal osrednji tajnik 
oblaščenih odlokov, o vprašanjih, ki 
je orisal sedanje sindikalne boje v 
državi.

goriške pokrajine, predstavniki ob
lasti in tisoči državljanov nakazali 
podgorskemu odseku ANPI svoje pri
spevke.

Drevi koncert 
godbe na pihala

Drevi ob 21. uri prireja pihalni or
kester korpusa finančnih stražnikov 
koncert, ki bo v dvorani UGG v Go
rici. Orkester, ki ga vodi polkovnik 
Olivio Di Domenico, bo izvajal sklad

halni orkester, ki ga sestavljajo 104 
godci, stalno deluje od svojega na
stanka 1926. leta.

Godba finančnih stražnikov pred
stavlja s svojim repertoarjem naj
boljše, kar danes premorejo na tem 
glasbenem področju ter nadaljuje 
s svojim tradicionalnim predstavlja
njem občinstvu tistih partitur, ki 
jih doslej še nikoli niso izvajali pi
halni orkestri. Za svoje harmonično 
izvajanje, ki je tudi po tehnični pla
ti na zavidljivi višini, so bili izva
jalci deležni visokih priznanj. Po
leg koncertov, ki jih skupina prire
ja po vseh krajih Italije, je bila na 
turnejah tudi v Nemčiji, Švici, Fran
ciji, Belgiji in Luksemburgu. Za njen 
nastop vlada veliko zanimanje tudi 
v našem mestu. Skrb za kulturno- 
športne manifestacije, ki jih «fiam
me gialle» prirejajo danes in jutri, 
ima polkovnik Franco Bolognesi, 
poveljnik podoficirske šole finanč
nih stražnikov, ki je predstavnike ti
ska seznanil z vsemi podrobnostmi 
jutrišnjega tekmovanja v hoji, ve
ljavnega za italijansko društveno pr
venstvo ter slikarskega tekmovanja 
za najmlajše.

OB UMORU TREH POLICAJEV V VERS1LII

Zahteva po prilagajanju 
policije novim potrebam
Policijske sile morajo biti kos naraščajočemu kriminalu

Na sinočnji seji goriškega občin
skega sveta so svetovalci vseh po
litičnih skupin z glasovanjem odo
brili izjavo, ki jo je v zvezi z umo
rom treh policajev v Versilii prebral 
župan Pasquale De Simone, v ka
teri je podčrtal ogorčenje spričo 
organiziranega kriminala, ki se že 
nekaj časa širi z zaskrbljujočo na
glico. Župan je dejal, da so žrtve 
v vrstah policije posledica vedno 
težavnejših nalog, ki jih ta korpus 
opravlja v spopadu z organiziranim 
kriminalom, ugrabitvami, trgovino z 
orožjem, atentati in političnim na
siljem. Policija bo kos svojim na-

Včeraj stavka 
gradbenih delavcev

V Gradišču so se včeraj zjutraj 
zbrali delavci gradbenih podjetij, 
ki so stavkali štiri ure, kot njih to
variši v vsej državi. Na skupščini 
so sindikalisti orisali vzroke stav
ke, s katero hočejo prisiliti oblast-

be znanih avtorjev kot so Verdi, vene organe k večjim posegom na 
Wagner, Kodaly, Puccini, Dvorak, Ì gospodarskem področju za rešitev 
L. van Beethoven in Gershwin. Pi-1 krize.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE - TRST 
SLOVENSKA PROSVETNA ZVE
ZA V GORICI in ZVEZA SLO
VENSKE KATOLIŠKE PROSVE
TE V GORICI v sodelovanju z 
Ustanovo za kulturne in umetni
ške prireditve EMAC iz Gorice

ANTON LESKOVEC
DVA BREGOVA
Drama iz življenja 

beračev — v dveh delih

Po dramaturški redakciji M. 
Beline priredil J. Babič 
Besedilo

pesmi: Miroslav Košuta
Scena: Demetrij 'Cej
Kostumi: Marija Vidauova
Glasba: Aleksander Vodopivec
Lektor: Majda Križajeva
Režija: JOŽE BABIČ

V torek, 28. oktobra, ob 20.30 v 
gledališču «G. Verdi» v GORICI 

(Goriški abonma)
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NA VČERAJŠNJEM OBČNEM ZBORU ZVEZE INDUSTRIJCEV

Delodajalci zelo skeptično gledajo 
na razvoj industrijske proizvodnje

Predsednik zveze Romani je bil zelo oster do sindikalnih zahtev 
Podrobna analiza položaja na posameznih industrijskih področjih

logam le, je dejal, če bodo iz nje
nih vrst odstranili pomanjkljivosti 
in če bodo civilno zaščito postavili 
na drugačne temelje.

Načelnik skupine KPI Nereo Bat
tello je predlagal v zvezi s tragično 
smrtjo «delavcev, ki opravljajo naj
bolj poniževalno delo» in v njej zah
teval prilagoditev policije novim 
potrebam, njeno tehnično izpopolni
tev ter okrepitev preventive in bud
nosti. Ti ukrepi sodijo v okvir de
mokratizacije policijskih korpusov 
ter ustvarjanja bolj spoštljivih in 
varnih pogojev za življenje in delo 
policajev. V razpravi so spregovo
rili, poleg Battella, ki je resolucijo 
orisal, še Fornasir (PLI), Coana 
(MSI), Luciani (PRI), Bianconi 
(PSDI), Paulin (SS) in Del Ben 
(PSI). Na povabilo Del Bena je 
Battello umaknil svojo resolucijo, 
tako da so vsi svetovalci glasovali 
za županovo izjavo in prešli nato 
na obravnavo dnevnega reda. V 
razpravi so misovci izkoristili umor 
policajev za svoje cenene napade 
na komuniste in socialiste.

Zadnja pot Ivana 
Nutova iz Slandreža

Od ponedeljka dalje 
seminar
za slovenske šolnike

Vsakoletni seminar za slovenske 
šolnike, profesorje in učitelje, se 
bo pričel v ponedeljek, 27. oktobra, 
ob 9. uri, v dvorani pokrajinske u- 
prave. Tu bodo otvoritvena sveča
nost in uvodna predavanja. Popol
danske in torkova predavanja bo
do v glavni dvorani zavoda «Leonar
do Da Vinci» v Drevoredu Virgilio. 
Predavanja v sredo, 29. oktobra, pa 
bodo na učiteljišču «Simon Gregor
čič» v Ulici Croce.

Na sinočnjem letnem občnem zbo
ru goriške zveze industrijcev, ki je 
bil v dvorani trgovinske zbornice, 
je predsednik zveze Nazario Roma
ni, podal izčrpno poročilo o gospo
darskem stanju v naši pokrajini in 
gospodarski krizi, seveda s stališča 
industrijskega podjetnika. Rotnani 
je poudaril, da ima posoška zveza 
industrijcev nad 200 članov z nad
10.000 zaposlenimi, medtem ko je v 
šestih tovarnah državnega sektorja
7.000 zaposlenih. Podrobno je raz
členil posamezna industrijska pod
ročja. Tekstilna industrija se naha
ja v težkočah, ker je trg preveč 
založen z blagom, ki prihaja, po niž
jih cenah, iz držav tretjega sveta. 
Bodočnost ni nič rožnata za to pod
ročje, v katerem je zaposlenih 3.000 
ljudi. Nekoliko boljši je položaj v 
zasebnih tovarnah kovinske stroke, 
kjer je zaposlenih 2.000 ljudi in kjer 
imajo še kar precej naročil, precej 
blaga pa gre v inozemstvo. Té to
varne delajo sedaj s 50-60-odstotno 
zmogljivostjo.

Gradbena industrija pa je, po 
mnenju Romanija, v popolni krizi. 
Krivdo je naprtil zapleteni zakono
daji, ki je, po njegovem, zavrla 
vsako pobudo. Prav zaradi negoto
vosti, mladi ne prihajajo v to indu
strijsko področje: letos je bilo, od 
2.077 zaposlenih v gradbeništvu, sa
mo 50 vajencev. Zavod za ljudske 
hiše ima v načrtu gradnjo stano
vanj za skupno vrednost deset mili
jard lir. Ta dela bodo dala nekaj

kisika gradbenim podjetjem, ki se 
že združujejo v konzorcije, da bi 
lahko skupno sodelovala na nateča
jih za večja javna, .dete»

čisto normalno je poslovanje -v 
industrijah slaščic in likerjev, ven
dar je obsto^^;
je zaposlenih približno 2.000 ljudi, 
odvisen od podaljšanja zakona o 
prosti coni. Zakon se mora podalj
šati za precej let, saj bodo samo 
tako industrijci lahko načrtovali 
svoje investicije. Zadovoljiv je po
ložaj v lesni industriji, ki dela s 
polno paro. Ni pa tako v tovarnah 
pohištvene stroke, ki so vezane na 
krizo gradbeništva.

O goriški industrijski coni je Ro
mani dejal, da manjkajo ustrezna 
zemljišča, da pa je goriška obči
na pred nekaj tedni ponudila zem
ljišča, ki bi jih dala na razpolago 
industrijskim podjetjem. Romani je 
tudi povedal, da se namerava kar 
24 podjetij vseliti na to področje. 
Drugačen pa je položaj na področ
ju industrijske cone v Tržiču, kjer 
so v teku gradbena dela za nova 
podjetja. Investicija za nekatere je
klarne bo znašala 120 milijard lir. 
Tudi V pristanišču v Tržiču so v te
ku gradbena dela, ki bodo omogoči
la povečanje zmogljivosti in dela 
v pristanišču, potrebne pa so zu
nanje infrastrukture, kot n.pr. av
tocesta iz Vidma proti Avstriji.

Romani je bil polemičen do sin
dikalnega gibanja, ko je, med dru
gim omenil, da je Goriška ena

od najbolj sindikaliziranih pokra
jin v državi. Govoril je še o preve
liki odsotnosti z delovnih mest, o 
produktivnosti in o stavkah. Pole
mičen je bil tudi do sedanje uredi
tve šolstva, ki je privedla do tega,

šole.
Občnemu zboru so prisostvovali 

tudi predstavniki gospodarskih u- 
stanov in oblastvenih organov.

OBČINA GORICA
Načrt področij za ekonomične in 

ljudske gradnje (PEEP) — štan- 
dreško območje.

Varianta št. 1 zaradi razširjenja 
železniških objektov na glavni že
lezniški postaji v Gorici.

OBVESTILO 
V smislu predpisov čl. 6 zakona 

štev. 167 z dne 18. aprila 1962 ter 
v smislu poznejših sprememb in do
polnitev se obvešča, da bodo akti 
in načrti, ki se nanašajo na varian
to št. 1 glede PEEP na področju 
Štandreža deponirani na občinskem 
uradu (V. oddelek — urbanistični 
urad) za dobo desetih dni od ob
jave tega obvestila.

Gorica, 25. oktobra 1975 
Generalni tajnik 
dr. Giulio Senni

Župan
Pasquale De Simone

............................................................. ..........................................................................................................

Briška pesem na drevišnji predstavi
■v

Nastop folklornih skupin iz Sovodenj in Trsta in ansambla iz Steverjana

VABIMO VAS NA
PREDSTAVITVENO SLOVESNOST

OB IZIDU KNJIGE

VAS, LJUDJE IN ČAS
v kateri so vaščani Opčin zbrali zgodovinsko gradivo svoje vasi. 
Na predstavitvi bo poleg avtorjev in sodelavcev nastopil tudi 
moški pevski zbor TABOR, ob zaključku pa še ansambel TAIMS. 
Predstavitev bo v sredo, 29. oktobra 1975, ob 20. uri v Pro
svetni dvorani na Opčinah.

Vaščani in vsa društva z Opčin 
in Založništvo tržaškega tiska

Na nocojšnji predstavi folklornih 
plesov in pesmi, ki jo Slovenska 
prosvetna zveza prireja v telovadni
ci v Dolini Korna (začetek ob 
20.30), bo, poleg folklornih skupin 
iz Sovodenj in iz Trsta, nastopil 
tudi narodnozabavni ansambel «Loj
ze Hlede» s svojimi pevci iz šte- 
verjana. Ansambel je bil ustanov
ljen leta 1967, izvaja izključno do
mačo zabavno glasbo, posega v re
pertoar starili slovenskih pesmi, še

bolj pa izvaja moderne poskočne 
popevke in tudi veliko izvirnih do
mačih pesmi. Tu imamo namreč 
domačega umetnika, Lojzeta Blede
ta, ki sestavlja in aranžira pesmi, 
ki jih njegov ansambel izvaja. Ta
ke pesmi bomo poslušali tudi danes 
zvečer. Med njimi tudi nekatere, 
ki so na plošči z naslovom «Čez 
mejo v vas», ki jo je ta ansambel 
izdal. V ansamblu sodelujejo instru

mentalni trio, v katerem so Lojze 
Hlede, Bruno Hlede in Aleš Pintar, 
ter pevci Bruno Rustja, Zvonko 
Simčič, Alojz Ciglič, Dušan Ško
rjanc, Boris Hladnik, Natko Anto
nič in Edvard Hlede. Ansambel je 
doslej sodeloval na številnih prire
ditvah v zamejstvu in v Sloveniji, 
petkrat je bil na ptujskem festi
valu, vsako leto pa prireja v šte- 
verjanu festival podobnih ansam
blov.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in jutri ponoči je 

dežurnk lekarna Centrale, Trg repu
blike, tel. 72-341.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Tavasani, Kor- 
zo Italija 10, tel. 25-76.

Prosvetno in športno društvo «So- 
vodnje» izrekata družini Pavlin iskre
no sožalje ob izgubi dragega moža 
in očeta Emila.

Množica ljudi, domačinov, sorod
nikov in prijateljev, je pred dnevi 
pospremila k zadnjemu počitku 78- 
letnega Ivana Makuca, Nutova po 
domače, iz Jermitišča v štandrežu.

Pokojni Ivan Makuc skorajda ni 
poznal toplote družinskega ognji
šča. Žena mu je namreč prezgodaj 
umrla, sin Ivan je padel v parti
zanih, edina hčerka pa je odšla od 
doma in sedaj biva v Kanadi. Po 
drugi svetovni vojni, ko je bil in
terniran v nemško taborišče, se 
je vrnil v Štandrež, kjer je dolgo 
vrsto let, skupaj s sorodniki, trgo
val z zelenjavo. V polovici prejšnje
ga tedna se je Nutov nenadoma po
čutil slabo. Odpeljali so ga takoj 
v bolnišnico, kjer je umrl.

Težko je v nekaj stavkih orisati 
lik Ivana Makuca. Bil je pošten, 
marljiv in zvest delavec, kot je 
malo takih. Pokojnik je bil mir
nega značaja, kljub temu je ob vsa
ki priložnosti znal kako veselo po
vedati. Svoje duhovitosti je rad 
pripovedoval prijateljem v domači 
gostilni, kjer je v zadnjih letih pre
življal svoj prosti čas.

Prosvetno društvo «Oton Župančič» 
izreka hčerki Mili in sorodnikom 
iskreno sožalje.

-Kino
Gorica

VERDI 17.30—22.00 «Ultime grida dal
la savana». Barvni dokumentarni 
film.

CORSO 17.15—22.00 «Mandingo». G. 
Meson in S. Georg. Barrai film. 
Mladini pod 18. letom prepovedan.

MODERNISSIMO 17.00-22.00 «Rose- 
mary’s baby». M. Farrow, J. Cas- 
savetes. Barvni film. Mladini pod 
14. letom prepovedan.

CENTRALE 16.30—21.30 «Il richiamo 
del lupo». J. Palance in J. Collins. 
Barvni film.

VITTORIA 16.30-22.00 «Ispettore Bran- 
nigan la morte segue la tua om
bra». J. Wayne in R. Attenborough. 
Barvni film.

Tržič
EXCELSIOR 16.00—22.00 «n cavalie

re Costante Nicosia demoniaco, ov
vero Dracula in Brianza». Barvni 
film.

PRINCIPE 17.30-22.00 «Ultime grida 
dalla savana». Barvni film.

Nova Gorica
SACA «Heroji», italijanski barrai film 

ob 18.00 in 20.00.
SVOBODA «Surova Oklahoma», ame

riški barvni film ob 18.00 in 20.00.
DESKLE «Pozejdonova avantura», a- 

meriški barvni film ob 19.30.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V II1SIU
razpisuje

ABONMA ZA GORICO
za Jubilejno s z».no 1975 - 1976

Vse predstave v abonmaju bodo v gledališču Verdi. Stalno slo 
vensko gledališče organizira sezono v Gorici skupaj s Slovensko 
prosvetno zvezo in Zvezo slovenske katoliške prosvete v sodelo
vanju z Ustanovo za kulturne in umetniške prireditve (E.M.A.C.). 
Vpisovanje abonentov do 25. oktobra na sedežu Slovenske prosvet
ne zveze, Ul. Malta 2, tel. 2495, ter v Katoliškem domu. Drevored 
XX. septembra 85, tel. 81120. Abonenti se vpisujejo tud' na sede 
žu prosvetnih društev.

ČEME ABONMAJEV ZA SEDEM PREDSTAV
Prvi sedeži (parter in balkon) 10.000 lir 
Drugi sedeži (parter in balkon) 7.000 lir

Tudi letos razpisujemo družinski abonma, ki omogoča družinam 
skupen obisk z osnovnim abonmajem, b kateremu vsak nadaljnji 
član doplača po 4.000 lir. Mladinski abonma velja za vse sedeže 
in stane prav tako 4.000 lir.

Prosimo abonente, Id so potrdili sedeže za letošnjo sezono, da dvig
nejo abonmajske izkaznice na sedežu SPZ, Ulica Malta 2.
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Izredni občni zbor zaradi dolgov ■ Društvena klet - Otroški vrtec ■ Okupacija 
med prvo vojno ■ Nastop fašizma, požigi in zavarovanje ■ Obnovitev po svobodi

SOBOTA, 25. OKTOBRA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: Motorji
12.55 Komični filmi: Nore glave in Beg pred upniki 
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK in Danes v parlamentu
15.00 Mednarodno srečanje v rugby ju: Poljska — Italija
17.00 DNEVNIK in Izžrebanje loterije
17.15 Program za najmlajše
17.40 Program za mladino: Kitara in fagot
18.30 Poljudna znanost: Monografije
18.55 Sedem dni v parlamentu
19.20 Nabožna oddaja

Kronike dela in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Giandomenico Fracchia

Drugo nadaljevanje oddaje, ki nosi naslov «Fracchia in svobo
den čas». V današnjem nadaljevanju Paolo Villaggio v vlogi 
Fracchie bo na njemu lasten način preživljal svoj prosti čas, ki 
ga bo posvetil oddihu, zabavi, svojim konjičkom, to se pravi 
vsemu tistemu, kar ga privlači, ko mu ni treba na delo. 
Nadaljevanje se začne s ponedeljsko vrnitvijo v službo, ko se 
vrnejo na svoja delovna mesta ljudje, ki so prejšnji dan posve
tili športu. In v ponedeljskih razgovorih se ugotovi, da je šport 
tisti hobby, ki največ privlači poprečnega Italijana. Seveda ne 
v aktivnem športnem udejstvovanju, pač pa kot publiko

21.50 Controcampo
22.45 DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
19.00 Tedenska oddaja: Dribbling 

Športni dnevnik
20.00 VEČERNI KONCERT

Simfonični orkester milanske RAI bo ob sodelovanju pianista 
Micheleja Campanelle in pod vodstvom japonskega dirigenta 
Michija Inoueja izvajal Lisztov Koncert št. 1

20.30 DNEVNIK
21.00 BALETNI VEČER
22.00 Cannon: MAČKE, OPICE IN TORTE

TV film, ki ga je režiral Phil Leacock in v katerem igrajo 
William Conrad, Michael Telan, Mary Dussay itd

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
9.30, 10.35 in 12.00 TV ŠOLA

Seminar, Izobraževalna oddaja, Nega bolnika, Vzgojna posvet» 
valnica, Vzpon človeka, Nizozemski slikarji, Marksizem itd.

13.55 Nogometna tekma: SARAJEVO — PARTIZAN (prenos)
15.50 Rokomet: SLOVAN — CELJE
18.00 Obzornik
18.20 FRANCOSKO SLIKARSTVO OD ROMANIKE DO RENESANSE: 

FONTENBLOJSKA ŠOLA
Prišli smo do renesanse. Evropa se je začela zgledovati po ita
lijanskih mojstrih renesanse, ki so takrat na umetnostnem pod
ročju imeli,glavno besedo. Niti francoski dvor se ni izognil mo
di. Ker pa je bilo najbolj preprosto in najbolj primemo poklicati 
kar italijanske umetnike, da izpeljejo razna naročila na italijan
ski način, so jih zares nekaj «uvozili». In ti italijanski mojstri 
so imeli močan vpliv na svoje francoske kolege. Kratek uvod 
o tem bo tudi tokrat imel univerzitetni profesor dr. Lue Menaše

18.40 Kje je resničnost: MRAZ PRIHAJA
V šoli učitelj sprašuje, kaj človek nujno potrebuje za življenje. 
Anders je sedaj bolj pogumen in pravi, da človek potrebuje 
največ «fantazije», medtem ko so drugi mnenja, da največ po
trebujejo hrane, pa televizijo in razne druge materialne dobri
ne. Anders je vzel doma precej stvari in sicer nekaj hrane, 
gorilnik, odejo itd. in vse to prinesel prijatelju Bertilu, ki je 
vsega tega potreben. Z Bertilom oonovno obiščeta starega Norr- 
landa, ki umira. Sledi nato prizor na Norrlandovem pogrebu. 
Edina, ki sta prišla na pogreb, sta Bertil in Anders. Pojeta 
psalme in župnik ima daljši govor o Norrlandu, ki da «ni našel 
doma na zemlji» in je živel osamljen in v bedi. Ko se Anders 
vrne domov, sklene poklicati po telefonu svojo staro mater, 
da bi; zvedeli kako je z njo

19.10 Risanka
19.30 DNEVNIK
19.50 Zunanjepolitični komentar
20.50 ŽIVLJENJE JE LEPO
20.35 Tedenska oddaja o .modi
20.45 Zabavna oddaja: Roberta Flack in Donny Hathawaii
21.15 Serijski film: KOJAK
22.05 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
13.55 Nogometna tekma: SARAJEVO — PARTIZAN
17.00 Odbojka: Beograd, Evropsko prvenstvo
19.30 Otroški kotiček: Metulj
20.15 DNEVNIK
20.30 Leonardo Da Vinci — 5. del
21.30 THIBAULTOVI — dramatizacija, 7. nadaljevanje
22.10 Glasbena oddaja — MAKEDONSKA _ GLASBA

H.
Iz tajniškega poročila na občnem 

zboru 23. 3. 1919 beremo sledeče:
«Po petem letu obstoja društva, 

katero je od leta do leta vidno na
predovalo, se je tedanji odbor po 
zrelem premišljevanju odločil, da 
kupi lastno hišo in s tem utrdi za
upanje pri zadružnikih v gotovo in 
boljšo bodočnost. Dne 13. avgusta 
1905 se je odbor pogodil z gospo
dom Jakobom Štoko, tedanjim pred
sednikom zadruge in hišnim posest
nikom ter kupil od njega za ceno
26.000 K poslopje, katero je danes 
last društva. Društvo se je obve
zalo. da plača ta znesek deloma s 
svojo maio gotovino, deloma s po
sojilom, katerega namerava najeti 
in slednjič deloma na odplačevanje 
v obrokih gotovega zneska gospodu 
Jakobu Štoka. Mestna hranilnica in 
posojilnica je z ozirom na dopis 
Gospodarskega društva z dne 12. 
10. 1906 s pismom z dne 15. okto
bra i. L dovolila društvu posojilo 
v znesku 17.000 K. Razen tega je 
daritve pozneie naielo pri Zvezi

slovenskih zadrug v Ljubljani poso
jilo v znesku 7.000 K na oseben 
kredit zadružnikov, kateri znesek je 
porabilo za pokritje različnih ma
lih a nadležnih dolgov. Na ta način 
je sicer društvo prišlo do lastnih 
prostorov, a težkoče, katere so se 
od leta do leta pojavljale pri odpla
čevanju določenih obrokov, obresti 
itd. so nalagale odborom celo kopo 
mučnih skrbi in preglavic in to 
tembolj, ker so s~ tudi v notranjem 
društvenem poslovanju pojavljale 
razne ovire, radi katerih odbor ni 
mogel točno vršiti prevzete obvez
nosti.

«V tem kritičnem in trajajočem 
položaju je odbor, po nalogu Zveze 
slovenskih zadrug, v Ljubljani, skle
nil,, da pomnoži deležne glavnice 
ter v ta namen sklical dne 30. 6. 
1912 izredni občni zbor, na katerem 
se je sklenilo, da vplačajo člani na
daljnje deleže po 20 K. Tozadevno 
obveznico je podpisalo 38 članov: 
malodušneži v strahu, da pride dru
štvo v kratkem na boben, obvez
nic niso hoteli podpisati. Vztrajno
sti odbora, kateri ni obupal, ampak 
upal na boljše čase ter trdnemu 
sklepu večine članov, da hočejo na

Vpr.: «Sem družinska mati, ki 
sem zaposlena kot delavka pri ne
kem večjem podjetju. Ob prostem 
času pomagam tudi svojemu mo
žu pri obdelovanju domačega 
«grunta». Hčer, ki obiskuje šolo, 
imam vpisano na svoje ime in do
bivamo zanjo tudi družinsko do
klado pri plači: rada bi vedela, 
če bi lahko dobila (kot mi je nekdo 
rekel) družinsko doklado tudi za 
moža (45 let), ki sicer plačuje 
kmečke prispevke in je vpisan kot 
brezposeln?» N. P.

Naša bralka bo ostala najbrž ra
zočarana z mojim odgovorom, ven
dar iz njenega vprašanja izhaja 
cela vrsta netočnosti in nepravil
nosti, obveznost vseh državljanov 
pa je, da spoštujejo zakonska do
ločila.

Najprej odgovarjam na vpraša
nje: ne morete prejemati družin
ske doklade za moža, ker ni v 
vaše breme. Za soproga bi nam
reč lahko «vlekla» doklado, če 
bi bil npr. priznan za invalida in 
kot tak nesposoben, da preživlja 
družino.

Vendar sem iz zgornjega opisa 
glede na zakonske predpise razbral 
povsem nepravilno zavarovalno 
stanje in kolikor ne boste takoj 
poskrbela, da se odnosi zakonito 
uredijo, tvegate kazenske ukrepe 
za prekršek. Takoj bom pojasnil 
to svojo trditev:

Po zakonskih določilih je (ne 
glede na enakopravnost med spo
loma) družinski poglavar oče, ki 
ima v breme otroke in ima kot 
tak pravico do otroške doklade, naj 
si bo podrejen delavec ali pa av
tonomni delavec (neposredni ob
delovalec). Po zakonu je otrok 
v breme matere, ki torej lahko 
prejema otroško doklado, v sle
dečih devetih primerih: 1. če je 
vdova; 2. če je ločena od moža, 
preživlja otroka in oče ne pre
jema doklade; 3. če je mož za
pustil družino in ne prejema do
klade; 4. če je mož invalid; 5. 
če ima mož več kot 60 let in ni
ma neposredne pokojnine; 6. če

vsak način rešiti društvo propada, 
se je zahvaliti, da je zadruga če
dalje napredovala ter se polagoma 
znebila najprej nevknjiženih in ra
di tega za člane najbolj sitnih dol
gov pri Zvezi in naposled tudi o- 
nih pri Mestni hranilnici ljubljan
ski, pri kateri je bil zadnji obrok 
plačan meseca novembra. Bodi na 
tem mestu izrečena javna zahvala 
vsem onim še živečim, kateri so 
društvo ustanovili ter se trudili za 
njega povzdigo, onim mrtvim pa, 
kateri danes niso več med nami, 
bodi ohranjen hvaležen spomin. Za
družnikom pa, ki so vztrajali in 
društvo moralno in gmotno podpi
rali naj bode zadoščenje, da so po
stali lastni gospodarji v lastnem 
domu, katerega hočejo pomlajene
ga spopolnjenega zapustiti svojim 
potomcem.»

Leta 1907 so zgradili društveno 
klet. Vsak član je prispe»»! 10 K.

Isto leto je društvo postalo član 
Zveze slovenskih zadrug v Ljub
ljani.

Na seji 17. januarja 1908 je od
bor sklenil, da da novoustanovlje
nemu tamburaškemu zboru, kot od
seku p.d. Danica, dovoljenje za u- 
porabo sobe v prvem nadstropju. 
Leta 1911 so tedanje oblasti name
ravale na Kontovelu ustanoviti ita
lijanski otroški vrtec. Odbor Gospo
darskega društva je o tem raz
pravljal in menil, da bi italijan
ski otroški vrtec bil v veliko ško
do, da pa je društvo pripravljeno 
dati dvorano na razpolago, ako se 
ustanovi slovenski otroški vrtec. 
Na seji 8. 8. 1911 sklene odbor so
glasno, da se dvorang da v. najem 
za lovenski otroški vrtec za me
sečno najemnino 30 K. Obenem si 
društvo pridržuje pravico, da da 
dvorano na razpolago pevskemu 
društvu Danica za prireditve.

Na naslednjo sejo, ki je bila 12. 
9. 1911, je bil povabljen tudi kon- 
tovelski župnik Košir, ki je v pre
pričevalnih besedah opisal zatira
nje Slovencev po italijanskih in 
nemških nacionalistih in proti usta
navljanju tujih šol po slovenskih

je mož pri vojakih; 7. če je mož 
v zaporu; 8. če je moževa odsot
nost posledica policijskega ukre
pa; in, končno, 9. če je mož brez
poseln (na podlagi izjave, ki jo 
izda urad za delo). Toda če vaš 
mož plačuje kmečke prispevke, je 
vpisan v SCAU kot avtonomni de
lavec, torej ni brezposeln in bi to
rej moral imeti vpisano hčer pri 
kmečki bolniški blagajni in bi ta
ko prejemal od posebnega kmečke
ga upravljanja (sicer nižjo) otro
ško doklado. Če je vaš mož še 
vpisan pri uradu za delo v seznam 
brezposelnih, pomeni, da ni javil 
svojega vpisa v kmečko blagajno, 
če pa bi bil res brezposeln, bi 
moral mesečno žigosati svoj «kar- 
telin».

Kakšno «diagnozo» naj vam 
predpišem? — Najprej morate, 
draga gospa, javiti delodajalcu, 
da vaš mož ni brezposeln, pač pa 
da je aktiven neposredni obdelo
valec. Nato bo treba vrniti skupni 
znesek družinskih doklad, ki ste 
jih prejemala po vpisu moža v 
SCAU, mož pa bo vpisal hčer pri 
kmečkem zavarovanju in bo lahko 
vprašal za otroško doklado le za 
zadnjih 5 let. In vse to v upanju, 
da ne bo treba plačati zdravstve
nih uslug, katerih se je hči po- 
služila, in da ne bo zavarovalni 
zavod kazensko postopal zaradi 
navajanja neresničnih podatkov.

LETOS POZNEJŠI ROK
ZA OLJČNO PRIJAVO
Nekateri skrbnejši pridelovalci 

oljk iz dolinske in miljske občine, 
katerim se letos na splošno obeta 
večji pridelek kot lani, so v teh 
dneh zaskrbljeno spraševali, kdaj 
je treba opraviti prijavo o pride
lovanju oljk. Ta bojazen je si
cer upravičena, ker je lani mi
nistrski odlok odredil, da mora
jo vsi obdelovalci oljk prijaviti 
obdelovanje oljk (število in vrsto 
oljčnih dreves, obdelane parcele) 
do 15. oktobra, to pa je bil pogoj 
za naknadno prošnjo za prispevek. 
Ta novost je praktično le otežko-

vaseh, ter pozval Gospodarsko dru
štvo, naj določi najnižjo možno na
jemnino, katero bi šolska družba 
«Slovenska straža» plačevala dru
štvu za uporabo dvorane. Župnik 
je nadalje javil, da je glavno vod
stvo Slovenske straže na svoji se
ji dne 5. septembra 1911 sklenilo, 
da ustanovi na Kontovelu slovenski 
otroški vrtec pod pogojem, da se 
za to potrebni prostori dobijo po 
zelo nizki ceni. Iz zapiskov odboro- 
vih sej ni mogoče ugotoviti, ali je 
do odprtja vrtca prišlo ali ne. Ver
jetno radi izbruha prve svetovne 
vojne se sklep ni izpeljal.

Med prvo svetovno vojno je av
strijska vojska zasedla veliko dvo
rano in jo spremenila v konjušni
co. Dvorano so obnovili leta 1920, 
za kar so porabili 4098 lir, poleg 
tega so kupili novo zagrinjalo, ki 
je rtalo 1512 lir. Avgusta 1922 je 
Gospodarsko društvo dobilo vojno 
odškodnino v znesku 11.330,50 lire.

Dne 5. aprila 1920 odbor skle
ne, da da v uporabo veliko dvo
rano proseškemu društvu «Sokol» 
za mesečno najemnino 30 lir. Dru
štvo lahko uporablja dvorano dva
krat tedensko. Nadalje sklenejo, da 
priredijo 10. 4. 1920 proslavo 20Tetni- 
ce ustanovitve Gospodarskega dru
štva z zabavnim večerom s pet
jem in godbo.

Na odborovi seji 8. septembra 
1921 sklenejo, da se zaradi požigov, 
ki jih fašisti povzročajo slovenskim 
ustanovam, društvo zavaruje pri 
kaki tržaški zavarovalnici. Ta sklep 
izvršijo in se zavarujejo za 120.000 
lir pri «La Fondiaria».

Na seji 13. septembra 1922 odbor 
sklene, da se pozanima o možno
sti vstopa v «Zadružno zvezo» v Tr
stu. Ta sklep izvršijo na seji 11. 
marca 1923, ko formalno postane
jo člani «Zadružne zveze».

Iz zapisnika seje z dne 15. sep
tembra 1925 zvemo, da so politič
ne oblasti društveno krčmo zaprli 
brez upravičenega razloga. Pred
sednik pove, kakšne korake so mo
rali narediti, da so gostilno ponov
no odnrli.

Na Sa. rednem občnem zboru 18. 
marca 1934 predlagajo, da se Kon- 
sumno in posojilno društvo s Kon- 
tovela pridruži Gospodarskemu dru
štvu. Na izrednem občnem zboru 
26. marca 1934 dokončno sklepajo 
o združitvi. Pet članov Konsumne- 
ga društva je sprejeto v Gospodar
sko društvo. Od sedaj dalje Gospo
darsko društvo upravlja dve gostilni 

‘in sicer staro nairštevilki 152 in do
sedanjo gostilno Konsumnega dru
štva na številki 97. Slednjo gostil
no. Gospodarsko, društvo obdrži do 
leta 1948, ko na seji dne 9. 6. 1948 
sklenejo, da jo ukinejo.

V tistih hudih letih je bilo delo
vanje odbora zelo otežkočeno in pod 
stalnim nadzorstvom fašističnih ob
lasti. Dogajalo se je tudi, da so 
bili celo nekateri domačini, vpisani 
v fašistični stranki, in so v dru
štveni gostilni kričali: qui si parla 
italiano, qui comandiamo noi fascisti.

Člani odbora so imeli zmeraj 
težje delo in fašisti so sovražili

čila tradicionalni postopek, saj so 
v prejšnjih letih obdelovalci hkra
ti (pred koncem januarja) vložili 
obe prošnji, kar je bilo bolj prak
tično zanje, za predložitelje (pa
tronate) in za pokrajinsko nadzor- 
ništvo za prehrano. Ker se je 
ta poskus izjalovil, je ministrstvo 
odredilo, da bo za letošnji oljčni 
pridelek obveljala stara praksa, 
ko bodo januarja obdelovalci oijk 
prijavili pridelek in na podlagi 
količine pridelanega olja zaprosi
li za prispevek. Poleg praktične
ga aspekta (obdelovalcem ne bo 
treba hoditi dvakrat podpisovat u- 
streznih prošenj) se bo tako mo
goče izogniti zmešnjavi, ki je na
stala, saj ni število prosilcev pri
spevka odgovarjalo številu tistih, 
ki so prijavili pridelek. To pa 
iz enostavnega razloga, kar so ok
tobra prijavili pridelek vsi lastni
ki oljčnih nasadov (tudi tisti, ki 
so nabrali le nekaj kilogramov 
oljk), medtem ko lahko zaprosi za 
državni dopolnilni prispevek le 
tisti, ki prinese žigosan odrezek, 
ki ga ob mletju izstavi stiskalni- 
ško podjetje. Ker marsikdo pride
la le nekaj kilogramov oljk, preda 
navadno svoj pridelek drugemu ob
delovalcu, ki mu potem odšteje 
sorazmerni del prispevka. Vendar 
je na odrezku zabeleženo le eno 
ime in le ta lahko zaprosi za 
prispevek.

Zaenkrat torej ni potrebno pred
ložiti nobene prošnje (do januar
ja), obdelovalcem pa voščimo, da 
bi v tem času «iztisnili» iz svo
jega pridelka čimveč olja.

* * *

Patronat Kmečke zveze INAC 
obvešča vse zavarovance, ki bi 
radi vložili na zavod za socialno 
skrbstvo prošnjo za invalidsko po
kojnino, da bo prihodnji zdravniški 
pregled v ambulatoriju patronata 
v Ul. Cicerone 8/b v četrtek, 6. 
novembra ob 8.30. Kdor se name
rava podvreči zdravniškemu pre
gledu, naj se predhodno javi, da 
ga vpišemo na seznam.

vse, kar je bilo slovenskega. Ljudje 
so živeli v strahu in so se bud delova

ti v slovenskih društvih in ustanovah.
Med drugo svetovno vojno je do

sti domačinov moralo v vojsko, dru
ge so poslali v battaglione specia
le, tretje v konfinacijo itd. Novem
bra 1941. leta so prišli na Kon- 
tovel prvi partizani. Gospodarsko 
društvo je večkrat denarno podpr
lo partizansko delovanje.

Takoj po osvoboditvi je Gospodar
sko društvo ponovno odprlo gostil
no. V društvenih prostorih in sicer 
v prvem nadstropju so bili sedeži 
ljudskih odborov. Takoj po vojni 
je začela ponovno delovati dram
ska skupina, ki je s pomočjo Go
spodarskega društva i' z udarni
škim delom popravila dvorano. Pri 
tem delu so pomagali tudi ljudje 
s Proseka.

Prva seja odbora Gospodarskega 
društva po drugi svetovni vojni je 
bila 18. junija 1945 in prvi občni 
zbor 26. avgusta 1945.

V zadnjih letih se veliko govo
ri in razpravlja o mamilih, kar 
je tudi razumljivo, saj je poseb
no med mlajšimi ljudmi vedno 
več takih, ki se predajajo temu 
zlu. V Italiji je bilo o tem več 
govora tudi zato, ker smo prav 
v zadnjih časih imeli nekaj smrt
nih primerov zaradi uživanja ma
mil. Ne smemo pa misliti, da je 
kaj bolje v sosednih, predvsem 
v bogatejših in razvitejših deže
lah evropskega zahoda. Tudi tu 
se oblasti ukvarjajo z vpraša
njem, kako omejiti porabo mamil. 
In vendar medicinski strokovnja
ki trdijo, da mamila niso najhuj
še tovrstno zlo, ker da je še huj
še zlo — alkoholizem. O tem je 
pred nedavnim obširneje pisal 
švicarski list «Neue Ziiricher Zei- 
tung», iz katerega povzemamo

«Ljudje danes veliko berejo in 
poslušajo o uživanju mamil in o 
njihovem učinku. Veliko več kot 
o alkoholizmu. In vendar je al
kohol oziroma alkoholizem tisto 
zlo, ki škoduje več in večjemu 
številu ljudi, kot mamila in to 
tako neposredno kot tudi po
sredno.

Eden najpomembnejših rezulta
tov raziskovanja farmakoloških 
lastnosti alkohola je ugotovitev, 
da se pod vplivom škodljivih pro
duktov, ki nastajajo ob razkra
janju alkohola, metabolizem mož
ganov tako spreminja, da se v 
njem pojavljajo podobna stanja 
kot pod vplivom mamila. Isto se 
dogaja tudi pri uživanju raznih 
uspavalnih sredstev. Iz tega izha
ja sklep, da beležimo pri užival
cih alkohola in uživalcih uspa
valnih sredstev enake posledice 
kot pri tistih, ki uživajo mamila. 
Iz tega nadalje izhaja, da je al
koholizem, glede na svoje delo
vanje, negativen. Predvsem velja 
poudariti, da alkohol nima stimu
lativnega učinka kot nekateri me
nijo. Učinek alkohola je prav e- 
nak učinku uspavalnih sredstev 
in stanje pijanosti slabi zvezo 
med možganskimi celicami, ki ko
ordinirajo aktivnost. Ker te funk
cije koordiniranja ni, človek mi
sli, kot da ga alkohol poživlja. 
V resnici pa le občutek strahu, 
občutek negotovosti otopi in v 
človeku se pojavlja evforično raz
položenje ali tudi razdražljivost, 
v nekaterih primerih omotičnost. 
Poskusi in analize so dokazali, 
da v takšnem stanju človek izgubi 
razsodnost in možnost logičnega 
razmišljanja, pa čeprav se mu 
v trenutku zdi, da je bistrejši, 
sposobnejši.

Ankete, ki so jih izvedli stro
kovnjaki pravijo, da se poraba al
kohola v zahodnih deželah močno 
spreminja! So obdobja, ko je po
raba alkoholnih pijač vedno višja. 
Tako se je na primer v Zahodni 
Nemčiji poraba alkoholnih pijač od 
leta 1950 do 1960 neprestano veča
la. V tem razdobju se je pora
ba alkohola na prebivalca v Za
hodni Nemčiji povečala od nekaj 
nad štiri litre čistega alkohola na 
prebivalca na leto na obilnih deset 
litrov čistega alkohola. Na šved
skem pa je leta 1950 prišlo na 
državljana štiri litre in pol čiste
ga alkohola, leta 1960 pa le 5,3 
litra alkohola. Od leta 1966 do 1970 
je poprečni švicarski državljan po
pil na leto nekaj nad 10 litrov 
čistega alkohola, poprečen Norve
žan pa komaj 3.2 litra.

Statistika pa dokazuje, da je šte
vilo alkoholikov med državljani 
neke dežele v neposredni' zvezi s 
količino popitega alkohola. Med 
prebivalci Švice in Zvezne repu
blike Nemčije je skoraj 4 odst. od
raslih državljanov prišteti med al
koholike. Na Norveškem se nji
hovo število zreducira le na 1 odst. 
Če pa upoštevamo dejstvo, da vsak 
alkoholik zaradi svojih socialnih 
in duševnih težav negativno veže 
nase vsaj še dve osebi iz svoje 
neposredne okolice, pomeni, da i- 
mamo v Zahodni Nemčiji in v Švi
ci kar 10 odst. prebivalcev, ki so

Jutri. 26. t.m. ob 18. uri bodo 
pio otvoritvi razstave risb Seba
stiana Riccija v Loggi del Lionel
lo o Vidmu, odprli v Toimeču 
razstavo fotografi) o karnijskem 
ambienta, razstavo, ki jo organi
zira tržaški muzej Revoltella. 
Gre za dve razstavi, ki sta pro
gramirani v okviru kulturnih pro- 
graniov dežele Furlanije-Julijske 
krajine, gre za dve pomembni pri
reditvi. ki sta tudi med seboj po
vezani in v tem bistvu predvideni. 
Razstava «Sebastiano Ricci dise
gnatore». ki jo bodo odprli v 
Vidmu, nekako utira pot veVki 
razstavi, ki bo prirejena v Vili 
Manin v Passarianu pozneje, raz
stava v Toimeču pa je nekakšen 
uvod v mednarodno razstavo o u- 
reditvi hribovskih pokrajin, ki bo 
pozneje v neki tržaški, galeriji. 
Kot vidimo, gre za dve razstavi, 
ki sta le uvodni prireditvi za dve 
še pomembnejši razstavi.

Karnijsko okolje, ki je vsekakor 
zelo zanimivo, bo prikazal obi
skovalcu Giovanni Edoardo Noga- 
ro v srnjih 600 velikih fotografi
jah. Nogaro je mlad fotograf iz 
Tolmeča, ki že dolgo let živi v 
Milam, in ki si je pridobil velik 
sloves tudi izven italijanskih me
ja. Fotografije, ki jih je pripravil

neposredno ali posredno ogrože
ni zaradi alkoholizma. In vendar 
je javno mnenje manj zaskrblje
no zaradi tega dejstva, kot pa za
radi veliko bolj redkega in le ob
časnega primera morfinizma

Ko so pri novačenju v Zurichu 
lani izvedli med vojaškimi kandi
dati anketo o uživanju in zlorabi 
mamil, kamor je treba prišteti tu
di alkoholne pijače, je 9,8 odst. 
anketiranih mladih švicarskih dr
žavljanov priznalo, da so bili že 
več kot 50-krat pijani. Neki švi- 
cars.d znanstvenik je ugotovil, da 
je 8,6 odst. mladih vojakov v 
anketi priznalo, da so spili več 
kot 0,350 litra čistega alkohola 
na teden. To pa pomeni, da so 
tedensko popili približno 1 liter 
žganih pijač. Menda ni treba po
sebej poudarjati, da je tudi za 
že kolikortoliko zrelega človčka 
dvajsetih let to veliko.

Kar pa zadeva «kulturno o- 
kolje», v katerem se pojavlja al
koholizem, se ta kaže v tem, da 
beležimo mnogo alkoholikov v ti
stih poklicih, kjer je dovoljeno 
piti med delom. V poštev pridejo 
tu nameščenci iz točilnice alko
holnih pijač, ljudi iz rečnega in po
morskega prometa pa tudi ljudje 
iz gradbeništva in še nekaterih 
podobnih dejavnosti. Strokovnjaki, 
ki so izvedli anketo, so opazili, 
da je med alkoholiki moškega spo
la veliko tudi zelo mladih ljudi, 
celo otrok, hkrati pa opažajo, da 
se odstotek alkoholikov ženskega 
spola naglo veča. Če se alkoho
lizem proučuje s stališča porabe 
alkohola v raznih družbenih pla
steh in slojih, danes v zahodni Ev
ropi že ne moremo več govoriti, 
da je alkoholizem nekakšna po
sredna posledica siromaštva in be
de, kajti alkoholizem se pojavlja 
v vseh družbenih slojih.

Alkoholizem pa naj se pojavlja

Francis Ford Coppola je med 
režiserji današnjega ameriškega 
filma, ki so najbolj vezani na pri
povedno zgradbo. Pisali smo že 
zelo pozitivno o njegovem prvem 
delu filma «The Godjather» (11 
padrino). Tudi drugi del, «The 
Godfather Part II» (Il padrino 
parte II, 1974), je dober film, 
čeprav se tu pa tam prepušča 
kaki nepotrebni «modernizaciji» 
pripovednih oblik. Dosti bolje pa 
nam omogoča kritično oceno pro
tagonistovega sveta, ko nam ga 
kratkomalo prikazuje, kot pa v 
poskusih «raziskave» po Rosijevem 
modelu.

Protagonisti filma so Al Padno, 
Robert Duvall, Diane Keaton, Ro
bert De Niro, Lee Strasberg, Ga
stone Moschin, Troy Donahue, 
Maria Carta, Roger Corman, Ja
mes Caan.

Richard Fleischer:

«Mandingo»
Tudi «Mandingo» je veliki spek

takel in kot v primeru «Botra» 
ohranja oseben režiserjev pečat. 
Richardu Fleischerju uspe nam
reč, po našem mnenju, izogniti se 
površnemu humanizmu, ki bi ga 
lahko zgodba vsiljevala. Fleischer 
pa nam z navidezno odmaknjeno
stjo prikazuje nasilje filma ir. nam 
tako posreduje svoj ngled na te
lesnost. na telesno bolečino

Protagonista Ulma, ki ie ameri 
ška proizvodnja Dina De I miren 
tiisa. sta James Masen in Susan 
George.

za sedanjo razstavo, pa so plod 
njegove dolgoletne zavzetosti.

Ob otvoritvi razstave v Toime
ču bodo prikazane občinstvu tudi 
nekatere drv,ge publikacije, pred
vsem knjiga z naslovom «Camia, 
introduzione all’architettura mino
re», ki vsebuje tudi veliko Noga- 
rovih fotografij in ki jo je pri
pravil prof. Adriano Alpago Novel
lo z milanske univerze, druga pu
blikacija pa nosi naslov «La Car- 
nia, quaderno di documenti per la 
mostra internazionale d’arte con
temporanea sulla pianificazione 
urbanistica ed architettonica del 
territorio alpini)». To publikacijo 
je izdal tržaški mestni muzej Re- 
voltella in so pri njej sodelovali 
Claudio Verna za zemljepisni del, 
Giovanni Battista Carulli za geo
loški del. Livio Poldini za botani
ko, Giulio Montenero pa za urba
nistiko in arhitekturo.

Ko ho ta razstava prišla v Trst, 
bo slednja publikacija izšla tudi 
v slovenskem. nem.škem in franco
skem prevodu, kakor računajo or 
ganizatorji, ki bi s to svojo pobudo 
radi vzbudili za to temo tudi 
strokovnjake in umetnike iz so
sednih dežel, torej iz Slhvenije in 
Avstrije.

iz potrebe po razvedrilu, oziro
ma iz potrebe po evforičnem sta
nju, ali pa tudi kot posledica no
tranjih ali zunanjih konfliktov, 
morda pa tudi iz preproste na
vade ali če hočemo razvade, to
rej alkoholizem povzroča pri al
koholiku takšno spremembo, da 
se njegovi odnosi do \ kolice te
meljito spremenijo, kai pri njem 
poraja novo potrebo po notranji 
razbremenitvi, po nekakšnem ev
foričnem razpoloženju, tako da se 
ta «potreba» neprestano ponavlja, 
z vsemi ustreznimi posledicami. 
In posledica tega je pri alkoholi
ku tudi ta, da se alkoholizem v 
njem ali pri njem pojavlja v ve
dno hujši obliki, da postaja kro
ničen, ker postaja kronična du
ševna in nato tudi fizična potre
ba.

Z druge strani je z gotovostjo 
ugotovljeno in dokazano, da če 
se zmanjša možnost uživanja al
kohola, se s tem avtomatično 
zmanjšuje tudi alkoholizem, z 
zmanjšanjem alkoholizma pa se 
zmanjšajo tudi stroški, ki jih ima 
družba za zdravljenje olkoholikov. 
Zato se postavlja logično vpra
šanje, zakaj bi se.družba ne lotila 
reševanja tega vprašanja na bolj 
resen način? Gre v tem primeru 
za dokaj enostavne ukrepe, ki bi 
začeli preprečevati vsaj porajanje 
novih alkoholikov, V mislih ima
mo povečanje davkov na alko
holne pijače, nadalje omejitev ča
sa, v katerem bi bilo dovoljeno 
točenje alkoholnih pijač, pa tu
di skrčenje števila lokalov za to
čenje alkoholnih pijač, da ne go
vorimo o zmanjšanju proizvodnih 
zmožnosti, torej destilacijskih o- 
bratov za proizvr ijo alkoholnih, 
predvsem žganih pijač. Obstaja
jo namreč neizpodbitna dejstva, 
da so gornji ukrepi že privedli do 
izboljšanja razmer.

//a/ Ashby:

«Shampoo»
Hal Ashby je drugi predstavnik 

ameriškega flima, ki teži k «hu
manizaciji» oblik — smer, ki je 
vsaj na zunaj obratna od «ekran- 
ske», kakršno zastopa Friedkin.

«Shampoo» je Komedija, v kateri 
dobro igrajo Warren Beatty (tudi 
producent), Julie Christie, Goldie 
Hawn (v kratki vlogi vidimo tudi 
režiserja Williama Castla). Toda 
komedija se nam zdi preveč zgra
jena na eni sami ideji, ki se raz
vija preko filma — podobno kot v 
prejšnjih režiserjevih «Harold e 
Maude» in «L’ultima corvée».

S. G.

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Prev

zeli boste delo, ki vam nič ne diši, 
pa veliko obeta. Pazite na svoje 
obnašanje do osebe, ki vas ljubi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Za pri
memo vzdušje na delovnem me
stu se zahvalite svojim predstoj
nikom. V družinskih odnosih ne
kaj šepa,

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Vaš sloves se veča, s tem pa ni 
rečeno, da vam kje ne spodleti. 
Avantura, ki jo boste drago pla
čali.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Tekme
ci vam ne bodo kos, zato pa ni

TRST A
7.15, 8.15. 13.15, 14.15, 20.15

Poročila; 7.05 Jutranja glasba; 
11.35 Izbor iz tedenskih sporedov;
13.30 Glasba po željah; 15.45 Od
daja za avtomobiliste; 17.00 Pro
gram za mladino, 18.15 Umetnost 
in prireditve: 18.30 Romantična 
simfonična glasba: Rimski Korsa- 
kov - Šeherezada; 19.10 Kulturni 
spomeniki naše dežele; 19.40 Pev
ska revija; 20.00 Šport; 20.35 Te
den v Italiji; 20.50 Benedetič - Ko
šuta: «Rižarna», izvaja SSG; 22.20 
Orkester.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 17.30,

18.30, 20.30 Poročila; 6.15 Glasba 
za dobro jutro; 8.35 Stara glasba;
9.00 Folk glasba; 10.00 Z nami je;
10.40 Prisluhnimo jim; 11.45 Or
kester Petei; Thomas; 12.00, 12.45 
in 13.35 Glasba po željah; 14.00 
Plošča sledi plošči; 13.35 Italijan
ski pevski zbori; 15.15 Slovenski 
pevci; 16.45 Popevke s festivala 
«Split 75»; 17.00 Gledališki utri
nek; 17.15 Orkester Max Greger;
18.00 Vročih sto kilovatov; 18.35 
Spored domačih viž in napevov;
19.00 Prenos RL; 19.30 Glasbeni 
vikend; 22.00 Plesna glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00

Poročila; 7.30 Jutranja glasba;
8.30 Jutranje popevke; 9.00,Vi in 
jaz; 10.00 Posebna reportaža;
11.00 Lahka glasba in razmišlja
nja; 11.30 Drugi zvok; 12.10 Naj
novejša glasba; 13.20 Preizkuša
jo se diletanti; 14.05 Satirični pro
gram; 15.10 Oddaja za bolnike:
15.40 Veliki variete; 17.10 Kla

sična glasba; 18.00 Glasbeno-go- 
vomi program; 19.30 Plošče; 20.00 
Zandonai: «Francesca da Rimini». 

II. PROGRAM
7.30. 8.30, 13.30, 15.30, 19.30

Poročila; 7 40 Pevci lahke gla
sbe; 8.40 Stare popevke: 9.35
Strnjena .komedija; 10.05 Pesem 
za vsakogar: 10.35 Glasba in va
riete; 11.50 Zbori z vsega sveta;
12.40 Alto gradimento; Ì4.0(.i Plo
šče; 15.00 Francoski spored;
15.40 Glasbeni festival v Leipzi
gu; 16.35 Revijski spored; 17.25 
Izžrebanje loterije; 17.30 Poseb
na reportaža; 17.50 Kič; 19.55 
Supersonic; 21.30 Popoff; 22.50 
Glasba » večeru.

SLOVENIJA
7.00. 8.00, 10.00. 13.00. 15.00.

19.00 Poročila; 6.50 Beseda na da
našnji dan; 8.10 Glasbena matine
ja; 9.05 Pionirski tednik; 9.35 
Baron Miinchhausen - M. Vodo
pivec: «Lažnivi Kljukec»; 9.53
Naši umetniki mladim poslušal
cem; 10.15 Kdaj, kam, kako in 
po čem? ; 11.05 Sedem dni na ra
diu; 12.10 Godala v ritmu; 12 30 
Kmetijski nasveti; 12.40 Ob bi
strem potoku; 13.30 Priporočajo 
vam...; 14.10 S pesmijo po Ju
goslaviji; 15.45 «Vrtiljak»; 16.45 
S knjižnega trga; 17.00 Aktual
nosti; 17.20 Gremo v kino; 18.05 
Pogovor s poslušalci; 18.15 čust
veni svet računalnika Rupreta;
19.40 Minute z ansamblom M. Fer
leža in Latinos; 19.50 Lahko noč, 
otroci!; 20.00 Spoznavajmo svet 
in domovino; 21.15 Za prijetno 
razvedrilo; 21.30 Oddaja za naše 
izseljence; 23.05 S pesmijo v novi 
teden.
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treba, da izkoristite položaj. Pri
jeten večer.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne po
zabite, da je od vas odvisno, kako 
bodo šle vaše fmahce. Prijetno 
presenečenje.

DEVICA (od 23.8. do 22,9.) Nek
do vam bo marsikaj obljubil, toda 
malo boste od tega imeli. Lju
bosumnost.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Začenjajo se precej mučni dnevi, 
gre za vaš napredek. Vaše ‘želje 
se bodo uresničile.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Veliko sreče boste imeli v poslih

in mpžni so tudi dobički. Neki 
načrt bo spodletel.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Ne bo šlo vse gladko, vendar se 
boste iz težav izmazali. Rešili 
boste neko družinsko vprašanje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Branite svoj prestiž, ki je V ne
varnosti. Več odkritosrčnosti V 
družini in z ljubljeno osebo.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Izkoristite tujo pomoč, ki vam b° 
tokrat prav prišla. Neka občutja 
se poglabljajo in vas znajo daleč 
privesti.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Nobenih 
težav ni na vidiku, zato kar krep
ko po poti ki ste jo ubrali. Pogla- » 
dili boste dolgotrajni spor.

Spominska plošča pobudniku in ustanovitelju društva Jaki Štoki

im......m,.......... .

Patronat KZ - INAC svetuje
V katerih primerih žena prejema 

družinsko doklado za otroke in moža

MARJAN PERTOT
.... .................................................................................................................. ....................................................................................mu......... im

V NASPROTJU S TEM, KAR MENI POPREČEN ČLOVEK

Posledice alkoholizma 
hujše od posledic mamil

Narkomanov je razmeroma manj - Tudi alkoholna omama je škodljiva 
Evforicnost je lažna - Alkoholikov je razmeroma veliko - Zlo, ki narašča
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NA FILMSKIH PLATNIH
Francis Ford Coppola:

The Godfather Part II
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Tujci so nevarni,
Bonske varčevalne škarje so odrezale znaten del sredstev, ki jih minister za 
delo Walter Arendt daje organizaciji »Arbitenvohlfahrt« za vzdrževanje so
cialnih delavcev za »gastarbeiterje«, pravzaprav za Turke in Jugoslovane. Ker 
bo prihodnje leto dobila ta skrbstvena organizacija 1,8 milijonov mark manj, 
odpušča s 1. januarjem 1976 skoraj četrtino socialnih delavcev. Tako se bo 
od več kot stotih jugoslovanskih socialnih delavcev moralo posloviti že kma
lu 22, postopoma pa še več. V času, ko nekateri krogi, posebej še cerkveni, 
povzdigujejo glas za »tujega sodržavljana« (mislijo predvsem na zvestega 
vernika), zmanjšuje socialnodemokratski minister za delo sredstva zanje. 
Ali Bonn računa, da bo sčasoma odšlo iz ZRN še znatnejše število tujih 
delavcev?

Trenutno je v Zvezni republiki Nem
čiji še 2,1 milijona zaposlenih tujih de
lavcev, z družinskimi člani vred pa blizu 
3,8 milijona. Odkar je bonska vlada no
vembra 1973 zaprla mejo za nove, se je 
število zaposlenih zmanjšalo za približno 
250 tisoč ali slabih 10 odstotkov. Konec 
septembra je bilo med dobrim milijonom 
vseh brezposelnih 153.300 »gastarbeiterjev«. 
Tudi ti — in še vsaj enkrat toliko — so 
»odpisani«. Ko tujcu poteče enoletni rok, 
kolikor lahko najdlje dobiva nadomestilo 
za brezposelnost, je praktično primoran 
zapustiti ZRN — če morda ni privilegi
rani državljan članice Evropske gospodar
ske skupnosti (praktično se to nanaša le 
na Italijane).

V vsej tišini se torej dogaja tisto, kar 
so vsi razumni opazovalci napovedovali: 
množičnega odpuščanja tujih delavcev si
cer ni, saj nekatere dejavnosti živijo od 
njih (zdravstvene ustanove, gostinstvo, 
tekstilna in prehrambena industrija), to
da brezposelni tujci se le morajo umikati

domačim kandidatom za zaposlitev. V pri
merjavi z Avstrijo, S vico ali Francijo je 
postopek tu še kar »nežen«.

Medtem ko je bilo še poleti 1973 zelo 
v »modi« razpravljati o uvajanju volilne 
pravice in drugih oblikah socialne in po
litične integracije »tujih delojemalcev« — 
kot se glasi uradni naziv za zdomce v 
ZRN —, pa se danes nihče več ne spušča 
na to področje, če že ni nujno potrebno. 
Značilen primer za to je osnutek kon
gresnega dokumenta, ki ga bo sredi no
vembra sprejela socialnodemokraoska 
stranka. Takole pravi o gospodarskih po
sledicah, ki so jih povzročili tuji delavci 
v ZRN: »Nekontrolirani priliv tujih de
lojemalcev je prispeval v ZRN k ohranit
vi zastarelih gospodarskih struktur: stal
no širjenje ponudbe delovnih moči za 
manj kvalificirana delovna mesta je pre
prečilo, da bi se zmanjševale nepravično
sti v razdelitvi dohodka ter zavrlo osre
dotočenje industrijskih naložb tako, da

ko vec ne
bi se ustvarjala delovna mesta za višje 
kvalifikacijske zahteve«.

Tako je torej: tuji delavci negativno 
delujejo na modernizacijo zahodnonemške- 
ga gospodarstva ... Ne samo da obreme
njujejo občutljiva področja infrastrukture 
(promet, šolstvo, bolnišnice, otroške vrt
ce), marveč so »zakrivili« divje razrašča
nje proizvodnih zmogljivosti, ki so zdaj 
marsikod samo napol izkoriščene. Social
ni demokratje sicer uvidevajo, da je imelo 
odhajanje zdomcev v ZRN negativne gos
podarske posledice tudi za dežele emigra
cije, saj so na ta način Izgubile marsi
kakšno možnost za naseditev delovno in
tenzivne proizvodnje pri njih doma — da
nes pa jim je prvenstveni problem ven
darle v tem, kako število »gastarbeiterjev« 
znižati do tiste stopnje, ko bodo srednje 
in dolgoročne potrebe v skladu s seda
njimi sprejemnimi zmogljivostmi. »Nadalj
nje naraščanje števila tujih delojemalcev 
je treba ustaviti«, zahteva vladajoča SPD 
od koalicijske vlade v Bonnu. To torej 
pomeni, da velja vztrajati pri »Gastarbei- 
terstoppu«, prepovedi zaposlovanja novih 
tujcev v ZRN. Gospodarstvu pa še vedno 
priporoča, naj preseljuje tisto vrsto pro
izvodnje, ki je po svoji naravi navezana 
na veliko število manj kvalificiranih de
lovnih moči, v zdomske dežele, posebej 
še v dežele v razvoju. Tu pa je spet treba 
imeti pred očmi domače potrebe po za
poslovanju ...

Gospodarski in socialni vidiki »gastar- 
beiterstva« so gotovo zelo pomembni v 
teh kriznih časih, ko sindikalni in social-

delajo...
nodemokratski strankini aktivisti vsak 
dan poslušajo vprašanja, zakaj držijo v 
deželi milijone tujcev, domačih pa ne mo
rejo zaposliti. Ravno iz te negotove situ
acije se lahko porodijo tudi nepredvideni 
politični zapleti. Ce bi se vse skupaj za
vleklo, če bi brezposelnost še dalj časa 
ostala na milijonski ravni, če bi se tudi 
zaposleni morali odrekati priborjenega 
deleža dohodka — potem nihče več ne bi 
mogel jamčiti za idilični socialni mir, ki 
ga ZRN tako obilno uživa. In če bi v de
lavskih vrstah začelo vreti, vedo vsi, da 
je tujski element najbolj nevaren, najbolj 
sprejemljiv za »radikalne nauke«. Tudi 
zato velja stabilizirati »gastarbeiterstvo«: 
tisti, ki so solidni, preverjeni, ki so po
gnali korenine v nemški družbi, tisti ni
so toliko nevarni, kot so to brezposelni 
tujci.

Zahodnonemškim sredstvom javnega 
obveščanja je treba priznati, da vedo z 
veliko mero odgovornosti obravnavati ta 
občutljivi problem. Čeprav je v podjetjih 
večkrat slišati parole proti »odžiralcem 
delovnih mest«, se tudi sindikati držijo 
na določeni ravni. Eni in drugi vedo, da 
utegne malomarno vržena iskra kaj hitro 
zanetiti požar, ki bi ga bilo težko poga
siti.

Tujci počasi le odhajajo in tako — 
prav rahlo — blažijo statistične podatke 
o brezposelnosti. In če lahko kakšen bon
ski resor privarčuje kakšen milijon še pri 
»gastarbeiterjih«, mu bo v domači javno
sti samo lažje. Rezervna armada? Kakor 
kdo hoče razumeti. ANTON RUPNIK

V gosteh pri Večernici
*

Uspešen mehki pristanek sovjetske vesoljske sonde na Veneri — Tudi na 
površje tega planeta posije sonce — Jutri pristane še sonda Venera deset

OD NAŠEGA MOSKOVSKEGA DOPISNIKA
MOSKVA, 23. okt. — Prvič v svoji zgodovini je človek pogledal v lice zvezdi Večernici: 
sovjetsko avtomatično vozilo, ki se je dva dni pred tem ločilo od vesoljske ladje, Vene- 
ra-9, je včeraj ob 8.13 po moskovskem času mehko pristalo na Venerinem površju in v 
naslednjih 53 minutah radijske zveze z zemljo posredovalo prvo panoramno fotografijo 
tega »planeta ugank«, kot so ga imenovali znanstveniki.

Ovržene hipoteze
Na fotografiji, ki je kljub 

potovanju skozi več milijo
nov kilometrov vesoljske
ga prostora izredno jasna 
in ki jo danes objavlja ves 
sovjetski tisk, je videti do
ber kos površja Venere tja 
do obzorja. Po površini so 
razmetani veliki kamni ost
rih robov, nekateri med nji- 
nii s premerom 30—40 centi
metrov. Površina je sicer 
ravna, brez mehko zaoblje
nih usedlin, ki naj bi bile 
po doslej veljavnem mnenju 
nekaterih znanstvenikov na 
Veneri.

Sicer pa je fotografija že 
takoj ovrgla vrsto dozdajš
njih znanstvenih domnev o 
skrivnosti Večernice. Nekate
ri znanstveniki so namreč 
menili, da na Veneri ni kam
nov zaradi tamkajšnje moč
ne erozije, ki jo povzročajo 
vetrovi. Prav tako so doslej 
mislili, da sončni žarki zara
di gostega oblačnega pokro
va nad Venero ne morejo 
prodreti do površja planeta 
Fotografija to domnevo spod

bija: na njej so jasno vidne 
sence okoli razmetanih kam
nov.

Odpadla je tudi dozdajšnja 
domneva, da se bo obiskova
lec na Veneri počutil kot na 
dnu globoke sklede in da 
se mu bo obzorje zdelo uklo
njeno navznoter. Fotografija 
namreč kaže običajno nav
zven upognjeno obzorje. To 
je samo nekaj prvih spo
znanj, ki jih prinaša fotogra
firana panorama planeta. V 
prihodnjih dneh bodo sovjet
ski znanstveniki natanko raz
iskali vsak centimeter slike, 
ter preučili najmanjšo po
drobnost.

Obenem s fotografijo Je av 
tematsko. vozilo posredovalo 
prek matične ladje, Venera 
9 na Zemljo tudi druge po
datke o planetu: podatke o 
sloju oblakov okoli Venere 
o osvetljenosti površja, o se
stavi tal na mestu pristanka 
Ti podatki se zvečine ujema 
jo s tistimi, ki so jih na 
zemljo posredovali poprejš 
nji avtomatični obiskovalci 
Venere, od ameriškega Mari-

nerja-5 in sovjetske Venere-4 
oktobra 1967 do Venere-8 ju
lija 1972.

Nekaj zgodovine
Sovjetsko odkrivanje Ve

nere se je začelo leta 1961 z 
ladjo Venera-1. Toda prva je 
prispela do planeta šele Ve- 
nera-4, in sicer nekaj ur prej, 
kot ameriški Mariner-5. Ta 
ladja je oddajala signale na 
Zemljo 75 minut. V nasled
njih letih, do 1970 so ji sle
dile Venera-5, 6 in 7, ki so 
oddajale signale približno tri- 
četrt ure.

Vse vesoljske ladje so bile 
sestavljene iz dveh delov, iz 
matičnega vozila, . ki se je 
vtiril na krožnico ..okrog Ve
nere, in iz avtomatskega vo
zila, ki se je spustilo na po
vršje planeta. Podobno je tu
di z zdajšnjo ladjo, Venera-9, 
ki so jo izstrelili iz zemlje 
8. junija m je za pot 300 mi
lijonov kilometrov potrebova
la 136 dni. Tedaj so sporoči
li, da gre za novo, izpopol
njeno vrsto ladje za preuče 
vanje Venere.

Zdi se, da gre predvsem za 
izpopolnitev konstrukcije, 
kajti dozdajšnje ladje so v 
krožnici okoli Venere zgore
le, medtem ko je Venera 8 
postala prvi umetni satelit 
zvezde Večernice. To v ZSSR 
še s posebnim ponosom pou
darjajo: po prvem sovjet
skem sputniku okrog zemlje 
je ZSSR poslala prvi satelit 
še okrog Lune in Marsa, 
zdaj pa še okrog Venere.

Potek pristanka
V glavnih potezah je polet 

potekal takole: Med 136 dne
vi letenja sta bila ladja in 
center za daljinsko upravlja
nje vesoljskih poletov (kje 
je ta center, niso sporočili), 
90 krat v medsebojni zvezi in 
dvakrat so smeri poleta ne
koliko popravili. V centru za 
vodenje se je namreč ves čas 
nahajala ladja—dvojnik, prek 
katere so praktično sprem
ljali vse faze poleta. Vse sov
jetske vesoljske ladje — ta
ko tiste s posadko kot tiste 
brez — imajo namreč na 
zemlji identičnega dvojčka, 
ki opravlja isto delo kot pra
va ladja.

Dva dni pred vstopom v 
Venerino ozračje, 20. oktobra 
se je od matične ladje ločilo 
vozilo za spuščanje in oba 
dela sta krenila po svojih po

teh. Včeraj ob 6.58 je vozilo 
za spuščanje vstopilo v Vene
rino ozračje s hitrostjo 10,7 
kilometra na sekundo, nakar 
se je zaradi trenja zmanjšala 
hitrost na 250 metrov v se
kundi. Odprlo se je prvo za
viralno padalo, ki Je že čez 
čas avtomatično odpadlo, na
to pa so se odprle še tri ku
pole drugega padala, a na 
višini 50 km nad površjem 
pri hitrosti 8 metrov v se
kundi, so odpadla še ta tri 
padala. Vozilo je začelo pro
sto padati.

Ob 8,13 se Je iz zvočnika 
zaslišalo: »Mehki pristanek«. 
Zunanja temperatura je zna
šala 485 stopinj, pritisk 85 at
mosfer, znotraj vozila pa je 
temperatura narasla s 17 sto
pinj pred 14 minutami na 23 
stopinj. In še je naraščala. 
Vozilo je moralo »zavihati 
rokave«, da bi oddalo čim 
več podatkov, preden bi ga 
vročina zadušila.

Vtem se Veneri približuje 
še druga sovjetska avtomat
ska ladja, Venera-10. Izstre
lili so jo 14. junija, do Vene
re pa bo prispela zarana po
jutrišnjem, 25. oktobra. Ko 
so jo izstrelili, so sporočili, 
da je tako po konstrukciji, 
kot po svojih namenih po
vsem identična Veneri-9. Pri
čakovati je torej, da bo ma
tična Venera-10 ostala drugi 
Venerin umetni satelit.

Potemtakem je letošnji ko
nec oktobra v znamenju sov
jetskega »Venerinega spek
takla«. V ZSSR mu dajejo 
velikanski poudarek — med 
drugim tudi političnega. Po
udarjajo namreč, da je bil ta 
pomemben uspeh sovjetske 
kozmonavtike dosežen na 
predvečer 25. kongresa KPSZ

TIT DOBERSEK

Spodrezani
frak

Med kosilom, ki ga je 
za zaprtimi vrati priredil 
kanadski zunanji minister 
Allan MacEachen ameri
škemu kolegu Kissinger- 
ju, ki je bil na uradnem 
obisku v Ottawi, je ame
riški državni sekretar go
voril tudi o osebnosti biv
šega predsednika Nixona.

Na veliko nesrečo proto
kola in na prav tako ve
liko srečo zgodovini in 
zgodovinarjem pa mikro
fon za mizo edinega Ni
konovega svetovalca, ki je 
preživel brodolom Water- 
gata, ni bil izključen, in 
tisto, kar je Kissinger po
vedal o Nixonu, je zvede
la tudi javnost.

Za Kissingerja je pra
va uganka, zakaj se je 
Nixon posvetil politiki. 
»Nikoli mi ni bilo jas
no, zakaj se je Nixon 
vrgel v politiko. Neposred
ni stiki z ljudmi so mu 
bili zoprni in prav bal 
se jih je. Prav tako zopr
no mu je bilo, srečavati 
nove obraze ... Nixon ni 
bil naraven človek, kajti 
pri njem ni bilo nič spon
tanega, vse, od začetka 
do konca je bilo preraču
nano ...«

Vendar pa je Kissinger 
prepričan, da bo prišel 
Nixon v zgodovino kot 
»eden najboljših predsed
nikov, kar so jih imele 
Združene države«, kajti ta 
»nenavadni mož je znal 
izluščiti srčico proble
ma ...«

Šest let napredka
Revolucija v Somaliji dokončno opravila s kapitalizmom 
in omogočila pogoje za vsestranski napredek te dežele
Demokratična republika Somalija danes praznuje šesto obletnico zmage svoje oktobrske 
revolucije. 21. oktobra leta 1969 je vojska pod vodstvom generalnega majorja Mohameda 
Slada Barréja, ob podpori levo usmerjenih intelektualcev izvedla državni udar in prevzela 
oblast v državi, da bi rešila Somalijo iz popolne ekonomske in politične zmede, preprečila 
vedno bolj zaostrena nasprotja med severom in jugom dežele, trenja med plemeni, ne
koristen, skoraj stopartijski sistem, korupcijo, popolno brezpravnost v deželi, in podobne 
negativne pojave.
Somalija leži na izredno 

pomembnem strateškem ob
močju Afrike, ob Indijskem 
oceanu in Adenskem zalivu. 
Sile iz Afrike in Evrope so 
si dolga stoletja prizadeva
le, da bi obvladale ta del 
Afrike. Neodvisna je posta
la leta 1960. Na 537.620 kva
dratnih kilometrih danes ži
vi že 4 in pol milijona pre
bivalcev. Somalijce druži 
ista nacionalnost in vera, vsi 
so muslimam, pa tudi skup
na tisočletna zgodovina, bo
gata kultura in skupen jezik, 
ki je. ob tretji obletnici leta 
1972 dobil svojo pisavo in 
je tako postala somalščina 
tudi uradni jezik v dežeh. 
Po starih znanih kolonial
nih določitvah meja je sko
raj poldrag milijon Soma- 
Ujcev ostal zunaj sedanjih 
meja. Od tega jih dober mi
lijon živi v Ogadenu (Etio
pija), 300.000 v severnem 
predelu Kenije in ' 60.000 v 
današnji francoski Somaliji.

Revolucija je dokončno 
opravila s kapitalizmom v 
deželi in ustvarila tudi pr
ve pogoje za združitev So- 
malijcev. To pa je zadnja 
leta zaostrilo tudi odnose z 
Etiopijo in Kenijo. Odločna 
je tudi zahteva Somalije do 
Francije, naj čimprej omo
goči popolno neodvisnost 
Francoski Somaliji. Slednje 
je še najbolj uresničljivo 
Džibuti že dolgo ni več 
strateškega pomena za Fran 
cijo in čedalje bolj se širi
jo glasovi o skorajšnji in 
ternalionalizaciji teva fran 
coskega oporišča v Adenskem 
zalivu, ki pa je hkrati tud' 
pomembno pomorsko prista 
nišče za Etiopijo.

Somalija je izredno aktiv 
na v organizaciji afriške 
enotnosti. Do letošnjega se 
Stanka na vrhu v Kampah 
je oil predsednik OAE Slad. 
Znane so posredniške miši 
je Somalije v tanzanijsko 
ugandskem sporu, njeno ak
tivno delovanje za podporo 
afriškim osvobodilnim giba
njem in odločna podpora 
Arabcem v boju proti Izra
elu. Somalija je februarja 
leta 1974 postala dvajseti 
član arabske lige, sodeluje 
tudi v neuvrščenem gibanju 
vse pogosteje pa se njen glas 
sliši tudi v Organizaciji 
združenih narodov. Tako se 
ta, skoraj neznana afriška 
država, uveljavlja tudi v sve
tu.

V notranji politiki je no 
vo vodstvo, združeno v vr
hovnem revolucionarnem 
svetu odločno začrtalo soci
alistično pot nadaljniega raz 
voja Somalije, in sicer na

osnovi marksizma. 2e kar
klasičen je postal izrek 
predsednika Siada: »Izbrali
smo znanstveni socializem, 
ker je to edini sistem, ki 
nas lahko pripelje k hitre
mu gospodarskemu razvo
ju.« Somalijci poudarjajo, da 
je njihov socializem prila
gojen razmeram v dežen. 
Zato govorijo o kompatibil
nosti islama in znanstvenega 
socializma.

Kdor danes pride v So
malijo in je poznal razme
re v tej deželi pred revo
lucijo, bo presenečen ob
napredku, ki so ga v deže
li dosegli v šestih letih, od
kar je na oblasti revolucio
narna vlada predsednika
Siada. V znanih kampanjah, 
katerih osnovni moto je za
upanje v lastne sile in »po
magajmo si sami«, so do
besedno spremenili deželo. 
Eno prvih kampanj so us
merili proti trlbalizmu. ki je 
razdvajal Somalijce. Že dva 
meseca po revoluciji so od
stavili plemenske poglavar
je in šefe klanov. Za triba- 
iizem ni prostora v družbi, 
ki želi postati narod, to je 
bil ooglavitni moto te kam
panje.

Imeli so tudi kampanje za 
pridobitev osnovnega znanja 
marksizma, boj proti korup
ciji in dosegli izredne uspe
he pri naporih za opisme 
njevanje. Pravzaprav je bilo 
teh kar več. V zadnji, od 
avgusta 1974 do februarja le 
tos je sodelovalo 15.000 mia 
dincev in študentov, k: so 
šli na deželo med nomade 
čeprav je nekoč veljala sko 
raj popolna nepismenost, zna 
danes pisati in brati že do 
brih 70 odstotkov prebiva) 
stva. To pa ie prav gotovo 
eden na j večjih uspehov re 
volucioname vojaške oblasti 
Ta je tudi šolstvu posvetila 
izredno pozornost. Vedno 
več otrok obiskuje obvezno 
brezplačno šolanje, kar v 
deželi, kjer sta dve tretjin- 
potujočih nomadov, prav go
tovo ni lahka naloga.

Danes je v šolah trikrat 
več učencev kot pred revo 
lucijo. Ustanovili so . univer 
zo s petimi fakultetami, kier 
je lani študiralo 2.197 štu 
dentov, za leto 1978 pa pred 
videvajo, d« jih bo že 3.600 
Ustanovili so tudi več inšti 
tutov, kot denimo politeh
nični z 200 študenti, tehnični 
inštitut s 600 študenti itd 
Ustanovili so aka.demi io zna 
n osti. Velike uspehe so do 
segli v zdravstvu. V petlet
nem načrtu predvidevajo 
zoraditev 16 novih bolnišnic 
od teh 12 v notranjosti de

žele. In še bi lahko našteva^ 
li uspehe, ki so jih dosegli 
Somalijci v zadnjih šestih 
letih.

Mogadiš, ki je bil poprej le 
široka vas z eno samo praš
no cesto, je danes prestolni
ca z več kot 400.000 prebival
ci. Zrasla so velika stano
vanjska naselja, ceste so as
faltirati, mesto ima sodob
no letališče, bolnišnice, gle
dališče s 1.400 sedeži, nove 
hotele, gradijo veliko novo 
pristanišče, tovarne. Hribe 
okrog mesta so zasadili z 
zelenjem. Znane so kampa
nje proti premikajočim se 
peščenim sipinam. Samo z 
načrtom Merca — Shalam- 
bot so rešili pred premika
jočimi peščenimi sipinami 
več kot 6.000 hektarov plod
ne zemlje, kjer so na j več je 
plantaže banan.

Mea potovanjem po So
maliji sem sicer videl rev
ne ljudi, toda ne lačnih, to 
pa je veliko za deželo, ki 
ima kljub gospodarskemu 
napredku še vedno le 80 do
larjev narodnega dohodka na 
preoivaica. S prostovoljnim 
delom so pridobivali nove 
kmetijske površine. Obdela
li so 7.500 hektarov zemlje, 
v načrtu pa imajo še 15.000 
hektarov. Izredno pomemben 
je razvoj zadružništva. Pred
videvajo, da bodo v svoji 
urug; pet.iarJd 1974—78 usta
novili 150 splošnih in 1.500 
Kmetijskih zadrug. Poleg ba
nan, ki so bile doslej naj
važnejši izvozni pridelek, 
uvajajo nove kulture: sor-
gurn koruzo, pa tudi riž, 
tobak in oljne rastline, zele
njavo in sadje kot so gre
nivka. mango, papaja m na 
severu dežele dateljni.

Med zadnjo kampanjo so 
uredili tudi težak problem 
nomadov, ki jih je prizadela 
suša. Ta jim je pobrala ve
čino živine, spremenila 
skromno rodovitno zemljo v 
popolno puščavo. Več kot 
dvajset tisoč jih je pomr
lo zaradi lakote. V kampa
nji so z letali preselili več 
kot 200.000 ljudi s severa 
na jug, to je dobrih 2.000 
kilometrov daleč, na rodo
vitno zemljo v porečju Džu- 
ba-šebeli. S pomočjo Sovjet
ske zveze, Kitajske, Sever
ne Koreje in dragih dežel 
gradijo več tovarn in mo
derno cesto od juga proti 
severu dežele. Odkrivajo tu
di nova rudna bogastva: že
lezo, baker, predvsem pa 
uran. Tega pomaga iskati 
tudi jugoslovansko podjetje. 
Intenzivno iščejo tudi naf
to in so našli že več nahaja
lišč. BORIS KUHAR

KP Francije in KP Sovjetske zveze

Bolje s „trdnim“ Giscardom
Sporno: kako naj komunistične partije na Zahodu prevzamejo oblast?

Od našega pariškega dopisnika

Pariz, oktobra — Združena levi
ca in njen skupni program vlade je 
v zahodnoevropskem delavskem boju 
vsekakor pojav posebnega, če že ne 
izrednega pomena, saj postavlja v os- 
Vršdje enčTTzmed bistvenih vprašanj 
mednarodnega, delavskega gibanja: 
razredni boj v kapitalističnih državah 
ter načini socialistične graditve v za
hodnih deželah. Z združitvijo franco
skih komunistov, socialistov in levih 
radikalov v združeno levico ter s skup- 
nim programom vlade se je za KP 
Francije bržkone začelo novo obdobje 
njene zgodovine, ki je v marsičem 
^Premenilo tudi odnose med KPF 
in KP Sovjetske zveze.

Združitev francoske levice v gi- 
“anje, ki naj bi z zmago na volitvah 
Po popolnoma zakoniti poti prevze
to oblast v Franciji v svoje roke ter 
Potem spravilo deželo na pot politič- 
ne in gospodarske demokracije, poz- 
Peje pa na pot socializma, časovno 
in organizacijsko presega Berlinguer- 
Jev »zgodovinski kompromis« ali ko- 
yanje zavezništev med KP Španije 
to drugimi naprednimi silami v Špa- 
Hiji. Hkrati je tudi nauk za leve sile 
na Portugalskem, ki tega niso zmogle 
storiti (dasiravno imajo fancoski ko
munisti in socialisti za to vsak svojo 
razlago). Kakorkoli že, treba je reči, 
da je skupni program vlade največ, 
kar je dosegla levica v kakšni zahod
noevropski državi-

Sijajni uspeh združene levice na 
lanskih predsedniških volitvah, ko je 
hjonemu kandidatu Mitterrandu manj- 
kalo le nekaj sto tisoč glasov, da 
Pi bil izvoljen, je pripeljal nekatere 
kroge v vodstvu KPF zlasti pa ge- 
Jtoralnega sekretarja Marchaisa do 
ideje, ki je v marsičem podobna Ber
linguer j evemu »zgodovinskemu kom
promisu«: združena levica naj bi se 
razširila v široko fronto naprednih 
Francozov, v katero je Marchais po
habil tudi goliste (seveda ne vseh), 
roda na izrednem kongresu KPF ok
tobra lani so to idejo zavrnili ih za- 
9pla se je ostra polemika s partner
ji — socialističo stranko.

Tokrat nam ne gre za iskanje not
ranjih (francoskih) razlogov za to 
dejanje, marveč za tisto, kar je na- 
nalo tradicionalno zelo dobre odnose 
Ihed KPF in KP SZ.
> Analiza sovjetskih partijskih te

oretikov je morala biti drugačna, kaj
ti sicer se ne bi moglo zgoditi, da 
bi Moskva tako jasno pokazala, da 
ne podpira kandidatov združene le
vice. Zadeva je že anekdotična. Med 
dvema krogoma volitev je sovjetski 
veleposlanik v Parizu Červonenko obi
skal Giscarda ter tako dal vedeti 
Francozom, na čigavi strani je SZ. 
Tedaj je KPF protestirala v Moskvi, 
obenem pa se je tudi zavedla lekcije, 
ki jo je dobila.

V Parizu so takole sklepali: v utr
jevanju politike popuščanja napeto
sti si sovjetsko vodstvo ne želi večjih 
sprememb režimov v zahodni Evro
pi, torej je bolj pripravljeno na sode
lovanje s »trdnim« konservativnim 
Giscardom kot pa s predsednikom 
(ali vlado) levice, ki bi komaj prišla 
na oblast in ki z vladanjem nima iz
kušenj (komunisti so bili le v prvih 
povojnih francoskih vladah potem pa 
so bili »izgnani«, ker so bili proti 
Marshallovemu planu).

KP Francije je bila tudi preseneče
na in užaljena, ker je Moskva dokaj 
hladno spremljala protikomunistične 
izpade ministrov Chiraca in Poniatow- 
skega- Vrhunec tega je bilo vedenje 
premiera Chiraca, ko je bil pomladi 
letos na uradnem obisku v SZ. Ta
krat je Jacoues Chirac kratko in ma
lo izjavil, da bo med pogovorom z 
Brežiijevom zahteval, nai pritisne na 
KPF. »Pozneje ie potrdil, da je to 
tudi storil, ne da bi sovjetska stran 
javno ugovarjala « kot je pozneje spo
ročil politbiro KPF.

če še naprej sledimo kronologiji, 
seveda nridemo do Giscardovega obi
ska v SZ, med katerim ie Moskva le 
prisluhnila protestom KPF. se pravi, 
ko je francoskemu predsedniku ki si 
je zaželel, da ideološki boj ne bi bil

povzročal prevelikih napetosti, Brež- 
njev odgovoril, da politika popuščanja 
napetosti pač ne izključuje boja idej. 
Tako je generalni sekretar KP SZ 
skoraj dobesedno ponovil tezo, ki jo 
je zelo jasno objavil polibiro CK KPF 
tik pred Giscardovim odhodom v Mo
skvo. Na zunaj je bilo torej med KPF 
in KP SZ spet vse gladko.

V polemikah tako z bratskimi par
tijami kot s političnimi tekmeci ali 
nasprotniki v Franciji daje KPF zme
rom vedeti troje:

— v mednarodnem komunističnem 
gibanju ni nobenega »Centra«, kakor 
tudi ni »nadrejenih« ali »podrejenih« 
partij;

— ideološkega boja ne sme nobe
na komunistična partija žrtvovati če
mu drugemu, na primer politiki po
puščanja napetosti na svetu;

— vsaka partija ima pravico, si 
sama izbirati pot, po kateri se bojuje 
za uvedbo socializma v svoji državi.

Poleti letos, ko je lizbonska »Re- 
publica« nekaj dni izhajala kot go
stja pariškega dnevnika »Quotidien 
de Pariš«, so portugalski novinarji 
spravili na svetlo »dokument Pono- 
mareva«, šlo je za skrpucalo, nareje
no po teoretičnem članku sovjetskega 
teoretika Ponomareva. Po tem »pov
zetku«. narejenem s povsem določeno 
tendenco, pa se je dalo sklepati, da 
daje KP SZ navodila drugim parti- 
iam, kako naj prevzamejo oblast. 
KPF je tedaj ostro napadla takšno 
»povzemanje« člankov, obenem pa po
novila, da KPF sklepa v Parizu, ne 
pa v Moskvi-

Ta ideja je popolnoma jasno ob
delana v knjigi Georgesa Marchaisa 
»Demokratični izziv«, ki je izšla leta 
1973 in ki sodi med najpomembnejša 
teoretična dela francoskih komuni

stov. Marchais pravi v knjigi tudi to
le: »Komunistična internacionala ne 
obstaja že več kot četrt stoletja. Naj
si so zasluge te organizacije v pomo
či malim komunističnim partijam še 
tako velike, ne more iti za to, da bi 
zdaj spet obnovili podobno organiza
cijo — v kakršnikoli obliki. To mož
nost izključujemo. Komunistične par
tije so polnoletne. Ko izmenjujemo 
stališča z drugimi komunističnimi par
tijami, ko sklepamo o velikih skup
nih mednarodnih pobudah, se sesta
nemo in razpravljamo svobodno, de
mokratično, v duhu medsebojnega 
spoštovanja. Ni »prevladujočih« in 
»podrejenih« komunističnih partij. Vse 
komunistične partije so enake. Tako 
mi suvereno in popolnoma neodvisno 
odločamo o svoji politiki, ciljih, meto
dah akcije. Prav tako ne bi mogli 
trpeti vmešavanja v zadeve naše par
tije, kot tudi ne v zadeve naše dežele.«

Po tej logiki ima KPF za vmeša
vanje v partijske in sploh francoske 
zadeve takšno politko, ki bi bila pri
pravljena žrtvovati ideološki boj na 
ljubo politike detente. Ko je CK 
KPF sredi aprila letos razpravljal o 
mednarodnem položaju in zunanji po
litiki Francije, je poročevalec o tej 
temi — letos v politbiro sprejeti — 
Jean Kanapa zelo temeljito obdelal 
prav to poglavje, med drugim pouda
ril:

Antagonizem med socializmom in 
kapitalizmom kot gospodarskima in 
družbenima sistemoma je neuničljiv 
Neogibno se mora končati z zmago 
enega nad drugim, socializma nad ka
pitalizmom. Miroljubno sožitje ne mo
re narediti konca temu antagonizmu 
ker je samo okvir, v katerem po
teka. (...) Nikakor ne moremo do
pustiti kakršnegakoli koraka, ki bi

v imenu miroljubnega sožitja med 
državami škodil interesom našega bo
ja proti oblasti velekapitala, našega 
boja za demokracijo in socializem.

Če se je KP SZ naposled tudi od
ločno postavila na to tezo, pa je v 
odnosih med partijami še zmerom 
sporno izredno pomembno vprašanje: 
kako naj komunistične partije v za
hodnih državah prevzamejo oblast?

Kot rečeno, je KPF že nekajkrat 
poudarila svoje stališče, da se mora 
združena levica v Franciji bojevati za 
to, da zmaga na volitvah ter da tako 
prevzame oblast. Če bi levica zmagala 
za časa predsednika Giscarda, potem 
bi po vseh pravilih parlamentarne de- 
mokacije, kakršna veljajo v Franciji, 
predsednik moral prositi zmagovalce, 
naj sestavijo vlado. To stališče o mir
nem prevzemu oblasti, ki ga zagovar
ja še marsikatera partija v zahodni 
Evropi, je KP SZ če že ne napadala, 
pa vsaj težko trpela. V začetku avgu
sta pa je »Pravda« objavila članek 
Konstantina Zarodova, nadomestnega 
člana CK KP SZ in glavnega uredni
ka mednarodne revije komunističnih 
partij »Problemi miru in socializma«. 
Članek z naslovom »Leninska strate
gija in taktika revolucionarnega boja« 
je sicer analiziral Leninovo delo »Dve 
taktiki socialne demokracije v demo
kratični revoluciji« iz leta 1905, toda 
Zarodov je dal vedeti, da so »domet 
in sklepi Lenina univerzalni«. Tako 
razlagajoč Leninove misli se je Zaro
dov lotil kritike tistih komunističnih 
partij, ki hočejo priti na oblast z 
»buržoaznimi volitvami«, pri čemer 
pozabljajo, da je »diktatura proletari
ata prvi, ne pa končni cilj komunistič
nega boja«. Takšne partije je Zaro
dov imenoval »sodobni pobotovalci, 
ki jim niti v besedah ni do avtono

mije proletarske partije. Partijo bi 
najraje razpustili v ideološko brezob
lično organizacijo, v kakršnokoli zve
zo, ustvarjeno po formuli »enotnost 
za vsako ceno«. Toda njihova logika 
je enaka, je manjševiška logika.«

Na tako kritične besede je naj
prej odgovorila KPI v »Unità«, po
tem pa tudi KPF. Najprej je Geor
ges Marchais na tiskovni konferenci 
znova poudaril, da se »politika ko
munistične partije Francije določa v 
Parizu, ne pa v Moskvi«. Dejal je tudi, 
da v Leninovih delih ni mogoče iskati 
odgovorov za sodobne francoske prob
leme in da se bo KPF držala skupne
ga programa levice, katerega izvedbi 
bo posvečala vse napore.

Pozneje je še član politbiroja Ja
cques Chambaz v »Humanitš« zapisal, 
da temelji strategija KPF na »preho
du v socializem v etapah«. »Nikomur 
nočemo dajati lekcij, našo strategijo 
in našo politiko pa določamo popolno
ma neodvisno. Neštetokrat smo že 
rekli, da tako korenita sprememba, 
kot je prehod družbe v socializem, 
v bistvu izključuje vzorce — tako sta
romodne kot konfekcijske.«

Pred nekaj dnevi je moskovska 
»Pravda« spet objavila podoben čla
nek, namenjen ',edem desetletnici po
litičnih stavk v Rusiji. Dasiravno go
vori članek o tem »silovitem primem 
proletarskega junaštva«, je v njem zno
va poziv zahodnoevropskim komuni
stičnim partijam, naj se ne zanašajo 
samo na volitve, marveč naj, kot je 
»rekel tovariš Brežnjev«, ravnajo bolj 
revolucinarno: »Leninov poziv, da je 
treba izkoristiti vsako spremembo 
okoliščin, uporabiti vsako obliko bo
ja. je zelo aktualen za komuniste.«

In spet je bilo potrebno pojasnilo 
KPF, objavljeno v »Humanite«: »Ko
munistična partija Francije določa svo
jo politiko popolnoma neodvisno, ne 
da bi pri tem potrebovala navodila 
od kogarkoli. V primerih pa, da bi 
prišla kakšna navodila v tisku in od 
izvedencev za ideologijo, četudi sov
jetskih, se KPF za to ne bi zmenila.«

Prav zaradi vsega tega je KPF 
želela, da bi na konferenci evropskih 
partij razpravljali tudi o razrednem 
boju v kapitalističnih deželah ter gra
ditvi socializma v zahodnih državah. 
Vendar je, kot je dejal njen predstav
nik na pripravljalnih pogovorih Jean 
Kanapa, »upoštevala željo številnih 
drugih komunističnih partij«, ter se 
sprijaznila s tem, da na konferenci 
govorijo »samo o boju za mir in po
puščanju napetosti«.

Ni pa se odpovedala polemiki s 
KP SZ.

Stane Ivanc
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Uresničena ideja
Kolektiv šole v Cerknem že tri leta uspešno prenaša 
vrednote in tradicije NOB na mladi rod — Veliki načrti
CERKNO, 22. okt. — Kmalu bo minilo že sedem let, odkar je med preživelimi udeleženci 
6. partijskega tečaja vznikla ideja, da kot spomenik NOB v Cerknem zgradimo šolo, ki 
bo prenašala vrednote in tradicije NOB mladi generaciji. Že tri leta zatem je na obrobju 
Cerknega zrasla moderna šolska zgradba, ki je sprejela pod streho učence višjih razredov 
osnovne šole. V solidarnostni akciji, žal, ni bilo zbranih dovolj sredstev, da bi postavili 
nove učilnice tudi za mlajše učence.

Čeprav šola ni v celoti zgra
jena, je bilo njeno triletno 
delovanje uspešno. Ne le pri 
izpolnjevanju predpisanih uč
nih načrtov, temveč tudi pri 
izpolnjevanju obveznosti, 
ki izhajajo iz njene idejne 
zasnove, to je prenašanje 
vrednot In tradicij NOB. Zla
sti pa je bil kolektiv šole 
ploden pri iskanju najuspeš 
nejših metod za pouk zgo 
dovine NOB in uresničevanju 
zamisli o šoli kot hospitacij 
ski in eksperimentalni us
tanovi.

V bodoče bo pedagoška de 
javnost v' šoli še bolj siste
matična in kvalitetna, saj so 
s pedagoško akademijo v 
Ljubljani podpisali samoup
ravni sporazum o sodelo
vanju. Tako bodo študentje

in učitelji oddelka za zgodo 
vino in geografijo pedagoške 
akademija s pomočjo šole 
krajevne skupnosti ter ZB 
NOB v Cerknem med drugim 
opravih raziskavo na temo 
Naravne in družbene razme 
re Cerkljanskega kot pogo; 
razvoja NOB.

Oddelek za kemijo bo op 
remil učilnico v Cerknem z 
osnovnim inventarjem za uva 
janje sodobnega pouka kemi 
je. Oddelek za matematiki 
in fiziko pa bo izdelal pro 
toUpe cenenih učil za pouk 
modeme fizike in bo te pro 
totipe preizkusil na osnovni 
šoli v Cerknem. Organizirali 
bodo slikarsko kolonijo. Od 
delek za glasbeno vzgojo bo 
učiteljem nudil strokovno po 
moč psi negovanju narodne.

zlasti pa partizanske pesm 
ter bo proučeval pomen teh 
pesmi za ohramtev narodne 
zavesti in udeležbo primor 
skih Slovencev v NOB.

Pri izpeljavi vsebinske m 
metodične zasnove šole sto.;; 
učiteljskemu kolektivu ob 
strani društvo prijateljev OŠ 
Cerkno Spomenik NOB Dru 
štvo, čigar predsednik je Mi 
ha Marinko, skrbi tudi za 
nadaljnje zbiranje finančnih 
sredstev, ki so potrebna za 
dograditev manjkajočega tra 
kta šole, skrbi za nadaljnjo 
gradnjo šole, estetsko uredi 
tev njene okolice in za se 
znanjanje slovenske javnosti 
o delu šole.

SILVESTRA ROGEL.i

NADALJEVANJE GRADNJE — Osnovna šola Spomenik NOB v Cerknem zbuja po 
zomost številnih izletnikov. V treh letih si jo je ogledalo več kot 20 tisoč ljudi 
med njimi veliko obiskovalcev iz tujine, predvsem Italije. Na zelenici poleg glavne 
stavbe so prejšnji teden zasadili prv® lopate za gradnjo dodatnega pritličnega 
vr;ia Foto: Silvestra Rogelj

Odpravili 
stare napake 

in slabosti
Kosovske TE bodo letos 

izpolnile začrtani 
proizvodni plan

OD NAŠEGA FRISTINSKEGA 
DOPISNIKA

OBILIC, 23. okt. — Vseh 
pet kosovskih termoelektrarn 
z instalirano močjo 800 me
gavatov delajo s polno paro, 
površinska kopa »Dobro se
lo« in »Belačevac« pa ustvar
jata rekordno proizvodnjo. V 
tej veliki delovni organizacij: 
napenjajo vse sile, da bi do
segli stabilizacijo in temeljito 
spremenili stanje. V tej ak
ciji prednjačijo komunisti 
(ki jih je okoli 1000). Letoš
nje leto je minilo brez več
jih okvar na napravah, de
lovna disciplina se je zbolj
šala, z vsemi močmi se tru
dijo zboljšati organizacijo 
dela. Kosovske termoelek
trarne so tako v prvih sed
mih letošnjih mesecih pro
izvedle 16 odstotkom več 
električne energije kot v is
tem obdobju lanskega leta. 
Sodeč po dosedanjih rezulta
tih je pričakovati, da bo v 
prihodnjih mesecih plan pro
izvodnje električne energije 
tudi izpolnjen. Največja skrb 
v tem obdobju velja tudi sre
dnjeročnemu planu kombina
te, nadalje samoupravni pre
obrazbi in uvedbi novega na
čina organizacije dela. Kom
binat »Kosovo« je sklenii po
nuditi raznim strokovnjakom, 
ki jih primanjkuje, tudi be
neficije, tako da bodo rajši j 
prihajali v to delovno organi
zacijo. Voditelji kombinata 
zagotavljajo, da se ne bodo 
več ponovile stare napake in 
slabosti. Ves kolektiv se za
veda pomena kosovskih ter
moelektrarn za gosnodarstvo 
države in bo zato dal vse od 
sebe, da bo tok pritekal brez 
zastojev

MUHAMED SHKOZA

Vedno zunaj
Nekatera beograjska gradbena pod
jetja zaslužijo v tujini več kot doma

OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA DOPISNIKA
BEOGRAD, 21. okt. — Letošnje leto bo za beograjske grad
benike po vrednosti del, ki jih izvajajo v tujini, rekordno. 
Po dosedanji dinamiki računajo, da bo vrednost opravlje
nih del presegla 8 milijard dinarjev, kar je več, kot bo ta 
operativa dosegla v Jugoslaviji.

Največji beograjski »grad
beni izvoznik« je Energo- 
projekt. Zaradi velikega ugle
da, ki si ga je ta firma pri
dobila ' zlasti v državah v 
razvoju, se je njena dejav
nost v tujini še močno raz
širila. Doslej je Energopro- 
jekt opravil v tujini (če do
damo vrednost vseh letošnjih 
del' za 569 milijonov dolar
jev del.

Vrednost del v prvem pol
letju se je v primerjavi z 
ustreznim obdobjem lanske
ga leta podvojila, po skle
njenih pogodbah pa pričaku
jejo, da bt3 v vsem letu za 
80 do 90 odstotkov večja kot 
lani. Kolikšen je pomen 
Energoprojekta in njegovega 
novega uspeha, se najlepše 
vidi iz naslednje primerjave: 
beograjski gradbeniki oprav 
Ijajo 62 odstotkov vseh del 
jugoslovanske operative v 
tujini, samo na Energopro- 
jekt pa prid» 65 odstotkov 
vrednosti del beograjske 
operative.

Poleg tega podjetja so naj
uspešnejši na tujih' gradbi 
ščih še Ivan Milutinovič. 
Trudbenik, 7. jul in Minel 
Skoraj 38 odstotkov oprav 
Ijenih dei je iz operative vi 
šokih gradenj. 2 odstotka 
manj pride na vodne grad 
nje, 24 odstotkov pa na niz 
ke gradnje.

V beograjskih gospodar 
skih krogih je zdaj zelo ak 
tualno vprašanje, kako bi bo 
Ije izkoristili priložnost, da 
bi ob tolikšnem prodoru 
gradbenikov v tujini zagoto
vili tudi večji izvoz razne 
domače opreme in suficitar- 
nega materiala. Sodijo, da

glede tega položaj ni zado
voljiv in zato so nedavno se
dli za isto mizo politični in 
gospodarski voditelji glavne
ga mesta in voditelji Ener
goprojekta.

Doslej je bila raven tega 
»posrednega« izvoea neznat
na. Za večletna dela, ki so 
se že začela in veljajo nekaj 
sto milijonov dolarjev, je 
Energoprojekt zagotovil sa
mo za pičlih 50 milijonov 
dolarjev izvoza opreme in 
materiala. V podjetju upra
vičujejo ta skromni izvoz z 
dejstvom, da sklepajo pogod
be samo za gradbena dela, 
tuji investitorji pa se pose
bej — z drugimi firmami — 
pogajajo za nakup opreme 
Tako je tudi pri največjih 
objektih, ki jih gradi to pod 
jetje — hidroelektrarnah v 
Zambiji, na Islandiji in v 
Panami, namakalnem siste
mu v Peruju itn.

Eno od podjetij, ki je tu
di sorazmerno uspešno delo
valo na tem področju, je 
Ivan Milutinovič. Za dela pri 
gradnji ladjedelnice m pri
stanišča čalna v Bangladešu 
je zagotovilo dobavo razne 
domače opreme iza več kakor 
13 milijonov dinarjev, pri 
uresničitvi te pogodbe bodo 
sodelovali Goša iz Smederev
ske Palanke. ljubljanski Li
tostroj, reški Vulkan in tr- 
steniška Prva petoletka.

Delu naših gradbenikov v 
tujini pripisujejo v Beogra
du vse večji pomen. Vred 
nost teh del precej presega 
vrednost celotnega neposred
nega izvoza vsega beograj
skega gospodarstva.

SLOBODAN VUKMIROVIČ

Novice
Arheološka dela 
ir Stobiju

TITOV VELES — V an
tičnem mestu Stobi, v 
bližini Ktovega Velesa, ki 
sodi med največje arheo
loške lokalitete • na Bal

kanu, se bodo arheološka 
dela nadaljevala. Skupine 
arheologov bodo razisko
vale šest najpomembnej
ših objeklov: episkopsko 
baziliko, sinagogo, gledali
šče, teodozijansko in pe- 
risterijsko palačo in no
tranje utrdbe. Raziskave 
naj bi dale podatke iz he
lenistične, zgocmjebizantin. 
ske in rimske dobe.

Ustanovitev 
koroške sekcije 
društva exlibris

RADLJE OB DRAVI — 
V tukajšnji osnovni šoli 
bo 25. oktobra ob 12. uri 
ustanovni občni zbor ko
roške sekcije društva ex
libris Slovenije. V galeriji 
Ars bo uato odprta raz

stava jugoslovanskih ex- 
librisov, doslej najpopol. 
nejši tovrstni pregled.

Skulpture Luja 
Vodopivca

AJDOVŠČINA - V Pi
lonovi galeriji bodo da
nes, v petek, 24. oktobra 
ob 18- uri odprli kiparsko

razstavo Luja Vodopivca. 
Prirejata jo študentski 
kulturni center iz Ljublja
ne in Pilonova galerija. 
Razstava no odprta do 16. 
novembra.

Jeseniški DOLIK 
v Trbovljah

TRBOVLJE — Danes, v 
petek, 24. oktobra ob 18.

uri bodo v galeriji trbo
veljskega Delavskega do
ma odprli prvo likovno 
razstavo te sezone. S 35 
deli se oodo predstavili je
seniški likovniki, člani Svo
bode »Tone Čufar« DO
LIK. Razstava, pri kateri 
otvoritvi bo sodeloval Tr
boveljski oktet, bo odprta 
do 4. novembra.

T. L.

Fant, ki redi ribe
Biolog Miro Kraljevič se ukvarja z umetnim vzgajanjem 
in razmnoževanjem morskih rib — Vmes pa še študira
SPLIT, oktobra — V Jugoslaviji vsako leto z večjo zaskrbljenostjo ugotavljamo, da je 
rib v našem morju vse manj. A na žalost le ugotavljamo. Ponekod drugod, kjer imajo 
neprimerno večje morske površine in je tudi pomanjkanje rib mnogo manj pereč pro
blem, kot pri nas, na primer v Franciji, Italiji, Izraelu in na Japonskem pa imajo že 
vrsto strokovnih inštitucij za umetno vzgajanje in razmnoževanje morskih rib. Pri nas 
smo začeli s tem pionirskim delom šele letos. Z njim se ukvarja en sam človek, pa še
ta ni profesionalec, temveč št
To je 25-letni Miro Kralje

vič, diplomirani biolog, ki se 
je odločil, da bo študiral na 
tretji stopnji. Potem ko je 
kot praktikant delal v žival
skem vrtu, veterinarski bol
nišnici in v nekaterih go
spodarskih organizacijah, so 
končno uslišali njegovo željo 
in mu na Oceanografskem in
štitutu v Splitu omogočili, da 
začne s pionirskim delom na 
področju umetnega vzgaja
nja morskih rib. Inštitut mu 
plačuje sam0 zavarovanje, si- 
ser pa jih ne stane niti di
narja.

Težave s hrano
Glede na tak odnos je jas

no, da je fant tudi pri svo
jem delu zelo prepuščen sa
memu sebi. Potem ko se je 
nekaj časa ukvarjal s postr 
vrni in kra.pl, se je odločil, 
da bi začel umetno vzgajati 
komarče ali podlanice (sparus 
auratus). To je sicer precej 
redka riba, a sodi v prvo 
kvalitetno vrsto, takoj za zna
nimi lubini. Prav zaradi nje
nega okusnega' mesa je pri 
čakovati, da bi imeli uspehi 
v umetnem vzgajanju tudi 
precejšen ekonomski učinek

»Prve komarče smo ujel* 
v Kaštelskem zalivu. Takoj 
sem jih dal v formalin in 
so služile Za pravo spoznava 
nie s to vrsto rib. Ko sem 
jih nekoliko bolje spoznal 
tudi »znotraj«, s seciranjem 
sem izgubil izredno veliko ča 
sa, smo šli na nov lov. Ok

rog 30 smo jih ujeli, toda 
v inštitut smo jih pripeljali 
samo 25, druge so na poti 
poginile. Prva težava je na
stala, ker nisem vedel, s čim 
bi jih hranil. Kmalu sem 
odkril hrano, s katero so se 
obdržale pri življenju, ven
dar jim ni bila posebno po 
godu, saj so je precej pušča
le. Potem sem iskal hrano 
po »njihovem okusu«. Jasno 
mi je postalo, da je mešani
ca beljakovin, ribje moke in 
pivskega kvasa dobra, še ha 
nes pa ne vem kakšno raz
merje jim najbolj ugaja,«

Miro se je zares lotil pio
nirskega dela. Vsaj pri nas 
Tako pravi, da se pri vsaki 
malenkosti zamudi po nekaj 
dni, včasih celo nekaj ted
nov po nepotrebnem izgublja 
čas. Toda izkušenj pri nas 
ni, tistih iz tujine, ki jih 
išče v tuji strokovni litera 
turi pa ne najde, saj znan
stveniki s tega področja po 
vsem svetu ljubosumno skri
vajo svoja odkritja. Marši 
kje so v umetnem vzgajanju 
rib dosegli že izvrstne uspe
he (umetno opravijo že cel 
biološki ciklus), kar se bo 
ali pa se že kaže tudi v go
spodarstvu.

Kot da bj opazoval 
otroka

»Kljub temu, da sem po 
nepotrebnem izgubil veliko 
časa in da nimam prave po
moči in podpore, še nisem ]

• «iFvnrt •NvpTfvr! ■ • •' ••

izgubil volje,« nadaljuje mla
di biolog. »Najbolj zadovo
ljen sem, ker so ribice v 
treh mesecih zrasle od 2 in 
pol na preko 10 centimetrov 
in da so še žive. Pravkar 
sem jih razdelil v dva baze
na; ene hranim z umetno, 
druge pa z naravno brano. 
Kakšni bodo rezultati, še ne 
vem, to bo jasno šele čez ne
kaj tednov. Potem bom vse 
moči napel zato, da dosežejo 
svojo najboljšo težo, okrog 
25 do 30 dekagramov.«

Venomer ponavlja, da smo 
Jugoslovani že tako v precej
šnji zamudi in da je skrajni 
čas za zagotovitev pogojev za 
intenzivno vzgajanje morskih 
rib. Prehranjevanje svetovne
ga prebivalstva zahteva umet
ne posege, najdlje smo gle
de tega šli v kmetijstvu, se
veda pa ne bi smeli pozabi
ti tudi na ribe.

Miro Kraljevič štirikrat 
dnevno hrani svoje komar
če, na vsake štiri ure, vmes 
pa študira: tiste redke ma
teriale, ki mu lahko poma
gajo pri delu z ribami, pa še 
vse drugo, kar je potrebno 
za študij na tretji stopnji.

»Moje ribice me izredno 
zanimajo, pa tudi razveselju
jejo. Prav tako je, kot če 
imaš otroka in opazuješ, ka
ko se spreminja in razvija. 
Moje delo je izredno zanimi
vo, aktualno, upam pa. da 
bo ' za naše gospodarstvo 
tudi donosno.«

BORIS LENIČ

V osnutku dogovora o družbenem 
načrtu Slovenije za obdobje 1976—80 
je na nekem mestu zapisano, da bo 
elektroindustrija v naši republiki tu
di v vrihodnje najprodornejša gospo
darska panoga. Zlasti je poudarjen po
men elektronike. Njena vloga pri po- 
•ìndahlianiu vroizvodnih procesov in 
prfširjenju avtomatizacije v gospodar- 
stvrTirTlinižbi nasploh zares narašča 
izjemno strmo, tako rekoč vsak dan, 
vred našimi očmi. Pri tem pa se, če 
imamo v mislih zastarela orodja ozi- 
roma proizvajalna sredstva, pa proiz
vajalni vostopek v mnogih naših to
varnah, tega dejstva še ne zavedamo 
vsi enako lnočno.

I ■ -r, ■ r -, , A; A.' ■ -"m" liri - ' ,
. ff

Družbeni razvoj

Mikroelektronika — 
tretja tehnološka revolucija

Iskra preskakuje obdobje
Elektronika ima v resnici taksno 

naravo, da je ni samo moc, ampak jo 
je sploh treba šteti za nirastrukturo. 
To stoji tudi v omenjeni družbeni 
listini.

Se pravi, da je dandanes elektro
nika neogibna nujnost vsakršnega so
dobnega gospodarjenja in sploh nuj
ni pogoj za gospodarski m družbeni 
napredek.

Ko dandanes pri uas Izgovarjamo 
besedo elektronika, imamo v mislih 
predvsem dvoje: prvič, mikroelektro
niko in drugič Iskro, veliko slovensko 
sestavljeno organizacijo združenega 
dela, nosilsko naše dektroindustrije 
ali, določneje povedano elektronske in
dustrije.

Kar zadeva prvo: Mikroelektronika 
ali mikroelektronska vezja m sistemi, 
oboje pomeni uresničitev zamisli, pri 
kateri nimamo več opraviti s posa
mičnimi elementi, kot so Kondenzator
ji, upori, transistorji, narveč stopajo 
na njihovo mesto celotna integrirana, 
funkcionalna vezja, ki uh izdelujejo 
hkrati, obenem z njihovimi mnkcional- 
nimi povezavami. In kar je bistve
no in za nepoznavalca nemara tudi 
presenetljivo, ves najmanjši integrira
ni sistem, ako ga smemo -ako imeno
vati, je kot večplastni '-eliei posebnih 
polprevodnih plasti, ki sestavljajo in
tegrirano vezje z elementi in zveza
mi vred, vtisnjen v svojo osnovo, 
vzemimo, v ploščico iz silicijevega 
monokristala. Ves ta sklop (izveden
ci mu pravijo chip) meri le nekaj 
kvadratnih milimetrov.

»Življenjski nazor«

Kar zadeva drugo, Iskro: njena 
usmeritev v mikroelektriko, v aktiv
no nadaljevanje tretje tehnološke re
volucije, kot imenujejo odkritja in 
uporabo mikroelektronike (prva re
volucija je iznajdba elektronke, dru
ga iznajdba transistorja), o čemer 
bomo kasneje podrobno govorili, iz
haja iz Iskrinega naslednjega življenj
skega nazora, da tako povemo: Pod
pirati in razvijati velja zlasti tisto in
dustrijo, ki ima za iundament intelek

tualno strokovno in znanstveno delo. 
To je industrija, ki mora zaposlovati 
veliko visokokvalificirane delovne si
le. Ta industrija proizvaja inženirin
ge, izdeluje opremo, ki ni predmet 
pretirano množične uporabe, je pa 
pretežno rezultat visokokvalificiranega 
dela in znanja. Za Slovenijo to kon
kretno pomeni pospešeno usmeritev 
v računalniško proizvodnjo, v proiz
vodnjo mikroelektronike, telekomuni
kacijskih sistemov, opreme za avto
matizacijo, specializiranih artiklov vi
soke stopnje kemijske obdelave, kot 
so farmacevtski proizvodi in podobno.

Seveda bi bilo moč pričujočemu 
»življenjskemu nazoru« še kaj dodati, 
ga še nadrobneje razčleniti in razmi
šljati, na primer, še dlje, c stroje
gradnji, ki ima v Sloveniji veliko in 
najboljšo tradicijo in beleži velike us
pehe in ki dobiva prav z vpeljavo mi 
kroelektronike kot nepogrešljivega se
stavnega dela nov zagon, »vežo aktu
alnost in prodornost, vendar pa je za 
namen, ki se mu tokrat posvečamo, 
povedanega v načelnem smislu dovolj.

Mislimo govoriti predvsem o Iskri
ni dolgoročni usmeritvi v proizvod
njo mikroelektronike, s čemer razu 
memo, kot že povedano, proizvodnjo 
integriranih vezij, računalnikov, tele
komunikacijskih sistemov, sistemov 
za avtomatizacijo delovnih procesov, 
urejanja prometa itd., čemur vsemu pa 
je zopet temeljni zidak sklop integri
ranega vezja. Tako se pravzaprav zme
raj vrtimo v krogu; brez miroelekro- 
nike ne bi bilo računalnikov, ne bi bi
lo sodobnih informacijskih sistemov, 
ne bi bilo sodobnih telekomunikacij
skih sistemov z uporabo satelitov, ne 
bi bilo tudi modemih televizorjev, ra
dijskih aparatov, pralnih strojev, pro- 
gramatorjev za pečice itd. Ne bi bilo 
sodobnih naprav, ki uh potrebujeta 
armada in vseljudski odpor, vzemi
mo sistemov za odkrivanje sovražni 
ka v megli, vodi in zraku, pa siste
mov, ki samodejno vodijo raketne iz
strelke k cilju, in podobno.

Iskrina odločitev, da se bo lotila 
proizvodnje mikroelektronike oziroma 
integriranih vezij, je že -iedaj najbrž 
docela razumljiva, tako »spsplošno 
vlogo igra mikroelektronika v celot

nem družbenem gospodarstvu, kot 
smo morda že uspeli bežno pokaza
ti. Vendar pa je tako odločitev nare
kovala še neka druga prvina, ki prav 
neposredno izvira iz sako imenovane
ga Iskrinega »življenjskega nazora«. 
To je prednostna vloga intelektualnega 
dela in znanosti v celotni zgradbi pro
izvodnje mikroelektronike, v celotnem 
proizvajalnem procesu. O v&em kar 
zadeva mikroelektroniko v njeni splošni 
gospodarski in družbeni prepleteno
sti, se pogovarjamo z Milošem Kobe
tom, direktorjem za inovacije v zdru
ženem podjetju Iskra. Miloš Kobe nam 
vodilno vlogo intelektualnega dela in 
znanosti v mikroelektronski proizvod
nji nazorno upodablja na majhnem, 
nekaj kvadratnih milimetrov velikem 
sklopu integriranega vezja — na chi- 
pu. V tem drobnem delčku je skrito 
90 odstotkov intelektualnega dela ozi
roma znanja in znanosti. Ročni kal
kulator na 4 računske operacije, ka
kršnih vidimo mnogo v naših trgovi
nah, vsebuje od enega do dva chipa. 
S tem je povedano vse.

Za svojo pamet

Ce bi integrirano vezje torej uvaža
li (toda uvoz postavljamo tukaj le kot 
nekak teoretični primer, saj je naše 
življenjsko pravilo naslonitev na lastne 
moči in vire povsod. Kjer le to mo
goče, poleg tega pa uvoz že zaradi 
strateško-obrambnega pomena mikro
elektronike sploh ne pride v poštev), 
tedaj bi se zgodilo naslednje: odpove
dali bi se pravzaprav, kot opozarja 
Miloš Kobe, svoji pameti. Izdelovali 
bi namreč le ohišje in ‘ipke (če mi
slimo na kalkulator), se pravi natan
ko in samo tistih 10 ■xistotkov, koli
kor v vsakem posameznem sklopu 
integriranega vezja ni .ntelektualnega 
in znanstvenega dela. Drugih devetde
set odstotkov ali vso pamet bi dobi
vali od drugod.

V odločitvi o začetku proizvodnje 
mikroelektronike oziroma integriranih 
vezij med drugim stoji: Iskra se v 
načelu ne misli usmeriti -a tista mi- 
krovezja, ki jih je moč najti v kata

logih, na veliko serijska in standard
na vezja. Tu bi težko konkurirali tu
jim proizvajalcem. Težišče Iskrine 
proizvodnje bodo integrirana vezja po 
naročilu. Kakšni dve tretjini proizvod
nje teh vezij bo Iskra uporabila zase, 
za svojo proizvodnjo. Drugo bo pro
dajala v državi in izvažala.

Kar je po našem mnenju v Iskrini 
proizvodni odločitvi (če odštejemo sa
me proizvodne Učinke) bistveno in 
najbolj dolgoročno, to je vsekakor dej 
stvo, da sta bila sklep o usmeritvi v 
proizvodnjo integriranih vezij in z 
njimi povezan nakup '.uje licence po
stavljena na dolgotrajno in temeljito 
lastno raziskovalno delo. V tem pri
meru se je izpolnilo tisto, kar se v 
naši državi v nedavni preteklosti pri 
prenosu in kupovanju tujega znanja 
kar po pravilu skoraj nikdar ni ures 
ničilo: tuje znanje se 'okrat postavlja 
na lastno raziskovalno delo, ki zavoljo 
svoje razvitosti tudi izbere ravno tisto 
tuje znanje, ki ga potrebuje za svoj 
lastni, avtohtoni prodor, za svoje last
no oplemenitenje.

Licence v škodo

Ali povedano drugače: licenca, ki 
prihaja v okolje, v katerem je razvito 
zadevno raziskovalno delo, v katerem 
obstajajo primerni strokovnjaki in ra
ziskovalci, v katerem obstaja konkret
na praktična znanstvena kultura, kot 
lahko tudi zapišemo, ta licenca se v 
teh razmerah pretvarja v domač, avto
htoni, izvirni produkt. Domače razi
skovalno delo in strokovne ter tehnič
ne moči jo nadgrajujejo, plemenitijo, 
jo prilagajajo posebnim domačim teh
ničnim, gospodarskim in družbenim 
razmeram. Taka licenca je v bistvu 
vžigalnik novih lastnih raziskovalnih 
in tehnoloških dosežkov, ne le sred
stvo za novo ali boljšo proizvodnjo v 
konkretni industrijski panogi, v tisti, 
kamor se je licenca pač preselila.

Vse to pa je mogoče zato, ker je 
domače znanje, domače '•az.iskovalnó 
delo in njegovi dosežki ter na tej 
podlagi pridobljeno poznavanje prob
lema izbralo prav takšno licenco, ki

jo je mogoče z lastnim raziskovalno- 
razvojnim in tehničnim demm napra
viti za svoj avtonomni izvirni dosežek.

V naši državi pa smo, kot že ome
njeno, pogosto ravnali tako, da smo 
kupovali licence za področja, kjer ni 
smo imeli razvitega 'astnega razis
kovalnega dela. Zato smo ali izbirali 
neprave licence, ki jih Kasneje nismo 
znali uporabiti in izraoiti, ali pa so 
nam licence, kljub trenutnim proiz
vodnim učinkom, škodovaie, saj so 
nam zunaj izbranih družbenih razvoj
nih usmeritev prav diktirale svoje 
smeri na posameznih področjih, ker 

> je bila takšna narava proizvodnje, ki 
so jo nosile v sebi oziroma sprožale; 
ker je ta proizvodnja pač ootrebovala 
natanko take in nič drugačne pogoje 
proizvodnje, vire za proizvodnjo, in
frastrukturo itd.

To pa pomeni, da takšen nenačr- 
ten in nepremišljen uvoz licenc tudi 
ni kot svojo posledico porajal novih 
domačih raziskovalnih in razvojnih 
dosežkov ter kajpada raziskovalnih 
in razvojnih kadrov.

Danes je ozračje (kakšna je stvar
na praksa v celoti, tega še ne vemo) 
docela drugačna. Ni odveč podčrta
ti, da so ga ustvarili stališča in 
opozorila 10. kongresa in 7. kongresa 
ZKJ.

Njegova značilnost je vseobsegajo
ča misel o nujnem razvijanju lastnih 
raziskovalnih in razvojnih dosežkov 
ter naslonitvi celotne proizvodnje ali, 
šrše, družbenega dela nanje.

Kjer pa se uvozu cujega znanja 
ne moremo odreči (docela se mu naj
brž nikdar ne bomo mogli povsem, 
tako kot se mu najbrž ne more no
bena družba), v takih primerih pa 
mora za prenos tega znanja obstoja
ti doma primemo strokovno tn znanst
veno ter materialno zaledje, v kate
rem se tuja znanost primerno nadgra
di, prilagodi in oplemeniti.

Deset let priprav

Tako je, kot je kazno Iz besed 
Miloša Kobeta, ravnala Iskra Ko so

letošnjo spomlad kupili licenco za 
tehnologijo proizvodnje integriranega 
vezja od ameriške firme American 
Microsystems Incorporation iz Santa 
Giare v Kaliforniji, so imeli za seboj 
več kot 10 let raziskovalnega in raz
vojnega dela. Financirala sta ga Iskra 
in Raziskovalna .skupnost Slovenije 
oziroma tedanji sklad fsons Kidrič, 
odvijalo pa se je v -aboraterijih fa
kultete za elektrotehniko, la inštitutu 
Jožef Stefan in v inštitutu z« elektro
niko in vakumsko tehniko. Temeljni 
predmet raziskovalno-razvoinega dela 
je bilo raziskati, kako se načrtujejo in 
izdelujejo mikroelektronski chipi.

V vseh teh letih so oili teko ustvar
jeni potrebni kadri in manie zcled- 
je, ki lahko zdaj docela »vsrka« tuje 
znanje in tudi suvereno ravna z njim, 
ga obvlada in si ga prisvaja Razume 
se, da bo licenca sprožila tudi novo 
raziskovalno delo, saj se mikroelek
tronika nenehno razvija, domala vsak 
dan se pojavljajo nove tehnologije, no
ve oblike vezij.

Da bi podkrepili zapoved, da se 
sme kupovati (kadar ni drugega izho
da oziroma kadar gre za spletno pre
skakovanje celih tehnoloških razvojnih 
obdobij, kot, vzemimo, -avnajo Ja
ponci) tuje znanje le če jostaia že pri
merno in pripravno domače razisko- 
valno-razvojno in kadrovsko zaledje, 
povejmo še to: Iskra si ,e na teme
lju 10-letnega raziskovalnega in raz
vojnega dela pridobila znanje, da je 
lahko prav natančno določna, katero 
tehnologijo za proizvodnjo integrira
nega vezja želi izbrati, med, coudarja- 
mo, mnogimi tujimi tehnologijami.

»Iskra skače čez tehnološka obdob
ja,« pribija Miloš Kobe, m itemeljuje 
Iskrino odločitev, da je supila tujo 
licenco kljub lastnim otipljivim ra
ziskovalnim in razvojnim dosežkom, 
ki bi prvi hip kazali v proizvodnjo 
zgolj na lastnih raziskovalnih temeljih, 
takole: Velikanska razlika med la
boratorijskim delom m »esnično pro
izvodnjo. Razlika je, če v laborato
riju napravimo nekaj kosov vezij, kar 
ni tehnični problem, in če v industrij
ski proizvodnji izdelujemo 10C in 100 
tisoč chipov vezij z visoko stopnjo in
tegracije, kar seveda terja primerno 
industrijsko opremo, ndustnjsko or
ganizacijo in proizvodnjo znanja. Ce 
bi hoteli vse to napraviti ^ami, tedaj 
bi potrebovali nekaj let.«

Tako se za Iskro začenja novo ob
dobje v tvornem soustvarjanju in na
daljevanju tretje tehnološke revoluci
je, nekje v Ljubljani, v novih proiz
vodnih prostorih, kjer naj bi že leta 
1978 izdelali približno 500 tisoč chipov 
različnih vrst. Domači strokovnjaki 
bodo vzeli v svoje roke v ej pomemb
ni proizvodnji testiranje in asembli- 
ranje (dajanje v ohišja m povezova
nje) chipov in pa sila zahtevno načr
tovanje vezij. Mikroploščine, na kate
rih vezje je, bo zanje spočetka izde
loval tuji proizvajalec, vendar le do
tlej, dokler si ne bodo prisvojili tudi 
tega postopka.

Primož Žagar
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Jugoslaviji je za las ušlo
V 2. AMATERSKI LIGI! DOMAČI ŠPORT

Za enajsterico Primorja
senzacionalno presenečenje foo jutri Sagrado trd oreh
Po vodstvu z 2:0 proti SZ jc tefcmo zgubila - Neuspehi obeh italijanskih ekip

(Od našega dopisnika!
BEOGRAD, 24. — Prva popoldan

ska tekma med Jugoslavijo in So
vjetsko zvezo se je pričela z veli
kim presenečenjem. Potem ko so na 
samem začetku sovjetski odbojkarji 
razvijali vse bolj izdatno vodstvo 
do 11:2, je prišlo do skoraj senza
cionalnega preobrata. Jugoslovani so 
zaigrali kot prerojeni in so prikazali 
tako odbojko, kot še nikoli doslej. 
Vodstvo nasprotnikov je kopnelo kot 
spomladanski sneg. Na presenečenje 
skoraj 4.000 gledalcev so najprej ize
načili in izbojevali tudi prvi niz.

V enakem slogu so nadaljevali tu
di v drugem setu, katerega so osvo
jili veliko bolj prepričljivo. Trener 
Cesnokov je poskušal na vse nači
ne zaustaviti jugoslovanski nalet, 
kar pa mu ni uspelo.
. Do preobrata pa je prišlo v tret
jem nizu. Končno je sovjetski stroj 
le stekel in pričel domačine dobe
sedno mleti. Pustil jih je celo na 0.

Od tega trenutka naprej bi lahko 
nekli, da Jugoslovani niso mogli več 
igrati na taki ravni kot prej. Izglo
dalo je, da se bojijo zmagati nad 
tako silovitim nasprotnikom. V če- 
trtem in petem nizu je bil odpor 
daljši in štirikrat evropski prvaki 
so se morali pošteno potruditi, pre
den so izbojevali najtežji par točk 
y- evropskega prvenstva.
. V moški tolažilni skupini se slaba 
Jgra Italijanov še naprej nadaljuje, 
f-adnje dni igrajo še brez volje in 
tretji zaporedni poraz s Francijo je 
dii neizbežen. Zmagoviti pohod biv
šega svetovnega prvaka Vzh. Nem- 
9’je se še naprej nadaljuje. To pot 

ni mogla zaustaviti niti solidna 
in izredno bojevita Nizozemska. Po 
dveh zaporednih porazih je končno 
^ hali «Pionir» slavila zmago tudi 
Madžarska, ki je odpravila najslab- 
so reprezentanco prvenstva, Belgi
jo, po 4 nizih igre.

Zenski tolažilni turnir v Zemunski 
ddli «Pinki» poteka v znamenju pre
moči Romunije in Jugoslavije. Prva 
J® danes odpravila Italijo brez več- 
Jm težav in tako so Italijanke osta- 

tretjič zaporedoma praznih rok. 
vo drugi strani pa se nadaljuje tu- 
?' zrr>agovita pot Jugoslavije. Niti 
Vzozemska ni bila «plavim» dorasel 
nasprotnik. Jutri igrata Jugoslavija 
o Romunija zadnjo dopoldansko tek

alo, ki bo odločala o osvojitvi 7. 
mesta na končni lestvici.

V zadnjih dveh moških tekmah si- 
dp^jega finalnega dela za vrstni red 
od 1. do 6. mesta, so bili Bolgari
e J13 pragu presenečenja v boju s 
vetovmm prvakom. Po vodstvu z 

i'? za Bolgarijo, so Poljaki zaigrali 
°Ko kot znajo in zmaga ni bila več 

noben problem.
Odbojkarji Sovjetske zveze pa z 

Romunijo niso imeli velikih težav.
V ženski konkurenci odlične So

bri Madžarski, kot tudi ne Čehoslo- 
vakinje Bolgarkam.

V prvi popoldanski ženski finalni 
tekmi je Madžarska premagala letos 
sicer slabo Poljsko, ki je še vedno 
brez zmage na tem prvenstvu.

IZIDI
Tolažilna skupina (ženske) 

Zahodna Nemčija - Belgija 3:1 
Jugoslavija - Nizozemska 3:0
Romunija - Italija 3:0

LESTVICA: Romunija in Jugoslavi
ja 8, Zah. Nemčija 4, Nizozemska 
in Italija 2, Belgija brez točk.

Finalna skupina (ženske) 
Včerajšnja izida

Češkoslovaška - Bolgarija 3:0
Sovjetska zveza - Madžarska 3:0

Današnji izid
Poljska - Madžarska 1:3

LESTVICA: Sovjetska zveza in Ma
džarska 6, češkoslovaška 4, Bol
garija in Vzh. Nemčija 2, Poljska 
brez točk.

Tolažilna skupina (moški) 
Madžarska - Belgija 3:1

Vzh. Nemčija - Nizozemska 3:0 
LESTVICA: Vzh. Nemčija 8, Nizo

zemska in Francija 6, Madžarska 
in Italija 2, Belgija brez točk.

Finalna skupina (moški) 
Včerajšnja izida

Poljska - Bolgarija 3:2
Sovjetska zveza - Romunija 3:0 

Danes
Sovjetska zveza - Jugoslavija 3:2 

LESTVICA: Sovjetska zveza 8, Polj
ska in Jugoslavija 4, Bolgarija in 
Češkoslovaška 2, Romunija brez 
točk.

SPORED ZADNJEGA DNE 
Ženske

Belgija - Nizozemska, Italija - Za
hodna Nemčija, Jugoslavija - Romu
nija, Vzhodna Nemčija - češkoslova
ška, Sovjetska zveza - Poljska, Ma
džarska - Bolgarija.

Moški
Francija - Nizozemska, Vzhodna 

Nemčija - Madžarska, Belgija - Ita
lija, Bolgarija - Jugoslavija, Polj
ska - Romunija in Sovjetska zveza - 
Češkoslovaška.

Srečanja se bodo odslej pričenjala ob 14.30 
V 3. AL zanimiv derbi Primorec ' Union

2. AMATERSKA LIGA
Z začetkom ob 14.30 bodo v nede

ljo odigrali tekme četrtega kola. Iz
jemo predstavlja le srečanje S. An
na - Zarja, katerega bodo odigrali 
že zjutraj, in sicer ob 10.30. Po zma
gi nad Isonzom in remiju z Vesno 
navijači Zarje upajo, da ne bo eki
pa s prvega letošnjega gostovanja 
prišla domov praznih rok. Upanje 
navijačev^ je povsem upravičeno, saj 
so «rdeče-beli» pokazali prav v der
biju z Vesno odločno in lepo igro, 
posebno pa se je izkazal napadalec 
Grahonja, ki je v dveh prvenstvenih 
tekmah dal že dva gola. Bo tudi ju
tri uspelo priti Grahonji do gola in 
Zarji do točk?

Primorje bo igralo v Zagraju pro
ti enajsterici Sagrada. Gostovanje 
proseške enajsterice bo verjetno pre
cej naporno, saj so furlanske ekipe 
na domačih tleh trd oreh za vsake
ga nasprotnika. Kot zanimivost najFrancija - Italija 3:1

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiniiiiiiiiiimiiiiiHiiiiiiiuiiiiiiiim>im|mi‘ii<i"in

KOŠARKA Z VRSTO NOVOSTI V EKIPI

JUTRI BO BOR STARTAL 
TUDI V PROMOCIJSKI LIGI
Slovenske ekipe računajo v tem kolu na skupno osem točk
PROMOCIJSKO PRVENSTVO

Jutri bo start tudi v promocijskem 
prvenstvu, v katerem bo kot edini 
naš zastopnik nastopil Bor, ki si 
je že lani priboril pot do finalnega 
dela in je le v tretjem srečanju 
za preston v D ligo klonil Libertasu.

Letos pa bo Bor igral znatno 
prenovljen, poleg tega pa je vod
stvo ekipe prevzel Mario Mari. 
«Plavi» bodo igrali brez Adrijana 
Sosiča, Aleksandra Sirka in morda 
tudi brez Ambrožiča (vsi trije so 
poškodovani).

Jutri se bodo naši košarkarji v pr
vem kolu pomerili s peterko Inter 
1904, ki je novinec v tej ligi. Brez 
treh standardnih igralcev bo za Bor 
jutrišnja tekma izredno težka.

MLADINCI
Poletovci in borovci bodo igrali v 

gosteh. Bor se bo na Greti spoprijel 
s peterko SABA in bo skušal osvo
jiti prvi par točk, saj bo v moštvo 
spet vstopil qenter Karel Ražem, ki 
je okreval.

Poletovci pa se bodo v Skednju
vjetinje niso prepustile niza niti do- j pomerili s Sorvolano, ki je v prvem

kolu doživela visok poraz proti In- 
terju 1904 (37:83). Nedeljska zmaga 
je dala poletovcem nov polet, ta
ko da je pričakovati lep nastop na
ših košarkarjev in s tem seveda nov 
par točk.

«POMLAD»
V. Skednju bodo jutri igrali tu

di Kontovelci. Servolana res ni na
sprotnik, ki bi se lahko kosal s 
Pali. Trieste, proti kateremu so 
Kontovelci izgubili le za nekaj točk. 
Čuk, Starc in ostali bodo jutri mo
rali jurišati na zmago, če hočejo 
ostati v borbi za osvojitev enega 
od prvih dveh mest.

Bor bo tudi danes naletel na moč
nega nasprotnika, na Italsider. Sre
čanje je odprt,o vsakemu izidu.

NARAŠČAJNIKI
Danes bo lahko trener Starc raz

vrstil najboljšo postavo v srečanju 
z Ricreatorijern. To se pravi, da 
bo lahko računal tudi na Klavdija 
Starca, ki je «duša» tega moštva.

Poletovci pa bodo po zmagi v 
derbiju s Kontovelom morali igra
ti proti Ferroviariu, ki ima morda 
najboljšo naraščajniško ekipo v Tr
stu. Ferroviario je namreč v prvem 
kolu zanesljivo odpravil Inter 1904 
s 57:36.

Skratka, v vseh teh prvenstvih 
računamo na osvojitev osmih točk, 
to se pravi točno polovico celotne
ga možnega izkupička. V hudi kon
kurenci pa bi bil to že lep uspeh.

edko

NOGOMET

ZA SREČANJE S POLJAKI

ITALIJANI 
V VARŠAVI

VARŠAVA, 24. — Italijanska dr
žavna nogometna reprezentanca je 
danes prispela z letalom v Varšavo, 
kjer se bo v okviru tekmovanja za 
evropski pokal narodov srečala v 
nedeljo s Poljsko. Ob 15.30 so itali
janski igralci na igrišču Gwardie že 
opravili prvi trening.

Zdaj je že gotovo, da Capello ne 
bo mogel igrati v nedeljo proti Po
ljakom. Oteklina na njegovem le
vem kolenu se je sicer zmanjšala, 
vendar ne toliko, da bi lahko že 
nastopil. Njegovo mesto bo prevzel 
Cuccureddu, ki bi se moral prav v 
nedeljo poročiti, a je poroko pre
nesel na ponedeljek, ko so ga ob
vestili, da je poklican v državno 
reprezentanco.

Reprezentanti bodo opravili še en 
trening jutri zjutraj ob 10.30. Tre
ner Bernardini je izjavil, da bo 
objavil seznam igralcev za nedelj
sko tekmo po jutrišnjem treningu.

NAMIZNI TENIS
ZAGREB, 23. — Dragutin Šurbek 

zares nima sreče v tej sezoni. Ju
goslovanski prvak je namreč po
novno zbolel, tako da bo njegov 
nastop na pokalnih tekmah in v 
prvenstvu problematičen.

TEHERAN, 24. — Italijan Baraz- 
zutti se je uvrstil v polfinale med
narodnega teniškega turnirja v Te
heranu. V četrtfinalu je premagal 
Francoza Jauffreta s 6:3, 4:6 in 6:2.

KOŠARKA

Kontovel zmagal 
na svojem turnirju
Na Kontovelu je na tamkajšnjem 

košarkarskem turnirju sinoči v ve
likem finalu Kontovel A premagal 
Bor s 47:39, v malem finalu pa je 
Polet odpravil Kontovel B z 68:36.

M. P.
* * *

V okviru naraščajniškega košar
karskega prvenstva je sinoči Bor 
odpravil Libertas s 77:30 (35:15).

R. Š.

PARIZ, 24. — Tudi v Franciji bo
do uvedli podobno športno stavo, 
kot je TOTOCALCIO. Zanimivo pa 
je, da za to športno stavo ne bodo 
veljali le nogometni izidi, ampak 
bodo upoštevali tudi prvenstvene 
tekme v košarki, odbojki, rugbiju 
in druge.

Brescia 
Catania 
Foggia 
Genoa 
Novara 
Pescara - 
Reggiana ■ 
Sambened.

Spai 
Atalanta 
Varese 
Brindisi 
Palermo 

- Piacenza 
LR Vicenza 1 
- Catanzaro 1

Taranto - Avellino X
Ternana - Modena 1 
Padova - Venezia 1
Massese - Parma X
Messina - Siracusa 1

X
X

omenimo, da je enajsterica Sagrada 
v prvih treh prvenstvenih tekmah 
izbojevala tri remije in zato doma
čini v nedeljo računajo na prvo zma
go. Tega se primerjani dobro zave
dajo, vendar na obupujejo, kajti v 
Zagraj gredo z namenom, da odne
sejo vsaj eno točko.

Gost Vesne bo tržaški Libertas, ki 
povzroča vsako leto (vsaj v Križu) 
precej preglavic «plavim». Struktu
ra enajsterice Libertasa se ne raz
likuje od one v lanski sezoni. Vod
stvo Libertasa je letos zaupalo lan
skim nogometašem, čeprav so lani 
nekoliko razočarali. Mnogi so nam
reč predvidevali že lani, da bo Li
bertas z lahkoto osvojil prvenstvo, 
vendar ni bilo tako. Tržačani so vse
kakor uigrano in solidno moštvo, ki 
igra. lep nogomet. Morda pa jim 
manjka nekoliko odločnosti in ago- 
nizma, predvsem pa podpora navi
jačev, ki jih imajo zelo malo. Kri
ška Vesna pa ima prav te lastno
sti, in sicer odločnost, borbenost in 
podporo navdušenih kriških navija
čev, ki bodo prav gotovo tudi jutri 
igrali važno vlogo v tekmi z Liber- 
tasom, kjer ima Vesna možnost o- 
svojiti tudi celotni izkupiček.

V ostalih tekmah predvidevamo 
delitev točk med ekipo Edile Adria
tica in Campanelle, zmago Aurisine 
nad Flaminiom, dve točki za Costa
lungo v dvoboju z Villessejem, zma
ga Rosandre nad Foglianom in de
litev točk med Isonzom in De Ma- 
corijem.

3. AMATERSKA LIGA
Že v drugem kolu skupine P ima

mo na sporedu derbi med Primor
cem in Unionom. Predvidevanja so 
sicer naklonjena Trebencem. Ti so 
se v predprvenstvenih tekmah po
kazali kot precej uigrano in solidno 
moštvo, ki lahko upravičeno računa 
na končno zmago. Za dosego tega 
cilja pa si Primorec ne sme dovoliti 
spodrsljajev in zato jutri Trebenci 
startajo na zmago.

Gaja bo gost novinca S. Andrea, 
ki je neznanka tega prvenstva, saj 
Tržačani letos igrajo prvič. Če ne 
bo prišlo do presenečenja bi morali 
gajevci (vsaj zaradi izkušenosti) od
nesti vsaj eno točko.

Čeprav v gosteh, bo Breg igral v 
Dolini, in sicer proti Domiu, ki je

vita. Če se bodo varovanci trenerja 
Softiča držali nasvetov in navodil, 
prav gotovo ne bi smeli zapustiti 
igrišča praznih rok, kar bi prav go
tovo dalo ekipi nov polet za nadalj
nji potek prvenstva.

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — pni
drugi

6. — prvi
drugi

1
2

X
X
X
1
1
2

X
2
1

X

DANES
SOBOTA, 25. oktobra 1975

KOŠARKA
«POMLAD»

16.00 v Gorici, Dijaški dom
Dom — Patriarca

* * *

19.00 v Trstu, Ul. Caravaggio
Bor — Italsider

NARAŠČAJNIKI

15.00 na Kontovelu
Kontovel — Ricreatori

ODBOJKA
MLADINKE

18.00 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor — CUS

* * *

19.30 v Dolini
Breg — Sokol

NOGOMET
ZAČETNIKI

15.30 v Štandrežu
Sovodnje — Audax

* * *

15.30 v Krminu
Cormonese B — Juventina

KOLESARSTVO JUTRI V DOLINI

Veterani zadnjič 
za 3. pokal Adrie

Lonjerska ekipa bo tokrat startala brez Maverja
Jutri se bo v Dolini zaključila le

tošnja izredno dolga kolesarska tek
movalna sezona, vsaj kar se tiče 
meddruštvenih tržaških tekmovanj 
za dodelitev naslova najboljšega ve
terana. Na 60 km. dolgi progi okrog 
tovarne GMT se bodo spoprijeli tr
žaški kolesarji za 3. pokal lonjerske 
Adrie, ki prireja to zaključno tek
movanje, potem ko je v začetku a- 
prila priredila tudi otvoritveno dir
ko (na krožni prog: Bazovica — Pa- 
driče — Grenada in cilj v Lonjerju).

Lonjerski kolesarski delavci bodo 
tako zaključili letošnjo tekmovalno 
sezono, žal, pa ne bodo mogli pred
staviti na startu svojega popolnega 

lani za las zgubil priložnost, da bi \ moštva. Manjkal bo namreč zasta- 
igral v 2. AL. Predstavniki Domia j vonoša in kapetan ekipe Maver, ki 
so bili namreč izločeni šele po do-1 še ni okreval po hudem padcu. Osta-
datni odločilni tekmi z Aurisino. Kar 
jim ni uspelo lani, računajo, da Jim 
bo uspelo letoši vendar bodo jutri 
naleteli pri Brežanih na močan od
por in prepričani smo, da «plavi» 
ne bodo igrali podrejene vloge v 
tem občinskem derbiju.

Enajsterica Krasa bo gost Samp-

li štirje pa bodo poskušali vse, da 
bi se dobro izkazali na domači pri
reditvi. Marušič, Macarol. Bonanno 
in Vižintin bodo na vsak način sku
šali prispeti med prvimi na cilj in 
osvojiti vsaj častna mesta, potem 
ko jim je ušlo prvo mesto na skup
ni lestvici.

V NEDELJO NA GORIŠKEM

Abdom Pamich bo sodeloval 
na memorialu «G. Simone»
Tekmovanje sodi v okvir italijanskega prvenstva v hoji na 20 km

Korpus finančnih stražnikov 
«Fiamme Gialle» priredi jutri, v ne
deljo, tekmovanje v hoji na 20 km, 
ki bo veljalo za italijansko društve
no prvenstvo kategorij juniorjev in 
seniorjev. Tekmovanje spada v o- 
kvir kulturno - športnih manifesta
cij, ki jih korpus finančnih stražni
kov pripravlja v spomin na genera
la Gaetana Simonia, ki je predsedo
val olimpijskim igram v Rimu.

Tekmovanje bo ob 9.30 s startom 
v Sredipolju. Tekmovalna proga se 
bo odvijala od Sredipolja po Folja- 
nu, Zagraju, Gradišču, Fari do Go
rice (most «9. avgusta», ulice Lungo ! 
Isonzo, Leoni, Leopardi, Diaz, Kor- 
zo Italija, Ul. Aquileia). Cilj bo na 
šolskem stadionu na Rojcah.

Na jutrišnjem memorialu bodo med 
drugim nastopili znani tekmovalci, 
kot so Višini, Zambaldo in olimpij
ski prvak Abdom Pamich.

làtrMuSKE IGRE

Delavci stavkajo
MONTREAL, 24. - Na olimpij- 

i skem naselju v Montrealu so dela 
I že tri dni ustavljena zaradi stavke 

delavskega osebja zaradi protesta 
proti policijskim oblastem, ki so 
sestavile «črno listo delavcev». Ta 
lista namreč omogoča vstop v na
selje le zaupnim delavcem. 300 de
lavcev je moralo tako opustiti delo. 
Cstehh 3000 je zato začelo s stavko.

KOŠARKA

ZADAR, 23. — KK Zadar je za 
15 dni izključil svojega standard
nega igralca Čedomirja Perinčiča 
zaradi nediscipline in slabe forme.

Klavdij Marušič, Adriin veteran

Tu se bosta za zmago potegovala 
Dal Ben in Zerial, ki imata enako 
število točk, vendar pa izgleda. da 
ima član tržaškega kluba SCAT Dal 
Ben večje možnosti za končni uspeh, 
saj je bolj stanoviten kolesar, opra
vil pa je doslej le osem voženj za 
prvenstvo, namesto vseh devetih.

Start dirke bo ob 9.30 izpred ob
činske palače v Dolini, celotno tek
movanje pa bi moralo trajati okrog 
poldrugo uro, ko bi morali vsi pri
voziti na zaključni cilj, ki bo po
stavljen na cesti proti Prebenegu, 
1.200 metrov od križišča poti med 
Boljuncem in Dolino.

R. Pečar

NOGOMET.
LIMA, 24. — V povratnem sreča

nju tekmovanja za ameriški nogo
metni pokal je Peru premagal Ko
lumbijo z 2:0. Ker so v prvem 
srečanju zmagali reprezentanti Ko
lumbije, bodo morali zdaj odigrati 
še eno tekmo.

JUTRI
NEDELJA, 26. oktobra 1975

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v Zagraju
Sagrado — Primorje

* * *

14.30 v Križu
Vesna — Libertas 

* * *
10.30 v Trstu, Ul. Flavis
S. Anna — Zarja

3. AMATERSKA LIGA

14.30 v Štandrežu
Juventina — Falco 

* * *
14.30 v Tržiču
Romana — Sovodnje 

* * *
14.30 v Štarancanu
Staranzano — Mladost 

* * *
14.30 v Žavljah
San Andrea — Gaja

* * *

10.30 v Dolini
Domio — Breg 

* * •
14.30 v Bazovici
Sampvito — Kras 

* * *
14.30 v Trebčah
Primorec — Union

MLADINCI

8.45 v Dolini
Breg — Edera

* * *

9.15 v Trstu, pri Sv. Sergiju
S. Sergio — Zarja * .* ★
10.30 v Trebčah
Primorec —. De Maceri

* * *

9.00 na Padričah
Esperia — Vesna

NARAŠČAJNIKI

10.30 na Padričah
Union — Edera

ZAČETNIKI

9.30 v Miljah
Fortitudo — Breg

SMUČANJE
SLALOM (na suhem)

10.00 pod Kokošjo
Priredi SPDT

KOŠARKA
PROMOCIJSKA LIGA

11.00 v Trstu, Ul. della Valle
Inter 1904 — Bor

MLADINCI
10.30 v Trstu, Greta
SABA — Bor

* * *

11.00 v Skednju
Servolana — Polet

«POMLAD»
9.30 v Skednju

Servolana — Kontovel

NARAŠČAJNIKI

11.00 v Trstu, Miramarski drev.
Ferroviario — Polet

KOLESARSTVO
3. POKAL ADRIE (veterani)

9.30 v Dolini, sedež občine
Organizira ŠD Adria

ODBOJKA
MLADINKE

11.00 na Kontovelu
Kontovel — Julia

DEKLICE

10.00 v Trstu, stadion «1. maj»
Sloga — Bor B 

* * *
11.00 v Trstu, Ul. Monte Cengio
CUS — Bor A

OBVESTILO
SPDT - smučarski odsek priredi 

v nedeljo, 26. oktobra ob 10.30 tek
movanje v slalomu na suhem za 
vse kategorije. Zbirališče ob 10. 
uri ob spomeniku padlim pod Ko
košjo.

Maj v deželi Sovjetov

j
li

ONKRAJ
ECAVKAIA

vr ^nižinske reke so naglo tekoče in imajo veliko vode. 
Pr fl0dlikuje jih sicer velika dolžina, vendar pa hkrati 
P edstavljajo vir velikanske energije. Splošna povprečna 
Urna moč gruzinskih rek znaša 15.5 milijonov kilovatnih 
z i!n..Prekaša zaloge vodne energije tako bogatih držav 

«belim premogom» kot so to Francija, Italija, Švedska, 
tevrYeška, Romunija in Španija. Reke zahodne Gruzije 
jjj eJ.° v črno morje, reke vzhodne Gruzije pa v Kaspijsko 
Vel'?6’ ^ed svoj° potjo k morju pa «proizvajajo» reke 
rek a2^k°. brozivno-akumulativno delo. Tako so naplavine 
t .<T Rioni okrog mesta Poti ustvarile plodna tla, na ka- 
rek vZC^ rastejo subtropske kulture. Vode največjih 
ski • 50 Kura> Rioni, Alazani, lori, Aragva in Liahvi

Paj z vrsto manjših rek tvorijo namakalne sisteme in 
p uporabljajo za namakanje kmetijskih obdelovalnih 
šte r?111* srednjegorskem območju zahodne Gruzije

6 reke izginejo v ponikalnice, potem pa se nižje, 
hulaD ^’jzn?va prikažejo na površju (šaori-šaraula, Tki-

Jezera v Gruziji niso velika, a so zelo raznovrstna 
svojem nastanku (vulkanska, kraška, reliktna, lede

niška). številna izmed njih so zelo slikovita, še posebej 
bogato je z jezeri Džavahetsko pogorje, kjer je več kot 
petdeset jezer vulkanskega izvora. Največja jezera so Pa
ravani, Hozapini, Tabackuri in Hančali. Najbolj priljublje
na pa so med turisti gorska jezera Rica, Amtkel in Erco. 
Visoko v gorah leži globoko jezero Keli, kjer ima izvir 
reka Ksani. V prosojni, smaragdni vodi tega jezera celo 
julija plavajo pritlikavi ledeniki. Tik ob morju, v bližini 
mesta Poti, pa leži jezero Paleostomi, ostanek morskega 
zaliva, kamor se je bila nekoč izlivala reka Rioni. To je
zero je pretočno, z morjem ga povezuje reka Kaparča. 
Razen naravnih jezer so v Gruziji med gradnjo hidro- 
central in namakalnih kanalov umetno ustvarili tudi celo 
vrsto jezer — vodnih rezervoarjev kot Hramsko, Džan- 
darsko, šaorsko, Tbilisijsko, Sionsko in Gumatsko jezero 
ali morje. (O Tbilisijskem morju bom kasneje še zapisal 
nekaj vrstic).

Gruzija je tudi bogata,rudna dežela. Njeno glavno mi
neralno bogastvo je mangan. Po količini zalog in kvaliteti 
rude je čiaturski rudnik mangana eden najbogatejših 
tovrstnih rudnikov na svetu. V nedrih republike so še 
premog, barit, kalcedon, diatomit, ahat, baker in svinec 
ter dragoceni in cenjeni gradbeni kamen. Poseben zaklad 
gruzinske dežele tvorijo mineralni vrelci, ki so jih našteli 
več kot 1400. Približno polovica vrelcev je toplih in vro
čih (termalnih). Svetovno znani so vrelci Boržomi (zares, 
mineralno vodo boržomi dobiš po vsej Sovjetski zvezi) 
in Chaltubo.

V Gruziji najdemo tudi zelo bogato rastlinstvo. Našteli 
so več kot 4000 vrst divjih rastlin. Tu najdemo rastlinstvo 
severnih dežel in subtropov, step in visokih gora, ravnin 
in primorja. Skoraj tretjina celotne površine republike po
krivajo gozdovi. Veliki gozdovi leže v težko dostopnih pla

ninah. Zato predelava lesa ni kako velika. Kjer pa gozd 
posekajo, obvezno začno s pogozdovanjem, ker imajo goz
dovi v gruzinskih razmerah velik pomen za zaščito zemlje 
in ohranjanje vode. Poglavitne vrste dreves so hrast, bu
kev, jelka, smreka in kostanj. (Torej natanko tako kot 
pri nas). K dragocenemu lesu pa prištevajo tiso in zele
niko. Zelo je razširjena tudi leska. Zgornja meja gozdov 
niha v višini 1700 do 2400 metrov. Za visokogorsko ob
močje je značilno subalpsko in alpsko rastlinstvo. Sub- 
alpski travniki so bogati zdravilnih in industrijskih ra
stlin. Alpski pašniki pa se dvigajo celo do 3500 metrov 
visoko.

Pogled na Tbilisi

Prav tako je tudi bogat gruzinski živalski svet. V 
Gruziji živi nekaj vrst turov (bikov), srne, gazele, divji 
merjasci, rjavi medved, volk, panter, lisica, pisana hi
jena, šakal, divje in močvirne mačke, vidre, zajci, podla
sice, kune in veverice.

Z Daljnega vzhoda so prinesli v Gruzijo pegavega je
lena, kanadsko kuno in psa. Med perutnino so razširjeni 
fazani, visokogorski purani, kavkaški ruševec, jerebice 
in druga perjad. Pozimi ostanejo v Gruziji divje gosi in 
race, labodi, spomladi in jeseni pa žerjavi, kljunači in 
drugi ptiči. Med pticami roparicami pa najdemo tod pla
niške in stepne orle, jastrebe, brkate sere in druge. V 
rekah in jezerih pa živijo postrvi, lososi, somi, ščuke in 
tudi ribe, ki so posebej značilne za te kraje.

V Gruziji so tudi zelo razširjeni in pestri endemni pri
meri flore in favne. Tako najdemo tod kakih 500 vrst 
endemnih rastlin, ki rastejo na vsem svetu samo tod. Med 
najredkejšimi drevesi je tu picundska reliktna dolgovejnata 
smreka, ki predstavlja ostanek pontske flore iz ìercìarja. 
Gozd, v katerem rastejo omenjene smreke, zavzema okrog 
200 hektarjev in je od države zaščiten. Na skalnatih po
bočjih gorskega hrbta Eldar se je ob bregovih reke lore 
ohranila majhna in edinstvena na svetu bosta odmirajo
čega eldarskega bora. Endemski primeri živalstva pa so 
tod «kralj divjine» gruzinski in kolhidski fazan, prav tako 
pa tudi prometejeva miš, ki jo najdemo samo v Abhaziji, 
Svanetiji in gorskih predelih Adžarije.

Zelo dragocene endemska žival pa je siva gruzinska 
čebela. Izmed vseh čebeljih vrst ima najdaljši rilec (do 
7,23 mm). Po med leta celo v megli in med drobnim dež
jem, zavoljo česar jo zelo cenijo čebelarji. Po količini medu, 
ki ga naberejo te čebele, zlasti še v slabih letih, vsekakor 
prekašajo ostale čebelje vrste.

(Nadaljevanje sledi)
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PO TRAGIČNEM SPOPADU PRI FORTE DEI MARMI

Ogromna množica na pogrebu 
treh policistov v \ iareggiu

Nezadovoljstvo med policijskimi agenti zaradi pomanjkljivih varnostnih ukrepov

PO UMORU DIPLOMATSKEGA PREDSTAVNIKA Nfl DUNAJU

Turški veleposlanik 
ubit včeraj v Parizu
Atentat naj bi pripravila organizacija za osvoboditev Armenije

VIAREGGIO, 24. — Danes popol
dne se je vsa dejavnost v Viareggiu 
ustavila za dve uri: pred občinsko 
palačo se je zbrala ogromna mno
žica, da bi pospremila na zadnji 
poti policijske agente Mussija, Lom
bardija in Femiana, ki so padli 
predvčerajšnjim v srditem spopadu 
z dvema banditoma. Žalni sprevod 
se je pomikal le s težavo med 
ljudmi, ki so 'hoteli s svojo prisot
nostjo počastiti še enkrat nesrečne 
agente. Kako mučno je smrt treh 
policistov odjeknila v Toskani — 
kjer imajo ljudje še živo v spominu 
umor dveh policijskih agentov v Em- 
poliju — je pričalo na stotine ven
cev, ki so jih poslale oblasti in 
uradne organizacije, predvsem pa 
kolegi padlih in navadni državljani.

Z ministrom za notranje zadeve 
Guijem, ki je zastopal vlado, so se 
pogrebne svečanosti udeležili na
čelnik policije Meneghini, visoki po
licijski in vojaški častniki, prefekti 
in župani iz vse Toskane ter dele
gacija sindikalne federacije CGIL, 
CISL in UIL.

Medtem se vztrajno nadaljuje pre
iskovalno delo sodstva in ministr
skega nadzornika, ki skušata ugo
toviti morebitne odgovornosti za 
smrt treh policistov. Čeprav v urad
nih krogih skušajo utišati polemi
ko, kaže, da je med policisti zelo 
razširjeno nezadovoljstvo. Agenti 
kvesture v La Spezii naj bi po-

«ViNO» BREZ ALKOHOLA 
ZA CERKVENE 
OBREDE NA DANSKEM

Odkar je predlagal, naj bi 
namesto žlahtne kapljice v cer
kvenih obredih uporabljali ne- 
alkoholičen grozdni sok, ima lu
teranski škof danskega otoka 
Fionia msgr. Holm velike teža
ve z verniki, katerim se zdi 
verski obred brez žlahtne kap
ljice naravnost brezbožen.

Resnici na ljubo pa je škof 
predlagal, da bi odpravili vino 
le iz človeškega pristopa do 
alkoholikov, ki bi se radi spo
vedali in obhajali. Na Danskem 
jih namreč zdravijo r. posebnim 
preparatom «antabus» in zaradi 
tega ne prenesejo niti najne- 
zndtnejše količine alkohola, če 
so torej verni in jim je do od
rešenja, morajo med vsako ne
deljsko mašo izbirati med vi
njenostjo (seveda s cerkvenim 
zakramentom) in treznostjo 
(vendar brez obhajila). Da bi 
podkrepil svoje izvajanje, je 
msgr. Holm med drugim pouda
ril, da so se med vojno Danci 
že odvovedali vinu v cerkvenih 
obredih, ker so bili stiki s pri
delovalci vina prekinjeni.

siali notranjemu ministrstvu celo 
pismo, v katerem uradno zahtevajo 
resno in učinkovito preiskavo, ki naj 
ugotovi, če so odgovorni za pred
včerajšnjo akcijo res ukrenili vse 
kar je bilo potrebno za varnost 
agentov. Tudi pobudniki za sindikat 
policije so zelo ostro nastopili pro
ti vladi in policijskemu poveljstvu 
ter kot demokratično sodstvo pouda
rili, da italijanska policija potre
buje večje strokovne priprave, ki 
naj jo usposobi za svoj poklic in ne 
le za zatiranje pouličnih manife
stacij.

Gen. Rocco Settanni, ki je prišel 
v Viareggio za žalno svečanost, je 
v pogovoru s časnikarji poudaril, 
da je po smrti treh kolegov malo
dušje med. policijskimi agenti sko
rajda naravno, dodal pa je vseka
kor, da ni prišlo do ostrih protest
nih demonstracij. Kar zadeva ak
cijo, v kateri so padli trije poli
cisti, pa je gen. Settanni pojasnil, 
zakaj niso uporabili neprebojnih jo
pičev. Njegova pojasnila niso bila 
zelo prepričljiva, saj se je, izgovar
jal, da jih uporabljajo le med ne
katerimi akcijami, ker so pretežki. 
Glavni razlog pa je vsekakor dej
stvo, da jih imajo premalo na za
logi.

Na pomanjkljivo in slabo opremo 
je notranjega ministra Guija opozo
ril tudi eden od ranjenih agentov, 
Domenico Guarini, ki je potožil nad 
brzostrelkami. «Orožje, ki ga imamo 
— je poudaril — včasih odpove. Ste 
videli gospod minister, kaj se mi je 
pripetilo: brzostrelka je odpovedala 
v najbolj kočljivem trenutku.»

Državni pravdnik iz Lucce dr. Vi- 
dal, ki vodi sodno preiskavo, pa je 
v pogovoru s časnikarji poudaril, 
da ni naloga sodstva ugotavljati mo
rebitne odgovornosti policijskih vo
diteljev za smrt treh agentov. Do
dal je, da se pravdništvo strogo o- 
mejuje na ugotavljanje odgovornosti 
aretiranih banditov in se trudi, da 
bi čimprej zaključilo preiskavo. «Za
nima nas le — je nadaljeval — ugo
toviti, kdo je streljal in v ta namen 
smo že odredili poskus s parafinom.» 
Kaže namreč, da je ta poskus zah
teval Giuseppe Federigi, ki vztraj
no ponavlja, da ni streljal. Njegove 
izjave, pa so v odločnem nasprotju 
s pričevanjem Guarinija, ki trdi. da 
je Federigi hladnokrvno ubil apun
tata Lombardija, ko je ta po prvem 
spopadu ležal hudo ranjen na tleh.

Vtem ko se je prebivalstvo Via- 
reggia solidarno strnilo okrog svoj
cev padlih in tako poslednjič po
častilo spomin treh nesrečnih agen
tov, so trije roparji napadli bančno 
podružnico «Monte dei Paschi» v 
Lidu di Camaiore. Preiskovalci so 
prepričani, da gre za pripadnike 
Battinijeve tolpe, ki so hoteli izzvati 
policijo in dokazati, da z aretacijo 
vodje tolpa, še ni ugnana.

Kard. Alfrink v Rimu
VATIKAN, 24. - Papež Pavel VI. 

je sprejel kardinala Bernarda Jana 
Alfrinka, nadškofa v Utrechtu na Ho
landskem. Visoki cerkveni dostojan
stvenik je v začetku letošnjega julija 
sporočil, da se bo umaknil s polo
žaja nadškofa, ko bo dopolnil svoje 
75. leto. Papež ga je tedaj zaprosil, 
naj ostane na svojem mestu dokler 
ne bo imenovan njegov naslednik. 
Postopek za imenovanje novega nad
škofa je že v teku, toda obstajajo 
težave zaradi trenj med raznimi stru
jami v vrstah holandske katoliške 
cerkve. Postopek za imenovanje no
vega nadškofa vodi vatikanski nun
cij msgr. Angelo Felici.

NEW YORK, 24. - Dve od naj
večjih ameriških petrolejskih dru
štev sta sporočili, da bosta znižali 
ceno petroleja za eno stotinko do
larja na vsak. galun. Pred nekaj 
dnevi je podoben sklep sprejela tu
di družba «Shell».

RIM, 24. — Neznani ugrabitelji so 
sinoči okoli 23. ure pripeljali Alfre
da Danesija, sina znanega rimskega 
«kralja kave» Giovannija Danesija, v 
Ul. delle Fornaci ter ga osvobodili. 
Pokazali so mu avto «mini morris», 
ki je last njegovega brata Roberta 
ter mu veleli, naj se odpelje domov.

Alfredo Danesi je bil ugrabljen 9. 
oktobra zvečer, ko se je vračal do
mov v Ul. Platone, kjer ima druži
na Danesi razkošno vilo. Po izjavi 
njegovega brata Roberta je družina 
plačala 700 milijonov lir odkupnine.

Alfredo Danesi se je srečal s čas
nikarji takoj po osvoboditvi, toda 
ni hotel povedati podrobnosti o u- 
grabitvi, ker je bil zelo utrujen ter 
še' vedno ' podf 1 H-tfedbf0tragičnega do
godka. Danes je ponovno sprejel čas
nikarje ter jim povedal, kaj se je 
zgodilo potem, ko so ga ugrabili ne
kaj desetin metrov pred vilo. Ugra
bitelji so ga s silo izvlekli iz avta 
ter ga posadili v nekega drugega. 
Na glavo so mu nataknili nekakšen 
šlem za motocikliste, toda kmalu je 
izgubil zavest, ker so ga omamili.

Dva tedna ie preživel v majhni 
sobici. Bil je nag ter priklenjen z 
verigo ob zid. Vrata celice so bila

Siloviti spopadi 
v Bejrutu: 15 mrtvih

BEJRUT, 24. — Kljub obsednemu 
stanju, ki ga je proglasila včeraj 
libanonska vlada, so- se tudi danes 
nadaljevali ves dan spopadi med 
muslimani in falangisti. Samo v Bej
rutu so spopadi zahtevali okrog 15 
žrtev. Obračun izgredov v libanon
ski prestolnici v zadnjih tednih je 
tako 690 mrtvih in nad 1.600 ra
njenih.

Ministrski predsednik Karame, ki 
je glede krize v ostrem sporu s 
predsednikom države Frangieom, se 
je danes sestal s svojimi najožjimi 
sodelavci in z bivšim premierom Sa
lamoni, edinim politikom, ki ni po
vezan z desničarsko falango. Sled
nji je v pogovoru s časnikarji si
lovito napadel predsednika republi
ke in ga obtožil, da noče ukreniti 
ničesar, da bi končno začeli reše
vati krizo, ki je spravila državo 
na rob razpada.

Narašča število 
brezposelnih v Franciji

PARIŠ, 24. — Predstavniki opo
zicije v francoskem parlamentu so 
pred dnevi izjavili, da je število 
brezposelnih v Franciji naraslo na 
skoraj en milijon enot. Finančni mi
nister Fourcade je potrdil te podat
ke. Po mnenju opozicijskih skupin 
pa se bo število brezposelnih po
vzpelo v kratkem na en milijon.

sicer vedno napol odprta, toda ni se 
jim mogel približati, ker je bila ve
riga prekratka. Spal je na zasilni po. 
stelji ter se je pokrival z dvema 
odejama. Ugrabitelji so ravnali z 
njim razmeroma človeško. Prejemal 
je toplo hrano in včasih so mu pri
našali tudi časopise, ki pa jih ni 
bral, ker je bil preveč razburjen. 
Občasno je podpisoval dnevne časo
pise s katerimi so ugrabitelji doka
zovali družini, da je njihov sorodnik 
še vedno živ.

Da bo osvobojen, je zvedel sinoči 
ob 21. uri, ko so ga odvezali in od
peljali do avta. Tudi to pot so mu 
nataknili na glavo nekakšen šlem. 
Pogajanja za njegovo osvoboditev je 
vodil njegov oče, kateremu se je 
baje posrečilo, da zataji resnično pre
moženjsko zmogljivost družine. Začet
ne zahtève ugrabiteljev so bile zelo 
visoke: 3 milijarde lir. Denar je pri
peljal na domenjeno mesto Alfredov 
brat Roberto. Ugrabitelji so mu uka
zali, naj pusti avto na cesti in gre 
proč. Kmalu nato so se zlikovci po
lastili denarja ter prepeljali avto v 
Ul. delle Fornaci, kjer so osvobo
dili Alfreda.

Rimska policija in karabinjerji so 
okrepili preiskavo v zvezi s to ugra-

PARIZ, 24. — Turški veleposlanik 
v Franciji Ismail Erez je bil ubit 
danes dopoldne v Parizu na nabrež
ju Sene. V atentatu je izgubil živ
ljenje tudi veleposlanikov šofer.

Okoliščine atentata so podobne na
padu na turškega veleposlanika na 
Dunaju, zaradi česar preiskovalci 
pripisujejo teroristični izpad organi
zaciji za osvoboditev Armenije, ki 
si je že prevzela odgovornost za u- 
mor veleposlanika Tunaligila.

Veleposlanik Ismail Erez, ki je 
bil imenovan za turškega predstav
nika v Parizu pred 11 meseci, se 
je kot običajno davi peljal v urad 
po Kennedyjevem nabrežju, ko so 
ga teroristi napadli. Po pričevanjih 
nekaterih očividcev sta bila dva ali 
trije, ki sta izpraznila v avtomobil 
saržerja svojih brzostrelk in nato 
pobegnila. Smrtno ranjeni šofer je 
izgubil oblast nad avtom, ki je za
vozil s cestišča. Veleposlanik Erez, 
ki je bil tudi smrtno ranjen, je 
umrl med prevozom v bolnišnico. 
Policija je takoj obkolila vso četrt 
in močno zastražila turško velepo
slaništvo. Neznanec je namreč po te-

bitvijo, ker doslej niso razpolagali s 
konkretnimi podatki zaradi odpora 
družine Danesi, da bi sodelovala.

Waldheim obišče 
Maroko, Mavretanijo 
Alžirijo in Španijo

NEW YORK, 24. - Glasnik OZN 
je sporočil, da ' - generalni tajnik 
združenih narodov Kurt Waldheim 
jutri odpotoval na uradni obisk v 
Maroko, Alžirijo, Mavretanijo in 
Španijo, kjer se bo s tamkajšnjimi 
voditelji razgovarjal o vprašanju 
Zahodne Sahare. V sredo " je "riarrik-eČ 
varnostni svet OZN zadolžil gene
ralnega tajnika, naj nemudoma zač
ne s posredovalno misijo med de
želami, ki si lastijo suverenost nad 
Zahodno Saharo.

ANKARA, 24. — Turški zunanji mi
nister je sporočil davi, da se bodo 
28. oktobra začela v Ankari uradna 
pogajanja med Turčijo in ZDA gle
de bodočega statusa ameriških opo
rišč v Turčiji.

lefonu napovedal za popoldne bomb
ni atentat na diplomatsko predstav
ništvo.

Komaj je zvedel za atentat na ve
leposlanika Ereza, se je zunanji mi
nister Caglayaugil sešel s predsed
nikom republike Koroturkom, s ka
terim je preučil vprašanje varnosti 
turških diplomatov v tujini. Glasnik 
turškega zunanjega ministrstva je 
sporočil, da so bili do poldne za
man vsi poskusi, da bi po telefonu 
stopili v stik z veleposlaništvom v 
Parizu. Kaže namreč, da so tero
risti še pred atentatom na Ereza 
prestrigli telefonsko žico.

Turški odpravnik poslov na Du
naju pa je medtem izjavil, da so 
kot vse kaže morilci veleposlanika 
Tunaligila, ki je bil ubit v sredo, 
že zapustili avstrijsko ozemlje. Do
dal je tudi, da ima teroristični iz
pad izrazit politični pečat, čeprav 
preiskovalci niso mogli še ugotoviti 
za kakšno organizacijo gre. Po nje
govem mnenju je tudi zelo verjetno, 
da je tolpa, ki je ubila Tunaligila 
na Dunaju, ubila tudi Ereza v Pa
rizu.

Veleposlanik Ismail Erez, ki je bil 
star 55 let, je bil eden od najbolj 
izkušenih turških diplomatov. Pre
den je bil imenovan za veleposla
nika v Parizu je bil ambasador v 
Pragi, v Bejrutu in v Rimu, nato 
pa je bil tri leta generalni tajnik 
turškega zunanjega ministrstva.

Nasilje v Ulstru
BELFAST, 24. — Neznanci so vče

raj ubili zakonca Petra in Jane Mc 
Kearney v njunem stanovanju na 
kmetiji kakih petdeset km jugo
vzhodno od Belfasta. Policija dom
neva, da je šlo za pomoto.

Medtem poročajo, da sta dva ba
taljona polvojaškega protestantske
ga gibanja «Ulster volunteer for
ce» sporočila, da bosta začela s 
prihodnjim četrtkom napadati an
gleško vojsko zaradi njenih repre
salij na škodo prebivalstva. Urad
no vodstvo «UVE» se ni pridružilo 
tej pobudi, kar da slutiti, da je to 
protestantsko gibanje v razsulu. An
gleški državni tajnik za severno Ir
sko je proglasil UVE iftupezakonito 
organizacijo 3. oktobra letos.

Nobene novosti niso zabeležili gle
de primera holandskega industr jca 
Herreme, ki je še vedno zaprt s 
svojima ugrabiteljema, Eddiem Gal- 
lagherjem in Mariano Coyle v neki 
vili v mestu Monasteverin v južni 
Irski. Baje so pripadniki organiza
cije «Irish Liberation army» izjavili, 
da so ugrabili dva južnoirska poli
cista, ki ju bodo ubili, če ne bodo 
oblasti dovolile, da Gallagher in 
Coylejeva odpotujeta iz Irske.
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PREDVČERAJŠNJIM ZVEČER OSVOBOJEN SIN RIMSKEGA «KRALJA KAVE»

Alfredo Danesi: sedemsto milijonov odkupnine
Danesi je bil zaprt v celici 14 dni

TRŽAŠKI DNEVNIK
Španec Rafael Alberti 

antifašist, pesnik in slikar

župan Millo, Rafael Alberti, in Maria Teresia Leon

Rafael Alberti, ugledni španski 
antifašist se je z ženo v četrtek-, 
ko so mu podelili diplomo čast
nega meščana Milj, predstavil v 
galeriji «H Mandracchio» kot slikar, 
a vendarle ni mogel z likovnim iz
ražanjem skriti svojega globokega 
izražanja poeta. Med trinajstimi 
grafičnimi deli sta na steni viseli 
poeziji, ob prebiranju katerih so 
naše «pasivne», nenasilne misli, pod 
vplivom stihov vzkipele in se pri
bližale, z ginjenimi občutki in sr
dom v srcu, dvema narodoma, ki 
se pod težo krutosti fašističnega re
žima, borita za svoje pravice in 
svobodo, Španiji in Čilu. Pesmi sta 
bili posvečeni Vittoriu Vidaliju - 
Carlosu, tržaškemu borcu v Špa
niji in pesniku Pablu Nerudi. Gra
fike so v ostrih, a večkrat bledih 
obrisih izražale najbolj intimno in 
skrito željo ustvarjalca, da podčrta 
bistvenost svojega življenja. Življe
nje, ki je še vedno noč, a postalo 
bo dan. Grafika «Hiša čuka», bi 
prav lahko bila poosebljenost špan
skega človeka, ki še živi v temi. 
Arhaičnost bikoborbe, ki jo Alberti 
začrta v rezkih obrisih, je otožna

želja po preteklosti, želja po zem
lji, svoji...

Alberti se je rodil leta 1902 v 
Puerto de Santa Maria v Španiji. 
Spočetka se je predvsem posvetil 
slikarstvu, nato pa še pesništvu. 
Ko se je preselil v Madrid, je leta 
1925 prejel nagrado «Premio Na- 
cional de Poesia». V žiriji, ki je 
nagrado dodeljevala, je poleg dru
gih znanih književnikov, bil tudi 
Antonio Machado. V letih od 1924 
do 1936 je objavil več drugih pes
niških zbirk, med temi znano zbirko 
«Degli Angeli». Albertija uvrščajo 
v skupino pesnikov, znano pod ime
nom «generacija ’27» v kateri so 
bili še svetovno znani Lorca, Gui- 
len, Salinas in drugi. Po španski 
državljanski vojni, ki se je je ude
ležil na republikanski strani, se je 
Alberti z ženo, pisateljico Mario 
Tereso Leon, preselil v Francijo, 
nato pa v Argentino, kjer je s pes
niškim in teatrskim. ustvarjanjem 
nadaljeval celih 24 let.

Od leta 1963 živi v Rimu, kjer mu 
je bila dodeljena prva nagrada na 
V. razstavi figurativne umetnosti, 
leta 1965 pa je prejel Leninovo na
grado za mir.

Več tisoč dragocenih nasvetov in zdravil 
iz ljudskega zdravilstva v knjigi

Dr. ALFRED VOGEL

LJUDSKI ZDRAVNIK
tisoč let izkušenj 
za sto zdravih let

Tržaška knjigarna. Ul. sv Frančiška 20, tel. 732487

25 -31. OKTOBRA 1975
TEDEN HRANILNIC

HRANILNICE 
IN POSOJILNICE:
3350 OKENC V VSEJ ITALIJI,
26000 MILIJARD 
UPRAVLJANIH KAPITALOV,
19 MILIJONOV VLOG,
POLOVICA DOBIČKA 
RAZDELJENA V SOCIALNE NAMENE
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HRANILNICE 
in ZASTAVLJALNICE

BANCHE DEL MONTE
tebi na uslugo, kjer živiš in delaš
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